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Pomurje pred novim šolskim letom
Vsak čas bo konec lepih 

počitniških dni. Solarji pa se bodo 
seveda še dolgo spominjali na 
prijetne in zanimive trenutke, ki 
so jih doživeli na morju, v gorah, 
na obiskih pri prijateljih in znan
cih, ali pa doma. Šolska vrata se 
bodo v ponedeljek spet na stežaj 
odprla in zvonec bo klical k pou
ku. No, prvi dan bo nekaj pose
bnega in najbrž ga skoraj vsi 
šolarji že težko čakajo, čeprav bp 
pomenil konec počitnic. Vsakdo se 
bo odpravil v šolo v pričakovanju 
nečesa novega. In kako prijetno se 
bo spet srečati s sošolci, prijatelji, 
znanci!

Za prvošolčke bo začetek šole 
velik dogodek. Po raziskavah 
pedagoških delavcev (tudi psiholo
gov) se v šoli težje znajdejo 
nesamostojni otroci. Zato starši 
grešijo, če še naprej delajo za 
otroka vse tisto, kar so delali, ko 
je bil še manjši — ga oblačijo, 
umivajo, pospravljajo njegove ig
rače, knjige . . . Prišel je čas, ko 
mora otrok te dolžnosti opravljati 
sam. Čutiti mora, da je del druži
ne, a kot takšen ima določene 
obveznosti. Ni pa vedno pomem
bno, ali je rešitev domače naloge 
pravilna. Potrebna je le kontrola 
otrokovega dela in sprotno učenje. 
Ko se otrok vrne iz šole, ga je tre
ba sprejeti prijazno in se zanimati 
za vse, kar se je tega dne zgodilo v 
šoli: Kaj se je naučil novega? 
Kakšne sošolce ima? Kaj so vse 
delali?

V Pomurju čaka šola okrog 15 
tisoč osnovnošolcev. Večina jih bo 
obiskovala pouk dopoldne, sicer 
pa bo na nekaterih šolah zaradi 
prostorske stiske pouk še vedno 
dvoizmenski, oziroma bodo 
popoldne hodili v šolo le nekateri 
razredi (predvsem nižji). Organiza
cija celodnevne šole bo ostala v 
enakem obsegu kot lani, poseben 
poudarek pa bodo dali uresničeva
nju (novega) programa za življenje 
in delo osnovnih šol.

Kadrovska situacija — struktura 
učiteljev — bo z novim letom spet 
boljša kot lani, so nas informirali

SODELAVCI, 
NAROČNIKILP, 
OGLASITE SE!

Uredništvo Pomurskega vestnika je 
8. oktobra 1964 objavilo pismo Mar
tina Sobočana iz Žiberc št. 20 pri 
Apačah, v katerem med drugim piše, 
daje leta 1935 časopis Ljudska pravica 
prihajal tudi na njegov naslov v rudnik 
Kopaonik družbe Mineš Limited pri 
Kosovski Mitroviči in to na pobudo 
tovariša z ilegalnim imenom Cika 
Luka, ki mu je tudi posredoval naslov 
uredništva. »Zaradi Ljudske pravice 
sem bil zapisan pri policiji v ,čmo 
knjigo’,« je zapisal Sobočan, ob koncu 
pa dodal, da so ga po zasliševanjih in 
»na posredovanje poslali domov v 
Prekmurje v Melince.«

Kmalu bo pol stoletja, odkar je v 
Dolnji Lendavi — natanko 5. oktobra 
1934 — z uredništvom v Veliki Polani 
izšla prva številka Ljudske pravice. To 

je priložnost, da jubilej kar se d4 dos
tojno obeležimo. V današnji številki 
našega tednika boste našli prvi del 
podlistka Ob 50-letnici Ljudske pra
vice, hkrati pa vabimo vse sodelavce, 
naročnike, zaupnike in razpečevalce 
lista, da se nam oglasijo; lahko kar s 
pismom ali osebno na uredništvu 
Vestnika, Titova 29/1, 69000 Murska 
Sobota. Posebej dobrodošle bi bile 
kakšne fotografije, povezane z Ljud
sko pravico kot tudi kakšen izvod ča
sopisa iz predvojnih ali kasnejših dni. 
Kolikor nam bo dopuščal prostor, 
bomo vaše prispevke in gradivo sproti 
objavljali. Oglasite se!

30. MEDNARODNI VINOGRADNIŠKO-VINSKI SEJEM V LJUBLJANI

Šampion za zlato 
radgonsko penino

Jubilejni vinogradniško-vinski sejem v Ljubljani je zbral rekordno število razstav
ljavcev. Sodeluje jih 599 iz 23 držav. Med 1.610 vzorci vin in brezalkoholnih pijač je posebna 
strokovna komisija, sestavljena iz predstavnikov 15 držav, za vinsko bero podelila 6 nazivov 
šampiona. Dobitnik tega naslova je tudi radgonska zlata penina letnik 81. V torek (ob 
zaključku redakcije) je na sejmu predstavila celotno domačo polnilno linijo Tovarna 
polnilne opreme Radenske. Več o tem bomo poročali v naslednji številki. V. P.

USPEŠNO IN SLOVESNO

ŠOLA JE SPET TU — Počitnice so se tako rekoč že iztekle. To je bilo moč opaziti te dni tudi na mestnih ulicah 
ali na vaških cestah, kjer smo srečevali veliko mladih z novimi torbami na ramah in drugo šolsko opremo v rokah. 

Foto: A. Abraham

na organizacijski enoti zavoda za 
šolstvo SRS v Murski Soboti. Prav 
tako se izboljšuje materialno sta
nje. V Dolencih je zgrajena nova 
podružnična šola, nove prostore 
pa gradijo v Lendavi, Križevcih pri 
Ljutomeru, Odrancih in Mačkov- 
cih.

In kako je v srednjem šolstvu v 
Pomurju? Še vedno je v ospredju 
dilema ali izobraževati tudi za ta
ke poklice, s katerimi potem ne 
bodo dobili zaposlitve v bližji oko
lici. Najbrž je vseeno manjše zlo, 
če bodo mladi Pomurci ostajali 
doma (na kmetiji) ali pa si iskali 
delo v razvitejših predelih Sloveni
je izobraženi, kot pa če jim zapre
mo vrata šole. Tako so se učenci, 
ki so končali osemletko, lahko tudi

SLOVESEN ZAKLJUČEK MDA GORIČKO 84

Sobotno popoldne je bilo tokrat 
za prebivalce Andrejec in okoličane 
zares nekaj enkratnega. Množica 
brigadirjev in gostov se je namreč 
kljub nekoliko oblačnemu vremenu 
zbrala pred vaško-gasilskim 
domom v Andrejcih, kjer so opra

S SLOVESNEGA ZAKLJUČKA MDA GORIČKO 84 — V Andrejc h 
se je v soboto popold e zbralo precejšnje število domačinov in gostov, ki 
so se še enkrat prisrčno zahvalili za prispevek brigadirjev. Foto: M. Jerše.

v tem šolskem letu vpisali v vse 
programe srednjega usmerjenega 
izobraževanja na pomurskih šolah 
kot v prejšnjem šolskem letu, le v 
elektrotehniško usmeritev (SC- 
TPU) v Murski Soboti niso vpiso
vali. Po drugi strani pa, ker ni bilo 
dovolj zanimanja, na srednji 
kmetijski šoli ne bo živilske 
usmeritve. Tudi za nekatere druge 
programe je bilo zanimanje med 
mladimi manjše, kot so razpisne 
možnosti. Tako so bili v Ljutome
ru še v ponedeljek negotovi, ali 
bodo dobili dovoljenje za delova
nje dveh oddelkov družboslovno- 
jezikovne usmeritve, ker se je do
tlej vpisalo le 41 učencev. Na
mesto treh predvidenih oddel
kov kovinske usmeritve — strojni

Za staro milijardo 
opravljenih del]

vili še zadnje dejanje republiške 
mladinske delovne akcije Goričko 
84, to je zaključek. Marsikomu se 
je ob tej priložnosti utrnila solza 
slovesa s slovenskimi brigadirji, ki 
so minula dva meseca s posebno za
gnanostjo vihteli krampe in lopate, 

tehnik — v Lendavi so zbrali le 
toliko kandidatov (57), da bosta 
delovala dva oddelka, en oddelek 
manj bo tudi natakarjev v Raden
cih in en oddelek manj trgovcev v 
Murski Soboti (SDEŠ). Tako se je 
po še nepopolnih podatkih od 1750 
pomurskih osnovnošolcev odločilo 
za nadaljevanje šolanja v Pomurju 
manj kot 1200. Zaradi negotovosti 
pri zaposlovanju pa se jih vse več 
odloča za takojšnje delo.

V tem bežnem preletu stanja v 
pomurskem šolstvu pred začetkom 
novega šolskega leta dodajmo še 
ugotovitev, da so se tudi srednje 
šole okrepile — tako kadrovsko 
kot materialno.

JOŽE GRAJ

da bi čimprej pomagali k hitrejše
mu razvoju manj razvitih krajev 
soboške občine. V teh prizadeva- 

kljub nepopolnosti nekate
rih brigad, zlasti še v prvi izmeni, 
povsem uspeli, saj so skoraj za po
lovico prekoračili načrtovana dela.

O tem je zbranim, med katerimi 
so bili tudi ugledni gostje, med 
pjimi sekretar medobčinskega sveta 
ZKS za Pomurje Franc Kolarič, 
predstavniki družbenopolitičnega 
življenja soboške občine, krajevnih 
skupnosti Gornji Petrovci in Mart
janci ter številni domačini, sprego
voril slavnostni govornik Stanko 
Kerčmar, predsednik medobčinske
ga sveta ZSMS za Pomurje. Pouda
ril je, da mladinske delovne akcije 
niso zgolj naloga mladinske organi
zacije, temveč morajo postati se
stavni del širših družbenih doga
janj. Potem ko je omenil tudi pro
blem nepopolnih brigad, o čemer 
morajo biti informirani vsi delovni 
ljudje, ki samoupravno združujejo 
sredstva za mladinske delovne akci
je, se je zadržal ob spodbudnih re
zultatih letošnje akcije na Gori
čkem.

M. J.

PLAN SETVE 1984/85

DOLOČITI PREDVSEM 
POGOJE

Letošnja žetev je uspešno za nami in tudi v Pomurju so že 
stekle priprave na prihodnjo setev. S pridelki krušnih žit smo 
letos lahko zadovoljni, zahvaljujoč le-tem pa tudi dokaj ugod
nim cenam ter možnostim zamenjave pšenice za koruzo, pa v 
Pomurju tudi niso imeli težav z odkupom. V Intesovem tozdu 
Mlinopek so načrt odkupa celo presegli, ABC Pomurka pa je 
izpolnila vse pogodbene obveznosti do kupcev.

V Pomurju so že stekle tudi priprave za izdelavo setvenega 
načrta 1984/85. Tako kot lani je tudi tokrat v pripravi celoten 
setveni plan in se ne bodo ponovile težave iz prejšnjih let, ko je 
zmanjkovalo površin za posamezne kulture. Tudi v prihodnjem 
setvenem planu bodo pomurski kmetijci namenili največ po
zornosti pšenici, koruzi in sladkorni pesi, prav zdaj pa potekajo 
med občinami dogovori in usklajevanja setvenih planov.

Plan setve pšenice ostaja v Pomurju več ali manj enak 
lanskemu, le v zasebnem sektorju naj bi pogodbeno zasejali 
pšenico na nekoliko večjih površinah. Ce so lani planirali setev 
na 6.200 hektaijih, naj bi jo letos zasejali na 6.245 hektarjih, 
družbeni sektor pa bo tej poljščini namenil okrog 2.000 hektarjev 
njiv.

Medtem ko z realizacijo setvenih načrtov pri koruzi ne bo 
težav, bodo morali nekoliko več skrbi nameniti setvi sladkorne 
pese. Družbeni sektor naj bi jo zasejal na 1.486 hektarjih, pri 
realizaciji tega plana pa večjih težaicije bi smelo biti, prav tako 
tudi ne pri kmetih, ki naj bi spomladi pesi namenili 1.424 
hektarjev njiv. Sicer pa kaže, da postaja sladkpma pesa vse bolj 
zanimiva kultura, saj se odločajo zanjo tudi novi pridelovalci, 
vključuje pa se tudi v njivski kolobar na območjih, kjer je doslej 
niso sejali. K temu je v veliki meri prispevala spodbudna cena, 
pa tudi s prodajo pridelovalci nimajo težav.

Ker so priprave na jesensko setev stekle takorekoč že ob 
žetvi, do večjih težav in zastojev ne bi smelo prihajati. Mineralna 
gnojila prihajajo sproti in jih ob setvi ne bo primanjkovalo, tudi 
semenska pšenica je naročena, v prihodnjih 4neh pa naj bi 
določili še ostale pogoje. Prizadevanja tečejo v smeri, da bi le-ti 
ostali enaki lanskim, če bo do realizacije tega prišlo, pa bodo 
setveni načrti tudi uresničeni.

L. Kovač

Minuli četrtek so pri osnovni šoli 
Jože Hedžet na Safarskem slovesno 
sklenili letošnjo republiško mladin
sko delovno akcijo Ljutomer 84, ki 
je bila druga po vrsti. Tudi tokrat 
so brigadirji v treh izmenah poma
gali krajanom Šprinca, Globoke in 
Koprive ter na Safarskem, v Raz- 
križju, Gibini in Veščici pri gradnji 
vodovodnega omrežja.

Po podelitvi udarniških značk, 
trakov in priznanj, je besedo povzel 
tajnik krajevne skupnosti Razkrižje 
Stanko Ivanušič ter zbranim kraja

Številni krajani, brigadirji in gostje so se zbrali na športnem Igrišču pred 
OŠ Jože Hedžet na Safarskem, kjer je bilo zadnje dejanje letošnje druge re
publiške mladinske delovne akcije Ljutomer 84.

nom, brigadirjem in gostom, med 
katerimi je bil tudi Boris Prejac, 
predsednik medobčinskega sveta 
SZDL za Pomurje, med drugim de
jal:

„Ne želim podrobneje naštevati 
vseh dejstev, ki dokazujejo upravi
čenost takšnih mladinskih akcij, 
naj povem samo to, da je v leto
šnjem letu vse bilo napravljeno 
tako, kot je bilo treba in da je bil 
plan v celoti izpolnjen. Omeniti pa 
je potrebno tudi to, da so se briga
dirjem pridružili krajani in pokaza
li veliko zagnanosti in želje, da čim
prej pridejo do svojega cilja. V teh 
dveh mesecih so brigadirji in kra
jani izkopali čez 20.000 metrov jar
kov za vodovodne cevi. Po teh ce
veh, ki ste jih pomagali položiti, bo 
tako že letos pritekla prepotrebna 

Mladi na taboru
„, narodnosti
Delegacija občinske konference ZSMS Lendava je odpoto

vala na letošnji tabor narodnosti, ki so ga tokrat priredili v Železni 
Kapli. Na taboru bo tekla beseda o zgodovini koroških Slovencev, 
o šolstvu ter ohranitvi narodne zavesti. Udeleženci tabora si bodo 
ogledali tudi nekaj kulturnozgodovinskih objektov. Mladi iz 
Lendave se bodo aktivno vključili v delo tabora in s svojimi 
izkušnjami — zlasti s področja dvojezičnega šolstva — skušali 
seznaniti svoje sovrstnike z načinom urejanja problemov narod
nosti pri nas in delovanjem madžarske narodnosti v občini Len
dava.

Jani D.

voda na hribovitem območju naše 
krajevne skupnosti. Tako se tudi za 
krajane na hribovitem območju 
krajevne skupnosti Razkrižje priče
nja novo življenje. Pomoč brigadir
jev pa ni bila samo pri gradnji vo
dovoda, pač pa so pomagali tudi 
pri najrazličnejših opravilih, tako 
da z zadovoljstvom ugotavljamo, 
da so se stkala nova prijateljstva, ki 
bodo za vedno ohranjena.’*

Krajevna skupnost Razkrižje je 
podelila tudi priznanja vsem briga
dam, ki so sodelovale na letošnji 

akciji, nato pa so brigadirji zapeli, 
mladinska folklorna skupina iz 
Razkrižja pa je zaplesala nekaj na
rodnih plesov. Na koncu je besedo 
povzel še Bojan Žlender, sekretar 
republiške konference ZSMS, in 
opozoril na nekatere pomanjkljivo
sti letošnjih mladinskih akcij — 
predvsem nepopolnost brigad in 
dejal, da mora mladinska organi
zacija čimprej najti nove, privlač
nejše načine prostovoljnega mla
dinskega dela. Bojan Žlender je tu
di uradno zaključil letošnjo MDA 
Ljutomer 84.

Zadnje dejanje letošnje mladin
ske akcije pa je bilo v Kulturnem 
domu na Razkrižju, kjer so briga
dirji in krajani še enkrat družno za
peli in zaplesali.

Dušan Lopamik



aktualno doma in po svetu
SSSS

Sramota za Evropo
TAKO JE MITJA RIBIČIČ NA PROSLAVI OB ODKRITJU SPOMENIKA NOB NA PRI

STAVI PRI ČRNI OCENIL KRŠENJE DOLOČIL AVSTRIJSKE DRŽAVNE POGODBE.
»Če bi govoril s čustvi sta

rega partizana, bi govoril 
drugače. Ne bi govoril v dip
lomatskem jeziku, ampak bi 
jim povedal, da je to, kar se 
sedaj ustvarja na Koroškem, 
Štajerskem in Gradiščan
skem. sramota za sodobno 
Evropo in izziv demokraciji. 
Borci bi lahko s tega mesta 
pozvali demokratične sile, naj 
dvignejo glas proti sramoti, ko 
se omejujejo temeljne pravice 
naših slovenskih ljudi. Vsi se 
še dobro spominjamo, kolik
šne obete je vzbudilo soglasje 
štirih zasedbenih sil, da Avstri
ji končno dodelijo status samo
stojne, neodvisne in nevtralne 
države. Z odkritim navduše
njem smo takrat pozdravili 
podpis državne pogodbe in jo 
tudi sami sopodpisali, vedoč, 
da se z njo začenja popuščanje 
napetosti v Evropi. Prav zato, 
ker smo videli v tej pogodbi 
predvsem njen mednarodno 
politični pomen, ker smo jo 
vrednotili predvsem kot celo
to, se nismo posebej ustavljali 
pri njenih določilih, ki so se 
nanašala na zagotavljanje 
manjšinskih pravic koroških

neodvisne Avstrij e, da to stori, 
smo preprosto predpostavlja
li. _

Žal moramo ugotoviti, da 
po tridesetih letih določila 7. 
člena državne pogodbe ne 
samo da niso v celoti izpol
njena, ampak da se celo vedno 
bolj kršijo. Ni uveljavljeno 
načelo, ki ga Avstrija sicer 
razglaša za veljavno, kadar je 
govora o njeni lastni manjšini 
v Italiji, daje mnenje manjši
ne in ne večine odločilnega 
pomena za oceno njenega 
lastnega položaja. V zadnjem 
času, ko nekateri krogi na 
Koroškem skušajo ponovno 
omejiti dvojezično šolstvo in 
slovensko govoreče otroke 
ločiti od nemško govorečih, se 
je položaj zaostril.

Vendar na Koroškem in v 
Avstriji se je ustvarila dovolj 
demokratična fronta solidar-

nosti in podpore koroškim 
Slovencem, kar je dokaz, da se 
je s politično voljo in demo
kratično zavestjo mogoče 
zoperstavljati silam, ki jim 
enakopravnost med narodi ni 
po volji. Za jugoslovansko 
državo je skrb za dele naših 
narodov, ki žive onkraj meja, 
politična konstanta in ustavna 
obveznost.

Avstrijska manjšinska po
litika je eden izmed temeljnih 
kriterijev za oceno stopnje in 
kvalitete avstrijsko-jugoslo- 
vanskih meddržavnih od
nosov. Ti odnosi pa sodijo k 
najpomembnejšim stabiliza
cijskim dejavnikom v Srednji 
Evropi in tako je izpolnjeva
nje manjšinsko političnih do
ločil avstrijske državne po
godbe tudi širšega medna
rodnega pomena,« je poudaril 
Mitja Ribičič-Ciril.

in štajerskih Slovencev 
gradiščanskih Hrvatov.

Sedmi člen državne 
godbe smo razumeli kot

ter

po- 
na-

čelno obveznost republike 
Avstrije, da v skladu z med
narodnim pravom in moder
nimi pogledi na urejevanje 
demokratičnih odnosov med 
narodi dokončno reši proble
me obstoja in nadaljnjega 
razvoja narodnih manjšin ter 
njihovim pripadnikom zago
tovi popolno enakopravnost. 
Pripravljenost demokratične

Kriza tudi pri upnikih
Odkar je začela kriza tolči tudi po upnikih (v ZDA so morali 

zaradi nelikvidnosti nacionalizirati neko banko, sedaj so nastali 
problemi s čikaško banko Continatel Illinois in največjo ame
riško hranilnico v Los Angelesu), se v ZDA vse pogosteje po
javljajo predlogi, kaj narediti z bankami, da ne bi zašle v krizo. 
Nekateri trdijo, da bi morale biti banke bolj previdne pri odo
bravanju posojil tujim posojilojemalcem, spet drugi temu na
sprotujejo s trditvijo, da bi tako zavrli rast kapitala. Nekateri 
finančni strokovnjaki za zavzemajo za to, da naj bi se na bližnjem 
septembrskem zasedanju Mednarodnega denarnega sklada in 
Svetovne banke celoviteje lotili pojavljajoče se bančne krize v 
bankah na Zahodu.

Omenjeni primeri dovolj jasno kažejo, da je kriza tistih 
dežel, ki najemajo drage kredite zajela tudi drugo plat — upnike.

Losangeleška hranilnica ima za najmanj 21 milijard dolarjev 
depozitov, za katere pa država ne jamči. Preplah je povzročil 
veliko vnovč vanje teh depozitov in beg v druge banke.

Že samo iz tega primera se vidi kolikšne razsežnosti ima 
lahko propad takšnega denarno-kreditnega zavoda, kot je že 
omenjena hranilnica.

Zagrebško pismo Vestniku
PEDRA NA GAVGE(ali kako se gremo turizem)

V četrtek zvečer, 16. avgusta, je 
v posebni oddaji zagrebške tele
vizije gostoval pomočnik pred
sednika zveznega komiteja za 
turizem Ante Ukič, ki je bil v 
prejšnjem mandatnem obdobju 
hrvaški minister za turizem. Od 
vsega, kar je bilo tedaj povedano, 
so si gledalci nemara zapomnili 
naslednjo Ukičevo oceno: na 
Hrvaškem so junija zabeležili več 
nočitev gostov, kot jih je bilo 
lanskega junija po vsej državi.

Ta podatek seveda ne presene
ča, saj sosednja republika z 780 
tisoč turističnimi posteljami 
oziroma možnostmi za tolikšno 
prenočitev gostov, ustvarja 80- 
odstotni devizni priliv jugoslo
vanskega turizma. Toda dobro
hotne Ukičeve pripombe ne na
vajamo zavoljo tega, da bi hrvaški 
turizem v skladu z njegovim de
ležem dvignili nad jugoslovan
skega, marveč kot primer, ki sodi 
v pojmovni sklop naših vsakda
njih statističnih izračunavanj in 
preračunavanj, s katerimi nam

polnijo ušesa in možgane na ra
diu. televiziji, v dnevnem časo
pisju, na turističnih sestankih.

Dokler niso znani uradni po
datki o deviznem prilivu, ki pa jim 
sami turistični delavci ne verja
mejo, se analize o poslovanju tu
rističnega gospodarstva pravilo
ma začnejo in končajo z našte
vanjem prenočitev domačih in 
tujih gostov, po naslednjem za
cementiranem vzorcu: na tem ali 
onem območju je zdaj toliko tu
ristov, kar je več (ali manj) kot v 
prejšnjem letu.

Težko bi rekli ali gre za za
vestno ali nezavestno razvado, ki 
sicer ni nikakršna turistična po
sebnost, saj se kaj radi bahamo z 
rekordi, dasiravno lažnimi, tudi 
drugod.

Kaj nam namreč pomagajo vsi 
natančni izračuni o bivanju tujih 
in domačih gostov v naših turis
tičnih krajih, ko pa je končni iz
račun, tedaj ko v narodni banki 
preštejejo turistične devize, daleč 
pod napovedmi, željami, mož
nostmi in navsezadnje deviznimi

potrebami. Kaj nam tudi pomaga, 
če v turističnem gospodarstvu ne 
verjamejo uradni statistiki na
rodne banke, če ji očitajo, da je 
nesposobna in lažna. Tudi napa
deni imajo svojo inačico »turis
tične žetve«, ko očitajo turistič
nim občinam, da kljub zakonu o 
gostinsko-turistični dejavnosti 
Hrvaške, ki že tretjo sezono 
prepoveduje selitev deviz v za
sebne žepe, le-tega niso sposobni 
preprečiti. In resnično so devizne 
knjižice delovnih ljudi in občanov 
ob morju najtežje v državi.

Tako so naše turistične »igre 
brez meja« nekako skladne š 
sporočilom mehiške ljudske pri
povedke o kmetu Pedru in Joseju. 
Jose je nekega dne ukradel tele, 

■ ko je bila vsa vas na nogah, pa je 
telička spravil na Pedrovo dvo
rišče. Nato je stopil na sredo trga 
in obtožil Pedra tatvine. Vas je 
brž našla vrv in obesila Pedra.

Vendar pa se vlogi Pedra in 
Joseja, tudi v našem turizmu, 
menjavata in težko je presoditi, 
kdo je v določenem trenutku

. NI SE VRNIL...
Med poletnimi počitnicami beremo v časnikih marsikaj nevsad- 

kanjega, kajti vsakdanjih dogodkov (sestankov) očitno primanjkuje. 
Tako smo nenadoma zvedeli, da se nek mlajši direktor Beka (beog
rajska konfekcija) ni vrnil. Nekega dne je odšel zdoma in ni ga bilo več 
nazaj. . .

Beograjska Politika je na strani svoje beograjske kronike opisovala 
(v nadaljevanjih) vse podrobnosti tega odhoda: kaj je o tem rekla 
njegova soproga, kaj so o tem rekli njegovi otroci, kaj njegovi sodelavci 
v podjetju, kaj menijo nadrejeni in kaj mislijo podrejeni, in kaj vem kdo 
še. Vsi pa so zanesljivo vedeli le to, da je mož odšel in da so dnevi, tedni 
in meseci minili, a vrnil se ni.

Mimogrede smo zvedeli tudi to, da v Jugoslaviji tako ali drugače 
zgineva na stotine ljudi in da jih polovico ali celo več najdejo organi 
varnosti žive ali mrtve, preostalih pa ni nikjer več. Kako je s tem v svetu, 
nam niso povedali, vendar je nedvomno res, da je tam še slabše, posebno 
še ker je nemirov, vojn, državnih udarov in podobnega, kar je vzrok za 
izginotje tisoče v in deset tisočev če ljudi, veliko.

In kam bi prišli, če bi naši časniki o tem pisali nadaljevanke z vsemi 
podrobnostmi, izjave njihovih sorodnikov, prijateljev, znancev, nadre
jenih in podrejenih?! Same strahote bi sanjali kar budni. . .

Toda naši občani so menda povsem neobčutljivi, kajti ob vesti 
izginotja direktorja Beka so Beograjčani kar hladnokrvno ugotovili: to

Pismo iz Beograda
sploh ni bilo prvič. Samo prva vest je pretresljiva. Prvega tekstilca pa so 
pogrešali pred letom in več. Bil je tudi direktor, in sicer v bombažnem 
kombinatu. Tudi on je odšel zdoma in se ni vrnil. Odkrili so ga čez nekaj 
mesecev nekje v Donavi, napihnjenega. Pa ne od napihovanja njego
vega izginotja.. .

Potem so Beograjčani ugotovili, da tudi ta ni prvi, ki je odšel ne da 
bi se vrnil, kajti mnogo direktorjev je odšlo že pred tem, ne da bi se vrnili 
v svojo delovno organizacijo. Razlika je bila le ta, da so možje odšli 
skupaj z družinami in da po njihovi sledi ni šel nihče; ne organi javne 
varnosti ne kdorkoli drug, kajti tako odhajanje je menda že povsem 
normalno, čeprav za takimi tovariši ostajajo izgube in drugi rezultati 
slabega gospodarjenja. . .

In kant so odšli ti tovariši? Če nam je za ilustracijo zgodba o stečaju 
novobeograjske livarne FOB, so se direktorji razgubili po vsem svetu. 
Nekateri so odšli v občinske in mestne ter (menda) tudi republiške 
forume, nekateri so odšli v večje delovne organizacije, poslovna zd
ruženja, na druga bolje plačana delovna mesta, nekateri pa so se 
porazgubili po predstavništvih v tujini, in ker so tudi od tam odhajali 
drugam, se je sled za njimi kmalu izgubila, tako da stečajni sodnik sploh 
ni mogel več ugotoviti, kdo jeza kaj kriv v omenjeni livarni. Kakor tega 
ni mogel odkriti niti po sledovih, ki so ostali v računovodstvu, kajti vmes 
je bilo tudi v tej organizaciji več reorganizacij in ...

Ljudje smo pač že zdavnaj navajeni na odhajanje ljudi, le da večina 
direktorjev ob odhodu prireja poslovilne večerje ali podobne bankete, le 
redki pa so, ki tako-meni nič tebi nič-odidejo, ne da bi se nameravali 
vrniti.

Najbrž bi bil vsakdo med nami sila presenečen, če bi se kak bivši 
direktor znova vrnil med nas, kajti nastalo bi vprašanje: kaj pa je naredil 
takega, da se je moral vrniti?!

Zatorej je vest o. tem, da se nek direktor ni vrnil, pravzaprav že 
nekakšna ne-vest. Pač po tisti znani zakonitosti novinarskega poklica, 
da je vest, če je človek ugriznil psa, ne pa obratno. Zgoditi se mora pač 
nekaj nenavadnega, da bi časniki to upravičeno zabeležili.

Potemtakem so bili v omenjenem uredništvu v silnih zadregah, 
kako potiskati svoje strani. Pa ne da so si zgodbo o pogrešanem 
direktorju kar tako izmislili? Med pomanjkanjem nevsakdanjih do-
godkov je tudi to mogoče, kajne?

Viktor Širec

globus
MOSKVA — Več zahodnoev

ropskih družb je v zadnjem času 
odpovedalo že sklenjene pogodbe 
o dobavi industrijske opreme 
Sovjetski zvezi in drugim vzhod
noevropskim državam. To naj bi 
se zgodilo na pritisk ZDA, ki po 
pisanju sovjetskega tiska zače
njajo novo gospodarsko vojno 
proti SZ.

DAKA — Zaradi poplav, ki so 
zajele Bangladeš, je od srede maja 
izgubilo življenje preko tisoč ljudi.

SALVADOR — V petih letih 
državljanske vojne v Salvadoru je 
bilo ubitih najmanj 50 tisoč ljudi. 
Okrog 40 odstotkov ljudi so pobili 
desničarski odredi smrti in poli
cije.

CELOVEC — Na avstrijskem 
Koroškem so v nedeljo začeli z 
zbiranjem podpisov za tako ime
novani ljudski referendum, ki bo 
trajal do konca meseca. Začela se 
je torej kampanja, katere cilj je 
sprožiti postopek za odpravo dvo
jezičnega šolstva.

PEKING - Kitajska bo do 
1990 podvojila proizvodnjo mo
tornih vozil in sicer na 600 tisoč 
letno, do konca stoletja pa naj bi se 
proizvodnja povečala na 1,2 mi
lijona vozil. Kar 85 odstotkov vseh 
vozil, kijih izdelajo na Kitajskem 
je domače proizvodnje.

BRUSELJ — V enem letu se 
položaj dežel, članic EGS, glede 
nezaposlenosti, ni nič izboljšal. 
Decembra 1983 je bilo brez dela 
10,8 milijona prebivalcev, kar jeza 
6,5 odst, več kot leto poprej.

KAIRO — Izrael je vnovič 
zavrnil zahtevo po sklicanju kon
ference o Bližnjem vzhodu na 
kateri bi sodelovali tudi pred
stavniki Palestinskega osvobodil
nega gibanja.

ATENE — V prvih šestih me
secih letos je Grčijo obiskalo za 
12,6 odst, več tujih turistov kot lani 
v enakem obdobju.

BONN Zahodnonemški
minister za gospodarstvo je 
opozoril ameriško administracijo, 
da ZR Nemčija ne bo dovolila 
novih ameriških omejitev za pro
dajo tehnologije vzhodnoevrop
skim državam.

Strauss v Tirani
V Bonnu z zadržanim za

nimanjem pričakujejo rezul
tate zasebno-diplomatske 
misije, ki se je je na lastno 
pobudo lotil bavarski premier 
Franz Josef Strauss, koje pred 
dnevi nepričakovano obiskal 
Albanijo. Toda medtem ko so 
nemški bulvarski časniki 
predvidevali, da bo imel v 
Tirani pogovore na najvišji 
ravni, je Straussa sprejel samo

Pedro in kdo Jose. Na Hrvaškem 
pa bi radi vsaj do konca tega de
setletja obesili pravega tatu, se 
pravi Joseja, ko pogumno napo
veduje, da bo ta turizem ustvaril 
3 milijarde dolarjev deviznega 
priliva, ali celo za3,5-kratveč, kot 
je bil v prejšnjem letu devizni 
priliv jugoslovanskega turizma. 
Največ si obetajo od tako imeno
vanega navtičnega turizma, ki ga 
praviloma sestavljajo petični 
gosti. Do tedaj naj bi zgradili 135 
navtičnih sidrišč za sprejem 
60.000 plovil. Letos nas je obis
kalo več jahtarjev kot kdajkoli 
prej. Toda po pravilniku p prosti 
carinski coni v prodajalnah za 
oskrbo v mednarodnem prometu, 
se lahko tuji jahtarji v teh trgo
vinah preskrbijo le za 21-dnevno 
porabo na leto.

Naše mojstrstvo za zapletanje 
enostavnih zadev, v tem primeru 
zaodganjanje deviznih gostov, res 
nima meja. Naj še naprej visi 
Pedro!

podpredsednik albanske vla
de Manuš Miftiu. Sporočilo 
albanske agencije ni navedlo 
tem pogovora.

Straussov obisk je bil 
predvsem turistični, saj je ob
iskal Skenderbegov muzej in 
druge znamenitosti, potem je 
potovanje nadaljeval v Grčijo 
in zatem v Italijo, vendar pa so 
v Bonnu potrdili, da je bil 
kancler Kohl' seznanjen s to 
turnejo. Pri tem je treba ve
deti, da zahodnonemški poli
tiki vodji vlade na napovedjo 
turnej, ko gre za »nepolitično« 
letovanje.

V Bonnu izključujejo, da bi 
bilo bavarskemu premieru 
zaupano izvidniško poslan
stvo. da bi preučil možnosti za 
vzpostavitev diplomatskih 
odnosov med ZRN in Alba
nijo. Med državama ni nobe
nih uradnih stikov, tudi ne 
trgovinske menjave. Toda ta 
Straussov obisk, čeprav zanj 
ni imel bonskih pooblastil, je 
vzpostavil prvi politični stik š 
tiransko vlado.

Že aprila letos so v Bonnu 
sprejeli albanskega »potujo
čega« odposlanca. Bonski 
predstavniki pa opozarjajo, 
da so že prej poskušali vzpo
staviti diplomatske odnose, 
vendar so ti poskusi propadli, 
ker zahteva Albanija nad
omestilo vojne škode, pa 
Bonn noče plačati. Strauss je 
prvi zahodnonemški politik 
(tudi zahodni), kije v zadnjem 
času obiskal izolirano Alba
nijo. Albanska vlada ni hotela 
sprejeti nemške ponudbe, da 
bi namesto reparacij sprejela 
posojilo, češ da ji ustava to 
prepoveduje. Tudi tokrat ne 
izključuje možnosti, da bi 
Strauss poskrbel za posojilo 
Albaniji, kakor je pred letom 
dni presenetil z milijardnim 
posojilom Vzhodni Nemčiji.

Miinchenski časnik Sud- 
deutsche Zeitung vidi v tej 
»albanski epizodi« predvsem 
kosanje med Straussom in 
bonskim ministrom za zuna
nje zadeve Genscherjem.

Peter Potočnik

Več kot milijarda
Turizem bo letos izpolnil pričakovanja. Tako sodijo na splošnem 

združenju za turistično gospodarstvo v Beogradu. Obisk tujih turi
stov je bil dober predvsem na višku sezone, še posebej v prvi polo
vici avgusta, nič slabše pa ne bo niti jeseni, ko bodo cene nižje za 
20 do 30 odstotkov. Pričakovati je okrog 4,5 milijona nočitev in 
devizni prihodek 1,1 milijarde dolarjev ali za približno 18 odst, več 
kot lani.

Največ je turistov iz ZR Nemčije, občutno več pa jih je tudi iz 
V. Britanije, ZDA in Francije.

Glede na plačilne možnosti naših občanov so turistični delavci 
to pomlad pričakovali občutno zmanjšanje števila domačih gostov. 
A teh je bilo v drugi polovici julija in v prvi polovici avgusta veliko 
več, kot so predvidevali. Zanje bo posežena veliko zanimivejša, kajti 
s 1. septembrom bodo povsod znižali cene za 20 do 30 odst. Zato 
turistični delavci napovedujejo tudi dobro posezono.
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1 naložbenih strasti ।

Proračunskih sredstev ne bodo

Do prihodnje srede (5. sep
tembra) bi morali imeti po 
občinskih konferencah SZDL 
podrobnejše podatke o negos
podarskih naložbah na svojem 
območju; posebej še za tiste, ki so 
v gradnji. Ker — kot je bolj ali 
manj znano — delegati sloven
ske skupščine na julijskem za
sedanju niso sprejeli interven
tnega zakona o prepovedi ne
gospodarskih naložb, so zdaj, 
kot velijo pravila igre, na potezi 
politični sestavi: SZDL, Zveza 
komunistov, sindikat, da pre
tehtajo sleherni naložbeni pro
jekt posebej. Kolikor naši po
datki držijo, je takih projektov v 
Pomuiju kar nekaj. Aprila so v 
Križevcih pri Ljutomeru začeli 
graditi drugo fazo osnovne šole; 
investitor je občinska izobraže
valna skupnost Ljutomer, pred
računska vrednost naložbe pa 
je 20.370 tisoč dinarjev. V len
davski občini si je krajevna 
skupnost Lendava — kot inves
titor — omislila gradnjo olim
pijskega bazena po predračun
ski vrednosti 16.512 tisoč dinar
jev. V soboški občini pa nastopa 
v vlogi investitorja občinska 
borčevska organizacija za dom 
borcev in mladine na Vaneči po 
predračunski vrednosti 8.113 ti
soč dinarjev. In še radgonska 
občina. Tu je osnovna šola za
čela v Spodnji Ščavnici urejati 
igrišče, za kar bo treba po pred
računu odšteti 2.120 tisoč di
narjev. Maja je ljutomerska 
osnovna šola Ivan Cankar 
»krenila« z obnovo šole na 
Cvenu za 8.564 tisoč dinarjev 
(seve predračunskih), junija pa 
sta začeli temeljna organizacija 
vzgojno-izobraževalnega zavo
da Lendava v Lendavi in tam
kajšnja osnovna šola s prilago
jenim programom Jože Kramar 
Juš urejati igrišča. V prvem pri
meru je predračunska vrednost 
5.745 tisoč in v drugem 982 tisoč 
dinarjev. Če so kje s kakšnim 
negospodarskim naložbenim 
zalogajem »štartali« v juliju ali 

avgustu pa tudi mi (še) ne vemo. 
Očitno bo treba počakati do 5. 
septembra.

Tako nepoklicne, še bolj pa 
poklicne politike in politične 
aktiviste čakajo nič kaj hvaležni 
posli. Nesporno jim sami ne 
bodo in jim tudi ne morejo biti 
kos. Kar zadeva strokovne pre
soje naložb, so prvi poklicani 
člani regijske naložbene komi
sije pri pomurski gospodarski 
zbornici in ljudje z občinskih 
izvršnih svetov z ustreznim 
(odgovornim, usposobljenim!) 
upravnim »aparatom«. Pri.teh
tanju naj bi sodelovali tudi de
legati, ki so se udeležili zadnjega 
(julijskega) zasedanja zborov 
slovenske skupščine. Šele nato, 
ko bodo imeli — po 5. septem
bru — na razširjenih sejah 
predsedstev občinskih konfe
renc SZDL s člani predsedstev 
občinskih sindikalnih svetov in 
koordinacijskih odborov za sta
bilizacijo pred sabo dovolj 
obširne in pregledne podatke o 
naložbah v negospodarstvu, naj 
bi padale »politične« odločitve 
in opredeljevanja. Najmanj 
pošteno bi namreč bilo, vsaj to
krat, iz politikov delati dežurne 
krivce, saj se prenekaterega na
ložbenega apetita ah strasti na 
terenu v minulosti iz takšnih ali 
drugačnih nagibov in interesov 
ni dalo obrzdati. Navsezadnj e— 
in to zna biti mnogokje odločilno 
— tudi zato ne, ker je veliko 
objektov (vaško-gasilskih do
mov, otroških vrtcev, transfor
matorjev in zdravstvenih do
mov) zraslo dobesedno z žulji 
občanov, ki so ponekod darovali 
zemljišča, pomagali z denarjem 
in materiali.

Glede na občutljivost časa in 
razmer, s tem pa tudi ljudi, 
smemo sklepati, da so, zlasti 
aktivisti SZDL, pred veliko 
preizkušnjo. Morali bodo na
mreč — kot opozarjajo na 
predsedstvu republiške konfe
rence socialistične zveze — več
plastno pretresati in rešetati 

Radenska gradi

problematiko negospodarskih 
naložb. Vsekakor ne bo mogoče 
mimo več kot kočljivega polo
žaja (ne)uresničevanja progra
mov skupne porabe vključno s 
položajem delavcev, zaposlenih 
na tem področju, to je na po
dročju družbenih dejavnosti, še 
najbolj v zdravstvu in šolstvu. 
Prav tako ne bo šlo brez 
opredeljevanj do referendumov 
in referendumskega načina zbi
ranja sredstev. Na tapeto bo 
morala priti celotna paleta soli
darnostnih hotenj in želja 
občanov tako v mestnih in kra
jevnih središčih ter še bolj na 
podeželju, po vaseh in zaselkih.

Ves ta kompleks podatkov in 
presoj bo hkrati razkril 
odgovornost posameznikov za 
vsak naložbeni oroiekt nosebei. 
informacijo o ugotovitvah in 
ukrepih pa naj bi občinske 
konference SZDL posredovale 
republiški takoj po 5. septem
bru. tako dajo bo lahko do srede 
prihodnjega meseca obravna
valo predsedstvo RK SZDL. 
Glede sprejemanja že omenje
nega interventnega zakona je 
bilo že veliko zapisanega, zato 
naj ob koncu povzamemo še 
dva, tri napotke iz republike. 
»Predvsem bi morali skrbno 
preučiti in zapreti vire sredstev 
za investicije. Če so namreč 
sredstva zanje zbrana, je res ne
smiselno čakati, da jih bo visoka 
inflacija povsem razvrednotila. 
Zraven pa bi morali ob omeje
vanju negospodarskih ali navi
dezno gospodarskih naložb 
spregovoriti tudi o tistih, za ka
tere je tudi v predlogu inter
vencijskega zakona veljala izje
ma. Gre za gradnjo zaklonišč in 
objektov za potrebe splošne 
ljudske obrambe. Tudi to in
vesticijsko področje v sedanjem 
gospodarskem položaju ne sme 
biti tabu tema, ker v končni fazi 
gospodarstvo plačuje tudi te 
naložbe, čeprav so financirane iz 
drugih virov«.

Branko Žunec

Kot je znano, so prihodki prora
čuna tudi v letošnjem letu omejeni 
z zakonom o začasni prepovedi raz
polaganja z delom družbenih sred
stev za porabo. V skladu s tem 
zakonom bi proračunski prihodki 
letos v soboški občini lahko znašali 
283 milijonov 230 tisoč dinarjev. 
Podatki iz prvega polletja dokazu
jejo, da so dosegli 47 odstotkov 
plana, kar pomeni, da so celotni 
prihodki v primerjavi z enakim lan
skim obdobjem večji za 21 odstot
kov. In kakšne so podrobnejše ugo
tovitve? Davki iz osebnega dohod
ka in na dohodek so v primerjavi s 
planom uresničeni 44-odstotno, z 
letom poprej pa 117-odstotno. Naj
bolj občutno je odstopanje pri rea
lizaciji davka iz osebnega dohodka 
delavcev, ker so dosegli le 29 
odstotkov plana. Spričo znižane 
stopnje davka iz osebnega dohodka 
od 0,50 na 0,15 odstotka je zaradi 
visoke rasti osebnih dohodkov v 
gospodarstvu občine doseženo že 
76 odstotkov lanskoletne realizacije 
v enakem obdobju. Pozitivno pa je 
odstopanje pri davku iz kmetijske 
dejavnosti, kar je omogočil zlasti 
akontacijski sistem plačevanja tega 
davka. Tako prvi akontaciji že 
pomenita 120 odstotkov celoletne 
lanskoletne realizacije, in sicer za
radi popravka katastrskega dohod
ka.

REPUBLIŠKO TEKMOVANJE TRAKTORISTOV

Zmaga Pomurcev
Od 24. do 26. avgusta so v 

Slovenskih Konjicah merili 
moči traktoristi iz cele Slove
nije. To je bilo že 28. repub
liško tekmovanje traktoristov 
in 12. republiško tekmovanje 
mladih zadružnikov in žena.
Regijo sta zastopala po dva 
tekmovalca, tekmovali pa so v 
treh disciplinah: teoretičnem 
znanju, spretnostni vožnji 
dvoosne prikolice in oranju. 
Pomurci so se spet odrezali, 
saj so se vsi štirje poklicni 
traktoristi uvrstili na državnb 
tekmovanje v Bitolo, ki bo 27. 
septembra. Lep uspeh je do
segla tudi Marija Gašparič. 
Na tekmovanju lahkih trak
torjev z dvobrazdnim plugom 
je ekipno zmagalo Pomurke, 
Bela Berglez je bil prvi, Anton 
Gider pa tretji. Pri težkih 
traktorjih s trobrazdnim plu
gom je zmagal Jože Režonja,

prekoračili
Po drugi strani pa so prihodki od 

prometnih davkov, davkov na pre
moženje in na dohodke od premo
ženja realizirani 47-odstotno, kar je 
posledica slabšega dotoka sredstev 
prometnega davka od alkoholnih 
pijač. Tudi prihodki od davka na 
prihodek od premoženja in na do
hodek od premoženja ne izpolnju
jejo plana (le 41 odstotkov oziroma 
94 odstotkov lanske realizacije). 
Več sredstev pa se je nabralo s tak
sami, predvsem na račun višjih pri
hodkov od sodnih taks. Tu znaša 
realizacija namreč 55 odstotkov. 
Medtem pa so prihodki po poseb
nih predpisih uresničeni 54-odstot- 
no. To je nastalo zaradi prenizko 
postavljenega plana prihodkov 
upravnih organov in večjega doto
ka sredstev od republiških denarnih 
kazni.

In kaj kažejo celotni odhodki? 
Celotni odhodki proračuna sobo
ške občine so realizirani v znesku 
47 odstotkov plana oziroma 121 
odstotkov v primerjavi z enakim 
lanskim obdobjem. Takšna realiza
cija odhodkov pa ni realna, saj so 
za delo upravnih organov zaradi 
premalega dotoka sredstev v prora
čunu porabili posebna sredstva in 
sredstva depozitnega računa obči

drugi je bil Jože Zver, ekipno 
pa je spet zmagalo Pomurje.

Najboljši orač z 28. prven
stva v Sloveniji je Bela Ber
glez. Ekipa Pomurja bo torej 
zastopala Slovenijo na zvez

Tako orje Anton Gider, ki bo zastopal Jugoslavijo na svetovnem prven
stvu v Angliji.

ne. Na takšen način je dejanska 
realizacija celotnih odhodkov pro
računa ob polletju dosegla 52 od
stotkov plana oziroma 134 odstot
kov lanskoletnega plana za to ob
dobje. V kolikor pa primerjamo 
realizacijo proračunske porabe s 
popravljeno dovoljeno porabo po 
spremenjenem družbenem dogovo
ru, je ta podatek še ugodnejši, saj 
znaša 54 odstotkov celoletnega pla
na. Na prekoračitve pri izplačilih iz 
namenov splošne porabe je najbolj 
vplivala večja poraba za namene 
upravnih organov, predvsem na ra
čun izplačanih osebnih dohodkov. 
Tako so sredstva za delo upravnih 
organov realizirana ob polletju 57- 
odstotno oziroma 124-odstotno, če 
primerjamo podatke z enakim lan
skim obdobjem. Sredstva za poseb
ne namene so dosegla 76 odstot
kov, predvsem spričo zagotavljanja 
mesečnih povračil in občasnih na
grad neprofesionalnih funkcionar
jev. Medtem so negospodarske in
vesticije realizirane že 90-odstotno, 
sredstva za SLO in DS 45-odstotno, 
sredstva za intervencije pa so po
rabljena le v vrednosti 11 odstotkov 
celoletnega plana. Slednje so zaradi 
premalega dotoka sredstev name
noma zadržali za pokrivanje nor
malnih odhodkov v okviru splošne 
porabe.

Milan Jerše

nem tekmovanju, Anton Gi- 
der pa bo zastopal Jugoslavijo 
na svetovnem prvenstvu v 
Angliji, ki bo od 12. do 22. 
septembra.

Vlado Smodiš

Delavci mariborskega Stavbarja 
in zagrebškega Viadukta, ko
operanta SGP Konstruktor pri iz
gradnji prodajnega centra v Beo
gradu, so končali zgradbena dela 
pri novi proizvodni hali v Tovarni 
polnilne opreme v Radencih in 
novega prodajnega centra v Beo
gradu. Zdaj so na vrsti obrtniška 
in instalacijska dela ter urejanje 
okolice; otvoritev objektov pa je 
predvidena že v jesenskih mesecih.

Dela pri izgradnji nove proiz
vodne hale v Tovarni polnilne 
opreme dobro napredujejo. 
Obrtniška in instalacijska dela na 
novem obratu so se že pričela, 
hkrati pa poteka tudi akcija za 
ureditev okolja. Pri tem velja 
omeniti, da so se delavci Tovarne 
polnilne*opreme dogovorili, da 
bodo s pomočjo delavcev EZD

KOMENTAR

Kje je meja realnih osebnih
Ob kopici raznih uradnih podat

kov, ki se te dni pojavljajo v ja
vnosti, vzgujajo precejšnjo pozor
nost tudi izplačani osebni dohodki 
na področju gospodarstva. Tako je 
v soboški občini ob letošnjem 
polletju znašal povprečno obra
čunan čisti osebni dohodek na 
delavca mesečno 20.906 dinarjev. 
To je v primerjavi z enakim obdo
bjem lanskega leta, ko je bil osebni 
dohodek 14.115 dinarjev, poveča
nje za 48,1 odstotek. Podrobnejši 
pogled v tabelo, ki so jo izdelali v 
podružnici Službe družbenega 
knjigovodstva v Murski Soboti, 
nam daje nekaj zanimivih ugotovi
tev. Najvišji povprečni mesečni 
osebni dohodek v prvih šestih me
secih letošnjega leta so prejeli 
zaposleni v TOK Perutninar Agro- 
merkur, in sicer okroglih 40.000 
dinarjev, kar je v primerjavi z lan
skim enakim obdobjem, ko je OD 
znašal 25.417 dinarjev, za 57,4 od
stotka več. Zanimivo je, da sta tu 
zaposlena le 2 delavca! Na drugem 
mestu je delovna skupnost KG 
Rakičan, kjer je 38 zaposlenih

Komunalna dejavnost sami uredili 
okolico in s tem prihranili ogrom
na sredstva. Celotna vrednost 
investicije, ki bo kmalu končana, 
je 110.432.000 dinarjev, od tega je 
vrednost gradbenih, obrtniških in 
instalacijskih del 100 milijonov, 
ostalih 10 milijonov pa je bilo po
trebnih za soglasje, različne pri
spevke, načrte . . .

Delo v novi poizvodni hali se bo 
pričelo takoj, saj se delavci Tovar
ne polnilne opreme že lep čas sre
čujejo z veliko prostorsko stisko, 
ki zmanjšuje rezultate dela in 
razvijanje programov.

Se z večjo nestrpnostjo priča
kujejo otvoritev prodajnega centra 
delavci v Beogradu, ki delajo v 
nemogočih razmerah. Poleg bolj
ših delovnih pogojev pa bodo v 
novem prodajnem centru tudi

dohodkov
delavcev prejemalo pvprečni mese
čni osebni dohodek 32.750 dinar
jev oziroma kar za 67,2 odstotka 
več kot leto poprej; takrat je bil 
OD 19.592 dinarjev. Po višini 
izplačanega osebnega dohodka v 
prvem polletju letos sledijo 
Projektivni biro z 32.457 dinarjev, 
kjer so v primerjavi z lani OD 
povečali za 26,2 odstotka, delovna 
skupnost Mura z 31.714 dinarji, 
Veterinarska postaja Murska 
Sobota z 30.750 dinarji, delovna 
skupnost ABC Pomurka 29.293 
dinarjev itd.

Kljub temu, da zaradi hitrejše 
rasti življenjskih stroškov upadajo 
realni osebni dohodki, pa so mar
sikje pri izplačevanju mesečnih 
osebnih dohodkov prekoračili 
določila družbenega dogovora. V 
zdajšnjih zaostrenih gospodarskih 
razmerah se namreč zdi povsem 
nelogično, da v nekaterih orga
nizacijah združenega dela s 
področja gospodarstva v soboški 
občini naraščajo osebni dohodki 
hitreje celo od slovenskega 

večje skladiščne površine, kar je za 
kvalitetno in nemoteno oskrbo 
srbskega tržišča nujno potrebno. 
Tudi tukaj so gradbena dela 
končana, v teku so obrtniška in 
instalacijska dela, ki bodo kon
čana v dveh mesecih. S tem bo 
končana prva faza izgradnje, ki 
zajema pokrite in zunanje 
skladiščne prostore, upravno 
zgradbo, zaklonišče in manipula
tivne površine, z izgradnjo druge 
faze, kjer je predviden objekt za 
vzdrževanje vozil, pa bodo pričeli 
prihodnje leto. Novi prodajni 
center v Beogradu bo tako osmi 
center, ki jih ima Radenska po 
Jugoslaviji. Lansko leto je Raden
ska preko prodajnih centrov pro
dala 61.693.000 steklenic 
mineralne vode in brezalkohola ali 
24,3 %.

povprečja, ki ima za približno 10 
odstotkov višjo rast dohodka. Oči
tno bo treba kaj kmalu znova 
narediti temeljito analizo o izvaja
nju omenjenega družbenega dogo
vora, posebej še v tistih organiza
cijah združenega dela, kjer so v 
primerjavi s prvim polletjem lan
skega leta letos dvignili osebne 
dohodke za več kot 50 in celo čez 
70 odstotkov. Teh organizacij pa 
žal ni malo, zato čaka odgovorne 
dejavnike v soboški občini obilica 
dela. V kolikor pa bodo do konca 
leta zares uspešni, ne bi smelo biti 
nikakršnih odstopanj pri ugota
vljanju dejanskih kršiteljev 
družbenega dogovora o izplačeva
nju osebnih dohodkov. Vsak nam
reč mora nositi del svoje odgovo
rnosti za neizpolnjevanje sprejetih 
nalog, ki sodijo v okvir širše 
sprejete stabilizacijske politike. In 
to velja nedvomno tudi za realnost 
osebnih dohodkov, ker se v praksi 
še vedno pojavljajo prevelike razli
ke med organizacijami združenega 
dela!

Milan Jerše

Likovna ustvarjalnost 
mladih Porabcev

Koroška likovna kolonija mla
dih, ki jo tradicionalno prirejajo v 
Vuzenici, si je letos nadelaštevil- 
ko štirinajst. Pred prav tolikimi le
ti so se organizaorji lotili ideje, ka
ko zaposliti mlade v času počitnic, 
kako jim zapolniti čas in jih obe
nem spodbujati k ustvarjalnosti. 
Uspelo jim je zbrati mlade likovni
ke iz okolice, povabili pa so tudi 
rojake z avstrijske Koroške. In od 
takrat se vsako leto srečujejo mla
di likovniki v Vuzenici. Zadnja tri 
leta pa sp povabili tudi rojake iz 
Porabja. Odmev je vsako leto izre
den, saj učenci radi prihajajo v ta 
del Slovenije in teden dni pod vod
stvom mentorjev ustvarjajo, se

Klara ROGAN (Gornji Senik): V 
Vuzenici se počutim zelo dobro. 
Kolegi so prijazni, navezali smo že 
več stikov. Osebno zelo rada ri
šem, predvsem naravo in portrete. 
Na tej likovni koloniji imamo vse 
možnosti za ustvarjalno delo, 
zanimivo pa je predvsem seznanja
nje z novimi likovnimi tehnikami. 
Tukaj rišemo na steklo in kera
miko, seveda pa ne manjka tudi ti
stega obveznega risanja na papir. 
Ce bi imela možnost, bi se še 
večkrat vrnila sem. 

spoznavajo z novimi likovnimi 
tehnikami, v prostem času pa na
vezujejo stike. Po besedah Alojza 
Gobca, ravnatelja OŠ Vuzenica in 
vodje likovnega tabora, so se mla
di Porabci, ki se udeležujejo tega 
srečanja, vsa tri leta vedno dobro 
vključili v druščino mladih 
čopičarjev. Začetek je vedno malce 
težaven, zaradi jezikovnih pregrad, 
pozneje pa se čisto ,,udomačijo” 
in postanejo enaki ostalim 
udeležencem: enako razigrani, 
enako aktivni.

Še en vidik tega srečanja mladih 
bi kazalo poudariti. Jezikovne pre
grade sicer so, vendar pa so taka 
srečanja mladih koristna. Prav

Marta GVORVARI (Gornji 
Senik): Letos sem prvič v Vuzenici 
in moram reči, da mi je zelo všeč. 
Tukaj je zbranih veliko mladih in 
prav dobro se razumemo. Čeprav 
je bilo na začetku malo težko za
radi jezika, pa smo se hitro pri
vadili. V Vuzenici stanujem pri 
neki družini in to je koristno, saj 
se moram pogovarjati v sloven
ščini. Tudi jaz rada rišem. Na naši 
šoli nimamo takšnih možnosti za 
risanje, zato tu izkoristim vse 
možnosti, ki so nam dane, in teh je 
veliko. Dobro se razumemo z osta
limi mladimi. ■ 

mladi zamejci so potrebni pristne
ga stika z matično deželo, mati
čnim jezikom. Likovna kolonija 
nudi obliko neprisiljenega sodelo
vanja na. področju jezikovne vzgo
je. Prav na likovnem taboru v 
Vuzenici se je pokazala ta korist
nost in v matični domovini bi 
kazalo organizirati čim več tovrst
nih srečanj mladih in vabiti zamej
ske rojake iz Avstrije, z Madžarske 
in iz Italije. Letošnje tri udeležen
ke iz OŠ Gornji Senik so se dobro 
odrezale in prispevale k uspešnosti 
Koroške likovne kolonije mladih v 
Vuzenici.

Dušan Loparnik

Monika HAPER (Gornji Senik): V 
Vuzenici je zelo dobro, narava je 
lepa in pestra, zato zelo rada 
hodim na sprehode, kjer rišem. 
Poleg tega pa me veseli risanje ži
vali in teh je tukaj veliko. Hitro 
smo navezali stike z ostalimi mla
dimi, čeprav je bilo na začetku 
nekaj težav, predvsem zaradi 
jezika. Vsi, s katerimi smo prišli v 
stik so zelo prijazni. Na tej likovni 
koloniji sem spoznala tudi nekaj 
novih tehnik risanja, predvsem na 
steklo in na keramiko, kar je zani
mivo.

VESTNIK, 30. AVGUST 1984 STRAN 3



Zanesenjaštvo soboških 
radioamaterjev

Radio-TV klub iz Murske So
bote se je v preteklem obdobju 
uvelj avi 1 v širšem j ugoslovanskem 
in mednarodnem prostoru. Ra
dijske zveze so namreč vzpostavili 
po vseh celinah sveta, kot prvi 
klub v Jugoslaviji pa se je ama
tersko začel ukvaijati tudi s tele
vizijsko tehniko. Da bi zvedeli 
nekaj več o bogati dejavnosti so
boškega Radio-TV kluba, je ste
kel pogovor s predsednikom 
Jožetom Kolarjem-Pipom, veli
kim ljubiteljem radioamaterstva, 
kije pritegnil številne člane.

— Kakšen je osnovni namen 
delovanja vašega kluba?

»Osnovni namen je predvsem 
tehnično izobraževanje in vzga
janje ter nudenje ustreznega zna
nja s področja elektronike in te
lekomunikacij članom kluba ih 
ostalim občanom. Poleg tega pasi 
prizadevamo razvijati in spodbu
diti veselje do konstruktorstva, 
dela na amaterskih radijskih in 
televizijskih postajah ter poma
gati mladim članom pri usmerja
nju v tehnične poklice. Hkrati pa 
gre tudi za vzdrževanje kondicij
ske sposobnosti kadrov in teh
ničnih sredstev za potrebe RTV 
kluba, gospodarskih in družbenih 
dejavnosti. Jugoslovanske ljudske 
armade, organov ljudske obram
be, civilne zaščite in za potrebe 
splošnega ljudskega odpora in 
družbene samozaščite. Vsekakor 
je radioamatersko operaterstvo 
najbolj zanimivo, saj operaterji 
vzpostavljajo radijske zveze in 
prijateljske odnose z radioama- 
terji doma in po svetu.«

— Koliko članov šteje trenutno 
vaš klub?

»Skupno imamo okrog 150 
članov; od tega je 108 amaterskih 
radiooperaterjev, pri čemer jih je 
72 usposobljenih za oddajanje na 
klubskih radijskih postajah, 36 pa 
jih lahko dela na svojih postajah.
Omejitev za sprejem v članstvo 
praktično ni, edino za dosego 
posameznih specialnih stopenj so 
omejitve v starosti nad 30 let. Sicer 
pa v našem klubu delujejo radio
amaterski specialisti: amaterski 
radiooperaterji, radiokonstruk- 
torji in radiogoniometristi. Tek
movalni center imamo na Dolini, 
kjer dosegamo z delom nekaterih 
zanesenjakov odlične rezultate 
tako naj ugoslovanskih kot tudi na 
mednarodnih radioamaterskih 
tekmovanjih, bodisi da gre za 
tekmovanja na kratkih ali ultra 
kratkih radijskih valovih.«

— Kako pa je razvit sekcijski 
način delovanja RTV kluba?

»Imamo več sekcij. Najmoč
nejša je seveda v Murski Soboti, 
poleg tega pa so še v Beltincih,

Slovo Jožka Brumna
24. avgusta so v Murski 

Soboti pokopali trgovca in 
političnega delavca Jožka 
Brumna. V svojih 87 letih je 
veliko pretrpel, izgubil svoje 
najdražje, predvsem pa zme
raj pomagal drugim, nesreč- 
nejšim in revnejšim. Rodil se 
je 12. marca 1897. leta v vasici 
Mekotnjak pri Ljutomeru. 
Kot osemnajstletni fant je 
moral na bojišče pod avstro- 
ogrsko zastavo. Tri leta je 
služboval v računovodstvu 
XI. armadnega poveljstva na 
Tirolskem. Bo vrnitvi iz voj
ske 1918. leta je dve leti delal 
v veletrgovini svojega strica v 
Ljubljani. Že 1920. leta je z 
bratrancem odprl trgovino z 
mešanim blagom, čez nekaj 
časa pa še podružnico Singer 
šivalnih strojev, in prodajalno 
čevljev Peko. 1921. leta se je 
poročil s Terezijo Trstenjak, 
ki je kot aktivistka Osvobo
dilne fronte umrla v taborišču 
Bergen-Belsen 1945. leta. V 
zakonu šta se jima rodili dve 
hčerki, prav tako poznejši 
aktivistki in nato interniran- 
ki. Med obema vojnama je 
Jože Brumen postal znan po 
svoji družbeni dejavnosti. 
Deloval je v raznih soboških 
organizacijah in društvih, so
deloval pri gradnji sokolske
ga doma in trgovskega doma, 
prizadeval si je za postavitev 
dostojnega nagrobnika dr. 
Josipu Dimoviču ter legio:

Križevcih, Lipovcih, na Tišini, 
Cankovi, v Puconcih, Tešanovcih 
in Ratkovcih. Razumljivoje, daje 
delo sekcij odvisno tudi od med
sebojnega dela vseh družbeno
političnih organizacij in organov v 
posameznih krajevnih skupnos
tih. Tam. kjer je zanimanje in 
pomoč krajevne skupnosti večja, 
so tudi rezultati boljši. V klubu je

Otroški dom Daneta Šumenja- 
ka v Baški na otoku Krku je že 
vrsto let prijetno bivališče, kjer 
poleg pomurskih otrok vsako leto 
tudi letujejo otroci iz ZR Nemčije, 
Avstrije, z Madžarske in naših 
delavcev na začasnem delu v tu
jini. Gre za izmenjavo otrok. 
Skupnost otroškega varstva 
občine Murska Sobota je letos v 
dveh izmenah organizirala leto
vanje 492 otrokom, od tegaje bilo 
140 otrok v mednarodni izmeni.

Z namenom, da se seznanijo z 
življenjem otrok med letovanjem 
so pred dnevi obiskale medna
rodno izmeno v domu Daneta 
Šumenjaka v Baški delegacije 
Ingolstadta (ZR Nemčija), Ce
lovca (Avstrija), Szombathelyja 
(Madžarska) in Murske Sobote. 
Delegacije so vodili: župan mesta 
Ingolstadt Hans Amler, predsed
nik deželnega parlamenta iz Ce
lovca Jožef Schantl, namestnik 
predsednika mestnega sveta 
Szombathelyja Tibor Elek in 
predsednik skupščine občine 
Murska Sobota Martin Horvat, ki 
je bil gostitelj obiska. Prisotni so 
bili tudi predstavniki mesta Baš
ke. Predstavniki delegacij so bili 
izredno zadovoljni z organizacijo 
in bivanjem otrok v domu Daneta 
Šumenjaka ter v znak hvaležnosti 
in zadovoljstva izročili upravniku 
doma darila. Otroci pa so jim

LETOVANJE OTROK V BAŠKI

Podpis sporazuma o sodelovanju

narjem. Vrsto let je bil po
verjenik Jugoslovanske ma
tice in še bi lahko naštevali.

Na začetku 2. svetovne voj
ne je izgubil zvezo s tovarno 
čevljev Peko, vendar jo je 
moral po zapovedi madžarske 
okupacijske oblasti še naprej 
voditi. V vojnem času sta 
Jožko Brumen in njegova 
žena vodila nekakšen polle- 
galni »socialni urad«, ki je 
dajal socialno pomoč brezpo
selnim, brezpravnim in pre
ganjanim slovenskim uradni
kom, učiteljem, profesorjem 
in drugim. Brumnova hiša je 
bila tudi drugače ena izmed 
najpomembnejših partizan
skih postojank. Vsi štirje 
Brumnovi so delovali 
organizirano in dajali zato
čišče borcem in aktivistom. 
Po mračnem 17. oktobru pred 

namreč velika finančna revščina. 
Sredstva, kijih dobimo kot dota
cije in od ozvočitev, nam zados
tujejo le za funkcionalne izdatke 
in za tekoče vzdrževanje aparatur. 
Sreča, da je še nekaj zanesenja
kov. ki delajo zares na čisto ama
terski osnovi. Zato je ustanovitev 
novih sekcij odvisna predvsem od 
pripravljenosti in možnosti v 
krajevni skupnosti, da takšno de
javnost tudi sofinancira.«

— Ob vsem tem pa niste poza
bili tudi na naraščaj?

»Tako je. Radio-TV klub 
organizira vsako leto začetniški 
tečaj za amaterske radioopera- 
terje, za kar je iz posameznih 
osnovnih šol velik odziv. Tudi le
tos bo takšen tečaj v mesecu sep
tembru. To priložnost izkoriščam 
in vabim vse ljubitelje radioama
terstva. da se čimprej vključijo v 
naše vrste. Najdejo nas lahko v 
prostorih RTV kluba v mestnem 
parku v Murski Soboti.«

Milan Jerše

pripravili privlačen kulturni pro
gram, kije potekal v prisrčnem in 
nepozabnem vzdušju. Ob tej pri
ložnosti so tudi podpisali spo
razume desetletnem sodelovanju 
med Jugoslovansko-avstrijskim 
društvom iz Celovca in Skupnos
tjo otroškega varstva občine

MIMOGREDE ZABELEŽENO

Strokovnost inšpektorjev 
ni vprašljiva

V zdajšnjih gospodarskih razme
rah imajo še posebej odgovorno 
nalogo tudi inšpekcijske službe. 
Prav letos je inšpektorjem v Upravi 
za inšpekcijske službe občin Po
murja potekel štiriletni mandat, ko 
se izvaja t. i. reelekcija. V soboški 
občini so že sprejeli predlog za 
imenovanje inšpektorjev, ki ga je 
potrdil tudi tukajšnji izvršni svet.
O vseh dosedanjih inšpektorjih so 
imeli pozitivno mnenje, zlasti glede 
njihove strokovne usposobljenosti 
na različnih področjih. Pomisleki 
so se pojavili le v dveh primerih, 
ko je šlo za kaljenje odnosov zno
traj kolektiva inšpektorjev in pre
našanje neugodnega vzdušja na 
ostale zaposlene. Zadeve so se 

štiridesetimi leti so vse priprli, 
jih gonili iz zapora v zapor, 
mučili, zasliševali, pretepali. 
11. novembra je Jožko Bru
men stopil na dvorišče Da
chaua, na zloglasni Apelpla- 
tz. Po prestanih grozotah seje 
vrnil domov junija 1945. leta, 
hčerki pa šele konec avgusta.

Doma je našel le prazno 
trgovino in izropano stano
vanje, kljub temu je že čez eno 
leto odprl poslovalnico čev
ljev Peko in tam služboval vse 
do svoje upokojitve 1962. leta. 
Aktivno je deloval kot občin
ski ljudski odbornik ter bil 
pobudnik za postavitev spo
menika soboškim interniran
cem. Dolga leta je bil eden 
izmed vodilnih v društvu 
upokojencev ter deloval kot 
tajnik v občinski Zvezi zd
ruženj borcev. Hkrati je vneto 
pomagal v študijski knjižnici. 
Jože Brumen je tudi eden iz
med avtorjev zbornika Umi
rali so v boju za svobodo, ki je 
izšel pri Pomurski založbi 
leta 1968. Prejel je številna 
priznanja in odlikovanja, 
med njimi medaljo za hrab
rost, red zasluge za narod s 
srebrnimi žarki, red dela s 
srebrnim vencem, soboška 
občina pa mu je za šestdeset
letno požrtvovalno delo 1978. 
leta podelila nagrado in pri
znanje soboške občine.

JOŽE JANEŽ

Vroča tema 
že na jesen

Problematika ogrevanja 
stanovanjskih objektov s cen
tralno kurjavo v mestu Len- 
aa-a je • 
vsako leto povzroča veliko 
razprtij med stanovanjsko 
skupnostjo in stanovalci, tako 
denimo lansko zimo ni bilo 
dovolj olja za kurjavo, pa so 

: ; / 
neogrevani. Da bi se vsemu 

skupnost pred nedavnim pri- 
pravila podrobno analizo o tej 
pereči problematiki, o kateri 
bodo seveda morali razprav
ljati v hišnih svetih in kurilnih 
odborih .Vroča tema se torej 
ponuja že na začetku jesni. 
toda problem bo potrebno re
šiti čim hitreje, saj se kurilna 
sezona naglo bliža. Nekateri 
hišni sveti se želijo odcepiti tni 
stanovanjske skupnosti, toda 
ali bo s tem problem rešen? 
Gotovo bo potrebno poiskati 
druge rešitve, med temi pa je 
gotovo najbolj pomembno, da 
stanovalci redno plačujejo 
kurjavo, saj bo le tako mogoč«' 
napolniti rezervoarje z oljem.

Jani D.

Murska Sobota, ki ima gotovo 
daljnosežni pomen za letovanje 
otrok v domu Daneta Šumenjaka 
v Baški, pa tudi za poglabljanje 
prijateljskih vezi med otroki 
omenjenih držav.

Feri Maučec

vrtele okrog izvajanja notranje di
scipline in spoštovanja 
samoupravnega sporazuma, pred
vsem glede ustreznega nagrajeva
nja inšpektorjev na deficitarnih 
področjih. Hkrati so letos razrešili 
tudi dva inšpektorja, ki sta odšla 
na novi delovni mesti.

V pomurskih inšpekcijskih 
službah si ne zatiskajo oči pred ne
katerimi problemi, ki se pojavljajo 
v praksi. Težave so se namreč po
javile že pri novi samoupravni or
ganiziranosti, ko je pred leti prišlo 
do združitve vseh inšpekcijskih 
služb v pomurskih občinah. Očitno 
se nekateri niso mogli prilagoditi 
enotni organiziranosti inšpekcij
skih služb, vnašali so zdrahe v ko
lektiv, kar je seveda moralo vpli
vati na samo delovno disciplino. 
Ob sprotnem reševanju problemov 
pa ni bojazni, da ne bi pomurske 
inšpekcijske službe, ki imajo nad
vse pomembno družbeno vlogo, 
tudi v prihodnje uspešno opravlja
le svoje naloge, kajti zdajšnja stro
kovnost in usposobljenost inšpek
torjev to vsekakor zagotavlja.

M. Jerše

Več sredstev 
za KS

Delitev sredstev krajevnim skup
nostim iz proračuna občine Lenda
va je vsako leto deležna velike po
zornosti, včasih pa tudi vroče krvi. 
V proračunu občine se zagotavljajo 
sredstva za funkcionalne izdatke 
krajevnih skupnosti, predvsem za 
delovanje delegatskega sistema. 
Letošnji proračun občine je predvi
del za delovanje krajevnih skupno
sti 2,3 milijona dinarjev, kar je za 
dobrih 16 odstotkov več kot v lans
kem letu. V kolikor bo s popravo 
proračuna možno deliti več sred
stev, bodo krajevne skupnosti do
bile, več: Očitno pa je nekaj. De
narja za vse želje ni bilo in ga še 
dolgo ne bo, krajevne skupnosti 
bodo morale s samoprispevki še na
prej urejevati večje probleme; sicer 
pa sredstva iz proračuna niso na
menjena naložbam, temveč funk
cionalnim izdatkom. jani D.
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Močan naliv
Med neurjem prejšnji četr

tek je toča povzročila precej 
škode na poljščinah in vrtni
nah v delu Cankove, Skakovec 
in Korovec. Bolj drobna, 
vendar gosta toča, je v 
obmejnem predelu povzročila 
največ škode na koruzi in 
sladkorni pesi. -js-

mala anketa

KAKO STE
PREŽIVELI

DOPUST?
Poletni meseci, ko si največ delovnih ljudi privošči dopust, 

se iztekajo. Seveda se takoj postavi vprašanje, kakšne vrste 
dopustov so imeli posamezniki: so bili na morju, v planinah, so 
obiskali sorodnike doma ali v tujini, ali pa so ostali kar doma. 
Glede na število zaposlenih Pomurcev v združenem delu in v 
obrti, da kmetov, ki jim prav tako pripada dopust, posebej ne 
izpostavljamo, lahko povsem zanesljivo trdimo, da velika večina 
ljudi sploh ni imela pravega dopusta. Mnogi so celo bolj delali 
kot sicer, na primer delavci, ki imajo tudi zemljo. Enako se je 
»godilo« delavcem, ki so v času, ko naj bi si privoščili počitek, 
garali pri zidanju hiše itd. Je pa tudi res, vsaj mnogi tako pravijo, 
da si lahko človek odpočije tudi ob delu, ki ni vsakodnevno.

In kako so poletne mesece preživeli nekateri naši bralci?

ZOLTAN CIGUT, kmetova
lec iz Vučje vasi, pravi, da še ni 
napočil čas, ko bi tudi kmet lahko 
odložil vsakodnevno delo in si za 
10 dni privoščil počitek. Pa ne 
toliko zaradi denaija — ta bi se že 
našel — ampak zaradi dela. Poletni 
meseci so namreč čas, ko je na 
kmetiji veliko dela: siliranje, suše
nje sena, žetev ... Pa tudi živine v

hlevu ne moreš pustiti kar tako, na primer kakemu tujcu, saj gre 
vendar za osnovno čredo in pitance, katerih vrednost je velika. 
Vprašanje je tudi, ali bi bil kdo sploh pripravljen bdeti nad 
gruntom, ko bi kmet šel na dopust. S poletnim počitkom torej ni 
nič, počitek si naš sogovornik lahko privošči le pozimi, ko dela v 
»skrajšanem delovnem času«. No, ja, tudi prazniki so dnevi, ko 
ni treba ves dan garati. To pa seveda ne velja za poletne dni.

NADA MLADENOVIČ, uči
teljica na Tišini je odločno zanika
la, da bi imeli učitelji dva meseca 
(julij in avgust) prosto, torej do
pust, saj nimajo prav nobenih 
ugodnosti v primerjavi z drugimi 
delavci v združenem delu; kadar ni 
pouka, so druga dela, na primer 
priprava učnih načrtov in drugo. 
Njej pripada 28 dni dopusta. Letos 

ni šla na moije, ampak je z družino 17 dni prebila pri moževih 
starših v vasi blizu Niša v Srbiji. Trdi, da so se kar dobro odpo
čili, pa tudi kopali so se. S tem pa seveda ni rečeno, da doslej 
niso bili že večkrat na morju; prejšnja leta so največkrat šli na 
otok Pag — v Novaljo. Letos pa je bila na morju hčerka, med
tem ko je sin počitnice preživljal ob delu v brigadi v Bistrici. In 
kako prihodnje leto? O tem je za zdaj še prezgodaj razmišljati.

JOŽICA HLADEN, trgovska 
pomočnica iz Radenec letos ni 
videla morja. V prejšnjih letih je z 
družino često šla v Rovinj in v 
Punat na otok Krk. In kaj jo je 
zadržalo doma? Stabilizacija! Veli
ko denaija je namreč šlo za preure
ditev hiše in ga je za pravi dopust 
zmanjkalo. Na tesnem pa je tudi s 
pripadajočimi dnevi dopusta; ima

jih le 23. Polovico je’ že izkoristila za dela pri hiši, ostalo pa bo 
tudi porabljeno v glavnem za delo. Zelo rada pomaga staršem 
in sorodnikom pri trgatvi grozdja in tako bo dopustniških dni 
konec nekje v oktobru. Jožica pa seveda ni le doma v stanova
nju, ampak se je večkrat šla z družino kopat v radenski bazen. 
Tudi na ta način se človek lahko rekreira, pa še poceni je.

MARIJA PINTARIČ, upoko
jenka iz Ljutomera je v času, ko je 
bila še v službi, redno dopustovala 
ob morju in drugod, zdaj pa je v 
glavnem doma; nekaj zaradi bolez
ni, predvsem pa ' zavoljo del v 
vinogradu. Trdi, da se človek lahko 
odpočije tudi ob delu, ki ni prisila. 
Ker rada gre na izlete, kijih prireja 
ljutomersko društvo upokojencev, >

je videla že številne kraje in turistične znamenitosti ožje domo
vine, zato je v zadnjem času ne mika več, da bi šla kam dalje, 
vsekakor pa ne za daljši čas. Ob nedeljah tako z družino včasih 
obišče bližnje turistične oziroma gostinske točke, velikokrat pa 
jo najdete tudi v ljutomerskem domu upokojencev. Tako je bilo 
tudi med našim obiskom, ko smo jo »ujeli« za točilno mizo. Je 
pač tako, da človek, kije vajen dela, ne more mirovati niti tedaj, 
ko je v pokoju.

IVAN UTROŠA, uslužbenec 
iz Lendave je letos preživel dopust 
v letovišču Zalakaroš na Madžar
skem. Tja je šel na dopust v okviru 
izmenjave njihovih in naših članov 
sindikata. Nekateri člani madžar
skega sindikata pa so v zameno 
letovali v Rovinju. Utroša trdi, da 
je bilo letovanje dobro organizira
no in da se je lepo imel, saj je tam 

več bazenov in si je tako lahko izbral vodo, v kakšni se je pač 
želel kopati. In cene? Tudi na Madžarskem ni več poceni, 
vendar so še znosne, če jih primerjamo s tistimi ob naši obali. 
Skratka, letošnje letovanje je bilo kar uspešno, nabral si je 
novih moči. To pa je tudi cilj dopusta.

Š. Sobočan
J. Dominko
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kulturna obzorja

PRISPEVEK ZA BOLJ NATANČNO UPERITEV OSTI KRITIKE
Vobče razumem Vincetiča in vzgibe, ki pripeljejo človeka dotega, da 

napiše nekaj vrstic za časopis, kakor je to storil on, ko je pisal o Odmevih 
v Vestniku, nekaj številk nazaj. Po vsej priliki se to naredi mimogrede, 
ustrezno splošnim formam, ki veljajo za takšne vestičke, in na tak način 
je vse tako, kot je zapisal: priloga po svoji tokratni pojavnosti spada 
nekam tja kot omenjene publikacije, čeprav jih ne poznam, literatura je, 
kakršna je, strokovni del tudi, v Sloveniji smo podeželje že po definiciji. 
Zatorej si ne moremo privoščiti, da bi nas pisanje kot je njegovo, 
merodajno in dokončno umestilo v odmaknjene predele duha in bilo 
povzetek naših prizadevanj. Pravično bi bilo še nekaj reči.

Dodatno izrekanje je pravzaprav poseben vzgib, Vincetičevo pisanje 
služi samo kot iztočnica, kot tisto, kar izrekanje, ki cika na resnico, sicer 
potrebuje za antipod svojemu dopovedovanju, za tisto od česar želi biti 
različno. Različnost sama pa je banalna zaradi malovrednosti svojega 
dialektičnega izhodišča.

Nisem si izmislil priloge Od
mevi, to so naredili kolegi Kavaš, 
Kuhar, Meden in Votek, in ne na
stopam tukaj kot glasnogovornik 
skupine, temveč kot glasnik 
prihodnje izmenjave mnenj. Pogo
vor je potreben, če naj se slednjič 
ugotovi, kaj in kdo naj piše, če izi
de še kakšna številka.

Nekomu bo videti povsem 
nepotrebno, celo posiljeno, da se 
na tak način .pogovarjamo o rečeh, 
ki zadevajo Odmeve. Oba z Vince
tičem sva zapisana na prvi strani 
Vestnikove priloge, bilo bi povsem 

običajno, da se o vsem pomeniva 
na kakem srečanju sotrudnikov, 
ustno in brez okolišenja. Njegovo 
in moje pisanje 'priča vsaj o teni, 
da se ljudje radi ponašamo s svo
jim umovanjem, se mu veselimo, 
ko je napisano, in da nam velja 
natiskanost za nekaj malo večjega. 
Po tem, kolikokrat smo svoje 
umotvore uspeli spraviti v Guten- 
bergovo galaksijo se celo merijo 
pristojnosti posameznika. Pom- 
nožitev njegovih umskih moči z 
Gutenbergovim izumom se imenu
je ,.število pisanih enot”, kar naj 

bi zelo neposredno pričalo o vred
nosti tistega, ki si prizadeva. Člo
veška nečimernost pač, Goethe je 
rekel oz. se spraševal, ali niso moči 
šestih žrebcev, ki si jih lahko 
kupim, tudi moje moči. Razlika je 
v ljudeh samih — nekateri imajo 
raje šest natiskanih vrstic kot šest 
enot konjskih moči pod pločevino. 
To je v prid Vincetiču in tokrat tu
di meni.

V pričujočem razgovoru prinaša 
natiskanost še neko dodatno zado
ščenje, ki je nujno za pošteno 
izmenjavo mnenj. Napisano je 
vedno znova preverljivo. Ce je 
napisana izjava zadosti enoznačna 
in premišljena, lahko v času, ki ni 
zavezan doslednosti v ustnem 
izpovedovanju, zagotovi trdno 
izhodišče. Edina prednost tiskane 
besede pred govorjeno lahko na
stane samo v razmerah, ko se reče
no vedno znova spreminja, pot
varja in pozablja.

Sploh pa je pesniku najbrž jas
no, da je bolje množiti literarne 
večere, moč žive besede, kot pa se 
ponašati s številom literarnih enot. 

ker je poezija orakeljsko klicanje. 
Poetsko označeno je onstran 
označevalcev in enostranskost ri
tem in utrip govorjene besede bolje 
povzema kot pisanje. — Tak 
ekskurz sem si moral privoščiti, da 
vzamem smisel delitvi literature na 
priznano in nepriznano. Smisel 
delitvi, ne pa kritiki literarnih 
prispevkov v Odmevih!

Lahko da se motim ravno zaradi 
prenikavosti govorjene besede in 
literatov na sestanku sotrudnikov 
(menda edinem, na katerem sva 
bila z Vincetičem sočasno) nisem 
prav razumel, ko so zagovarjali 
objavljanje domače pisane besede 
in nasprotovali prevodom, pred
vsem iz nemščine, angleščine in 
madžarščine. Prevajanja nismo za
govarjali, ker bi želeli uveljaviti 
nadaljnje sposobnosti nekaterih 
članov skupine, ki so vešči tujih 
jezikov in bi tako prišli tra svoj ra
čun v provincialnem samopotrje
vanju. Ali pa se naša razumevanja 
provincialnosti razhajajo?

Dokler naša kulturna in narodna 
istovetnost ni vnovič vprašljiva in 

bi jo zaradi tega morali dokazovati 
na „povojni način”, kot ,,čvrsti 
mladi Prekmurci”, in dokler je ne
kaj, kar se imenuje evropska kul
tura in se vanjo prištevamo, jo 
skušamo tukaj uveljaviti, ne da bi 
nas kdo (npr.: slovensko-ljubljan- 
ska kulturna scena, ki hoče imeti 
svojo, provinco za seksualno film
sko eksotiko, svojo žitnico in pra- 
šičnico — proti prvi nimam nič, 
proti drugi pa mnogo!) po vsej sili 
prepričeval o nasprotnem.

Obrobnosti smo se hoteli pri 
Odmevih vnaprej odreči. Ne sicer 
tako, da bi vanje pisali samo ,.šir
še priznani” pisci, četudi iz same 
sredine Slovenije in z mnoštvom 
literarnih enot. Navsezadnje se tu
kaj Slovenstvo sooča z južnoslo- 
vanstvom, nemštvom in madžar- 
stvom . . . Slovenski minister za 
kulturo, ko je pred časom govoril 

0 porodnih krčih

v Modincih, če njegov govor 
povzamemo in ga razumemo na 
nivoju, ki ga zase zahteva kultura, 
vidi v etnično mejnem položaju 
posebno prednost. Vidi se, da se 
mož spozna na kulturo, ker je to 
res. Kulturna sredina je lahko ved
no samo v križišču kultur. Slučaj
no smo mi zaradi maloobmejnih 
prepustnic bolj v ,,sredini reči” 
kot Ljubljana. Prednost, ki bi nas 
lahko pomaknila iz obrobja, a so 
bili literati drugačnega mnenja.

Za enakovreden zaključek mi 
preostaja, da predlagam, ali vsaj 
namignem, kako dobro bi bilo, če 
bi v morebitnih naslednjih Odme
vih priobčevali tudi sezname vrtnih 
opravil, prekopavanj in sploh reči 
domoznanskega značaja.

Stefan Smej

Ob 5O-letnici Ljudske pravice

ODPRIJATELA DO NOVEGA ČASA

predvsem pa o vprašanjih, ki jih zastavlja literamo-teoretična priloga 
Vestnika ODMEVI

Rojaki zdignite glave — 
nede tak vsikdar, kak je bilo! 
(dr. Avgust Pavel) 

kvene pesmi, v času sovjetske 
vlada Rdeče Novine, sicer pa 
Kleklove Novine od 1919 do 1925 
in od 1933 do 1941, ko so se pre
selile v lastno tiskarno v Soboto, 
Marijin list, Kolendar Srca jezu- 
šovoga, Marijikin ograček, Slo
vensko Krajino, Mladega Pre
kmurca, Kleklov madžarski ted
nik Nčpujsag, od 1934 do 1935 
celo Kranjčevo Pravico, kakor so 
tedaj rekli Ljudski pravici.
augustiCeve »znano
szt razserjUvajOcse 
NOVINE«

A seči moramo še nekoliko dlje 
v zgodovino. V Panonskem 
zborniku iz leta 1966 smo v raz
pravi Franca Šebjaniča Novejši 
književno-zgodovinski in kultur- 
no-politični razvoj v Prekmurju 
našli zapis o Imreju Augustiču 
(1837—1879) iz Murskih Petro- 
vec, grofovskem pristavu in peš- 
tanskem deželnozborskem steno
grafu.

»Politična ambicija, predvsem 
pa deželnozborska poslanska 
kandidatura v Murski Soboti pa 
je mladega javnega delavca hitro 
postavila na realnejša tla iskanja
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Iskanja
Obstaja tolikšno število 

vsakovrstnih (po vsebini, namenu
in formi) virov, da bo izredno 
težko zadostiti verodostojnosti, še 
bolj pa rdeči niti v zapiskih, ki 
imajo ambicijo vsaj v skicah in 
fragmentih prikazati nekaj pre
dzgodovine (korenin.) prekmur
ske napredne periodične publi
cistike z vrhom v Novem času, 
Mladem Prekmurcu, zlasti pa 
Ljudski pravici ter zelo okvirno, 
bolj mimogrede nadaljevalce nji
hove dediščine.

Okviren pregled se nam ponuja
v podlistku Ob izvirih prekmur
skega tiska oktobra in novembra 
1951 v Ljudskem glasu, pred
hodniku današnjega Vestnika, 
kjer je avtor Miroslav Kokolj med 
drugim zapisal: »Od ustanovitve 
(leta 1884) do 1919 je bil glavni in 
stalni poslodavec tiskarne (v So
boti) madžarsko-slovenski tednik 
Muraszombat es videke, glasilo 
madžarskega in madžaronskega 
malomeščanstva, ki si je prizade
valo z listom pomadžariti soboške 
in okoliške Slovence... Po pri
hodu jugoslovanske uprave je 
zelo narastel prekmurski časniški 
tisk, ker se ni zgodilo, kar bi pri
čakovali, da bi osrednjeslovenska 
književna beseda v tisku izpodri
nila domače narečje. Nasprotno: 
konservativni in reakcionarno 
misleči gospodarstveniki in poli
tični veljaki se oklepajo pokra
jinskega separatizma in s tem v 
zvezi poudarjajo posebnosti svo
jega narečja ter celo iščejo oblike 
»staroslovenskega-prekmurske- 
ga jezika« (Št. Kuhar, J. Flisar). 
Enako pa strankarska politična 
gibanja, ki prihajajo iz osrednje 
Slovenije in si hočejo pridobiti 
naklonjenost širokih množic, 
ubirajo oportunistično taktiko ter 
zato izdajajo svoja politična gla
sila v prekmurščini... Že tradi
cionalnim Novinam, Marijinem 
listu, Kleklovem in Dober pajdaš 
kalendarju sledijo: Evangeličan
ski kalendar, Duševni list, Mor
ska krajina. Prekmurski glasnik, 
Murske novine, Kmečka moč, 
Murska krajina in Marijikin 
ograček. Vse to prihaja iz soboške 
tiskarne, ki mora tiskati še ma
džarske časopise Szabadsag, Nč- 
pujsdg in Muravidčk za madžar
skepolitične pristaše.«

Ce smemo soditi zgolj po tem, 
podlistku Miroslava Kokolja v 
Ljudskem glasu bi lahko bilo 
tiskarstvo na levem bregu Mure, v 
občinah Murska Sobota in Len
dava, predmet posebne raziskave. 
Tako je denimo lendavski tiskar 
Jožef Bogdan tiskal od 16. maja 
1897 do 15. januarja 1899 ma
džarski tednik Dčl Zala, ni pa 
'Znan noben naš tisk, ki bi izšel pri 
Bogdanu. Maja 1898 je Bogda
novo tiskarno odkupil židovski 
priseljenec s Slovaškega Ernest 
Balkanyi in nadaljeval s tiska
njem tednika Del Zala, od 1900. 
do konca 1919. kot lastnik lista. 
Tiskal je še: evangeličanske Cer-
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proletariat že izbojeval glavno 
bitko za boljševiško republiko, 
čeprav še ne do kraja. Prav tako 
vznemirljiva je bila ideja samo
odločbe narodov,» piše Stane

— Hiša v Dolnji Lendavi, v kateri je bila tiskamica, kjer je S. oktobra 
1934 izšla prva številka Ljudske pravice (Foto: J. Dominko)
poti do svojih zapostavljenih in 
poniževanih sorojakov, ki so bili 
še povrh nevešči večinskega ma
džarskega jezika. Zavoljo tega 
dejstva je 15. septembra 1875. leta 
_skoraj osem desetletij po Vo
dnikovih Novicah — začel v Bu
dimpešti izdajati Prijatela, prvo 
prekmursko glasilo v slovenskem 
narečju, z naslovno označbo, da 
so to »znanoszt razserjuvajicse 
meszecsne novine«. Objavljeni 
prispevki v poznejšem polmeseč
niku, ki je ugasnil z Augustičevo 
smrtjo 1879. leta, pogosto razo
devajo gmotno in duhovno podo
bo rodnega kraja, sočustvovanje s 
prizadetim ali omalovaževanim 
prebivalstvom ter ne enkrat vz
postavljajo tudi sicer solidarnos
tno povezanost s slovanskim Ju
gom. Zgodovinsko pogumno de
janje pa predstavlja A ugustičeva 
uvedba gajice na stolpcih Prija

tela in na straneh njegovega Pri
rodopisa s kepami za narodne 
šole. V vsebinskem pogledu po
meni potemtakem Augustičeva 
časnikarska in publicistična de
javnost pomemben in pogumen 
prosvetljenski impulz z dokaj 
zaznavno slovensko in slovansko 
usmeritvijo, kar potrjuje s kul- 
turno-političnega vidika tudi 
transkripcijska uvedba »pansla
vistične« gajice.«
VRENJE PO PRELOMU 
STOLETJA

Gotovo gre za podvig, mimo 
katerega zgodovina slovenskega 
časnikarstva ne sme iti, v našem 
primeru pa so te korenine tem 
dragocenejše. V njih namreč 
lahko zaslutimo zarjo naprednih 
gibanj, ki so ob že itak nemirnem' 
vstopu v 20. stoletje pretresla Ev
ropo in svet, še posebej pa po 
razsulu avstro-ogrske monarhije, 
ko »je tudi Prekmurje odvrglo 
okove tisočletnega suženjstva, 
tlačanstva, potujčevanja in na
rodne brezpravnosti. Ob slovesu z 
nekdaj večno in edino zveličavno
svetoštefansko krono so se pre
kmurski težaki, dninarji in baj
tarji postavili po robu vsemu, kar 
je zanje stoletja pomenilo oblast. 
Za dve ideji, ki sta tedaj razbur
kal) svet, je zagrabil kmečki pro
letariat, pravi bard prekmurske 
književnosti in časnikar Miško _ ,_ _ _____ f
Kranjec. Za slo po zemlji je našel sestvih ali v Slavoniji in Avstriji, 
dovolj spodbud v Rusiji, kjer je Množično so se izseljevali v

Grah v brošuri Publicistično delo 
Miška Kranjca, ki je izšlo ob 70- 
letnici pisatelja in javnega delav
ca, osrednje osebnosti v napredni 
prekmurski periodični publicisti
ki. Ustavimo se še pri nekaterih 
naj zanimivejših framentih iz vre
nja po prelomu stoletja, kot jih 
skicira Grah.

»Revolucionarno zasnovane 
ideje same niso mogle zmagati. 
Manjkala je politična sila, ki bi 
organizirano povedla množice v 
boj za te zahteve, manjkalo jim je 
prekaljenih ljudi z izkušnjami in 
vsaj malo komunistične zavesti. 
Tako je tudi čez noč rojena bolj- 
ševiška »Murska republika« v 
prevratnih letih1 1918—1919 
ostala v zgodovini gibanja pre
kmurskih ljudskih množic le 
kratek preblisk nedozorele ideje 
in zavesti... Huda zaostalost, 
beda in fevdalna miselnost so 

dota, ki je Prekmurce družila z 
matično slovensko skupnostjo. 
Prvi koraki v sodobne tokove 
slovenstva so bili krepko 
obremenjeni z nasledki tisočletja 
dolge in vsestranske odrezanos
ti.«

ODPRTE RANE
»Utrujenost in izčrpanost, ki je 

naraščala stoletja in stoletja, 
prekmurskim množicam ni do
puščala, da bi po združitvi še po
sebej razmišljale o novi državi. 
Prevečkrat so bile izgigrane. 
Zdaj, ko so bile naenkrat svo
bodne pred madžarsko gospodo, 
so imele edino željo: zemljo. 
Zemlja je pomenila življenje... 
Ne sme nas čuditi, da je mamljiva 
obljuba nove države: »žemljo 
tistemu, ki jp obdeluje!« najmoč
neje odjeknila med ljudstvom. 
Tudi tokrat so bili prevarani! 
Agrarna reforma je sicer dokon
čno odpravila fevdalne odnose na 
vasi, vendar je zaradi svoje 
omejenosti nedoslednosti in ne
pravičnosti spet udarila kmete. 
Veleposestniki so si z verižniš- 
tvom še povečali imetje, najbolj 
potrebni pa so vsako ped zemlje 
lahko le odkupili s predplači
lom . .. Zaradi takih razmer se je 
še bolj odprla druga rana Pre
kmurja — sezonstvo. Že pred
prvo svetovno vojno so mnogi 
bajtarji delali na madžarskih po-

Ameriko in druge države. Do leta 
1910 je zapustilo Prekmurje 
skoraj 6 tisoč ljudi... V Pre
kmurju je bilo zelo malo delav
stva. Do konca svoje vladavine 
kapitalizem v Pomurju ni dal 
možnosti za kakršnekoli večje 
zaposlitve. Leta 1932 je zaposlo
vala tovarna perila Cvetič (zdaj 
Mura) v Soboti 150 delavk, druga 
konfekcija Šiftar 40, lendavska 
pletilnica do 170, bilo je nekaj 
mlinov in opekarn v Lendavi, 
Ljutomeru, Križevcih, Radgoni, 
Puconcih in Soboti. Omeniti ve
lja še Benkovo tovarno mesnih 
izdelkov s skromnimi zmoglji
vostmi, radensko in petanjsko 
mineralno vodo ter nekaj žag — 
pa še te je zajela lesna kriza. Li- 
beralno-kapitalistični sistem je v 
začetnem obdobju nove države 
sicer poživil trgovino, promet, 
razvil banke in posojilnice, spe
ljal železnico, ki je povezala Pre
kmurje s Slovenijo, to pa je tudi • 
vse... Z Jugoslavijo je v Pre
kmurje kmalu vdrlo strankarstvo. 
Izražalo se je kot boj za volilne 

' glasove, ki je prekmurskemu 
ljudstvu prinesel prav tako malo 
koristi kot drugim predelom Slo
venije ... Pomemben mejnik za 
nadaljnje oblikovanje skupin je 
bil štirinajstdnevnik Novi čas, ki 
sta ga leta 1932 začeli skupaj iz
dajati v Murski Soboti obe smeri. 
tyaprelomu leta 1932 v 1933 so se 
tega krščansko socialnega lista 
polastili levo usmerjeni študentje. 
Preveč očitna komunistična mi
selnost je sicer po dveh številkah 
pogubila Novi čas, toda ob njem 
se je*dokončno izluščilo revolu
cionarno jedro, ki je začelo zbirati 
vse napredne sile za dokončen 
razredni obračun.«

Uvodoma naj poudarim, da je 
dolgo pričakovani izid priloge 
razveseljiv in da nikakor ne gre 
dvomiti v smiselnost tega dejanja. 
Ta zapis je torej razumeti, kakor 
nekakšen post nubila Phoebus.

Sicer pa je pričujoče pisanje 
uzrlo povod v refleksivnem zapisu 
Milana Vincetiča, ki ga je objavil 
ob izidu junijske, takoimenovane 
»nulte« številke priloge za kultur
na, znanstveno-teoretična, publici
stična in še kakšna vprašanja. 
Vincetičevo pisanje (Soboški Od
mevi, Vestnik, 26. 7. 1984) na
mreč nima definirane vsebine — 
ni ne predstavitev, ne kritični 
presadek, ne pismo bralca — in se 
tako samo po sebi ne pojasnjuje in 
ne opravičuje. Skozi ta zbir ne 
do konca artikuliranih pomisle
kov, je najprej moč razbrati 
nezadovoljstvo z literarnim delom, 
ki da se deli na nekakšne »nepri
znane« in torej priznane avtorje, 
ob čemer Vincetič ugotavlja, da so 
prispevki prvih »povprečni« in da 
»zdrsnejo nižje«, drugi pa da niso 
zastopani dovolj.

Ker sem se ob tem povodu 
odločil spregovoriti o vzrokih, 
najprej dolgujem pojasnilo. Pri 
delu skupine, ki je pripravila 
literarni del Odmevov sva sodelo
vala tako Milan Vincetič, kot 
podpisani. Sam sem nato zaradi 
nezadovoljstva z izborom umaknil 
udeležbo (to je storil tudi Franci 
Just, o. p. F. L.), Vincetičevo ime 
pa se verjetno zaradi tiskarske 
napake tudi ni pojavilo v kolofo
nu. Kaj hočem s tem povedati? Če 
se omejim na povod, potem to, da 
Vincetič zdaj javno ugovarja izbo
ru literature, pri katerem je vse do 
zaključka redakcije tudi sam 
sodeloval, če pa govorim o vzro
kih, je zopet potrebno daljše pojas
nilo.

Vsi, ki Smo se skozi pripravljal
no obdobje soočali s smotri literar
nega dela v omenjeni prilogi, se 
namreč nismo mogli zediniti, kaj 

.želimo in kaj moramo ponuditi na 
prostoru, ki nam je na razpolago. 
Ali naj bo to vsakokratni periodič
ni pregled tekoče produkcije do
mačih avtorjev, ali naj bo zastopa
na le (domnevna) vrhunska kako
vost. ali pa naj bo priloga zasta
vljena široko, komunikativno in 
naj omogoča objavo vsakomur, ki 
se pač želi javno preizkusiti na 
tem področju. Prav tako nismo 
bili enotni, ali naj se publikacija 
odpre v širši, t. j. slovenski prostor, 
ali pa naj se zapriseženo omejuje 
le na regijo. Spričo tega neskla: 
dja, ki pa mislim ni poglavitni 
problem, in ob kopici drugih 
neobdelanih in ne preverjenih 
možnosti, seveda nato priloga v 
končnem dejanju zaključka re
dakcije ni mogla dobiti boljše 
fizionomije. Na vsa ta vprašanja 
opozarjam v upanju na naslednjo 
številko, ki pa si takih pomanjklji
vosti. neodgovornosti in spodrslja
jev. več ne bi smela privoščiti. 
Boljšo inačico pa seveda lahko 
zagotovi le večja zavzetost in 
odgovornost vseh činiteljev, torej 
urednikov, ustanovitelja, izdajate
lja in verjetno tudi širše skupnosti. 
Le ko bodo, vsi problemi osvetljeni 
z vseh zorišč in bodo stališča, 
čeprav različna, obvladala le s 
težo argumentov, lahko pričakuje
mo Odmeve, ki bodo služili razno
terim, predvsem pa, širšim intere
som.

Če se torej vrnem k povodu, k 
mislim v Vincetičevi refleksiji. 

moram dodati pojasnila tudi k 
njegovi obravnavi teoretičnega 
dela priloge. Uredniki tega gradi
va v pripravljalnem obdobju prav 
tako niso izluščili smotrov in 
kriterijev. Dileme so bile podobne, 
kakor pri literaturi in seveda težje, 
saj nosijo v sebi svojevrstno dvoj
nost: ali naj priloga predstavlja le 
prispevke, ki se nanašajo izključ
no na regijo, ali pa vse prispevke 
avtorjev, ki izhajajo iz regije (torej 
tudi naših rojakov). Brez teh 
postavk je seveda težko začrtovati 
uredniško politiko za vnaprej. 
(Dodam naj, da ne razumem 
Vincetičevega spraševanja o vmes- 
nosti objave Bošnjakovičevega 
teksta o informatiki. V času, ko 
ugotavljamo, da Slovenija in Ju
goslavija na tem področju še kako 
capljata za svetom, je namreč 
opozarjanje na to področje v 
industrijski in kmetijski regiji, kot 
je Pomurje, še kako vmesno). No, 
če se vrnem k specifiki priloge, 
lahko znova samo ugotovim, da bo 
tudi pri urejanju tako imenovane
ga publicističnega dela treba še 
marsikaj uskladiti. Tudi če se 
sprijaznimo s sicer nepopularnim 
dejstvom, da stvari pač pomikajo 
naprej zavzeti in ustvarjalni posa- 
meznjki, verjetno še zmeraj obve
lja tudi klic vsem organiziranim 
silam, ki se ukvarjajo z znanstve
nim in raziskovalnim delom, da se 
vključijo v kakovostno obtežitev 
priloge Odmevi.

Na koncu še pomislek pb 
Vincetičevi trditvi, namreč, da 
»publikacije, ki so izrazito pokra
jinsko obarvane, ostanejo pravi
loma v ozadju, ker so preozko 
usmerjene, naslonjene na speci
fične probleme regije.« Vincetiče
va misel je postavljena v kontekst, 
ki nedvomno izpostavlja, da je 
ostati v okvirih regije nekaj slabe
ga, nezadostnega, ali »nepriznane
ga«, če uporabim njegov izraz. Ta 
trditev je seveda površna, ker ne 
vsebuje oziroma ne upošteva vsaj 
dvojne verižne razčlembe tega 
problema ali »problema«. Če se 
recimo literarni del Odmevov 
odloči, da bo poskušal vzgajati 
mlade in jih predstavljati, — 
»riniti« — v širši prostor, je 
preseganje regionalnih okvirjev 
res potrebno, a če se znanstveno- 
teoretična misel v Odmevih odloči, 
da bo spremljala, obdelovala in 
razreševala domače probleme, 
potem sama po sebi nima nikakrš
nega smisla riniti v širše okvire, 
kajti zgolj za informacijo je k 
sreči na razpolago vsaj nekaj 
drugih, že utečenih poti. Zopet 
smo torej ob vprašanju kaj kdo 
želi doseči in v čem je odločilna 
teža vse zadeve, a res je, da 
ugovora nikakor ni moč zredu
cirati na posplošeno trditev, da je 
nekaj že v svojem bistvu obsojeno 
na životarjenje v regionalnih me
jah.

Toliko torej o povodu in vzro
kih. Upam, da bodo vprašanja 
rodila nova vprašanja, predvsem 
pa, da bodo deležna ODMEVOV, 
ki bodo ponujali tudi odgovore.

P. S. Kolegi Milanu Vincetiču 
se opravičujem, če sem morda 
zaradi skopega obsega prispevka 
pozabil zapisati kak argument. 
Obenem se mu tudi zahvaljujem, 
da je bilo njegovo pisanje zaradi 
svoje nenačelnosti tako želo po
dobno vzdušju v pripravljalnem 
obdobju »Odmevov, da sem ga 
moral uporabiti za iztočnico.

Feri Lainšček
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KOMENTAR

domača ■ kje 
pamet ■ si?
SEJEMSKI „RANDEVUJI”
Množičnost je nekoliko zasenčila kakovost, a to še zdaleč ne po

meni, da je bilo na desetdnevni, 22. sejemski prireditvi v Gornji Rad
goni 44 plaket (zlatih, srebrnih in bronastih) in priznanj za serijske in
dustrijske izdelke ter 17 priznanj in plaket za dosežke množične inven
tivnosti v kmetijski mehanizaciji podeljenih le zaradi lepšega. Kje neki!

PRESOJE DR. MILANA NO
VAKA

Sicer pa smo se za podrobnejša 
pojasnila obrnili na dr. Milana 
Novaka z mariborske višje 
agronomske šole, ki je (tudi) letos 
predsedoval posebni komisiji za 
oceno pogruntavščin v kmetijski
tehniki 
osnovni

in tehnologiji. Njen
namen je

ustvarjalnost in prek
poživiti 

sejma
pokazati najkrajšo pot dosežkov 
inovacijske dejavnosti v prakso. 
Zanimalo nas je, v kolikšni meri 
se je doslej približala temu na
menu.

..Vsekakor gredo prizadevanja 
v pozitivni smeri, kar predvsem 
dokazujejo novi dosežki, ki iz 
leta v leto rastejo — po številu in 
kakovosti. Letos smo ocenjevali 
zelo zanimive novosti na 
področju izboljšav kmetijske teh
nike, hkrati pa ugotavljali dosti 
večje ambicije klasične strojne in
dustrije, ki poprej na 
radgonskem sejmu ni bila 
zastopana. Naj za primer nave
dem tovarno avtomobilov Cimos 
Koper-Senožeče, Slovenija ceste 
— Tehnika, Inženiring Ljubljana 
— Brežice in še bi lahko katero 
omenil. Vse to kaže in potrjuje, 
kako postaja kmetijska meha
nizacija zanimivejša za širši krog 
in kmetijstvo ni več pomemben 
proizvajalec hrane, ampak tudi

staviti sejemske perspektive v 
Gornji Radgoni, posebej kar se 
tiče kmetijsko-živilskega sejma? 
Namreč, vključiti tudi kmetijske 
šole in inštitute?

,,Vsekakor bi bilo potrebno, 
da bi naše strokovne inštitucije 
bile ustrezneje zastopane na tem 
sejmu, kjer bi lahko dajale 
različne informacije. Veliko 
mladih ljudi je v dilemah in se ne 
more odločiti za vrsto študija ali 
poklica. In če bi recimo na tako 
dostopnem mestu, na neposreden 
način dobili koristne informacije, 
bi naredili veliko korist. Hkrati bi 
lahko naši inštituti in zavodi z 
določenimi razstavicami, panoji 
in prikazi bolj približali svoje 
delo neposrednim proizvajalcem 
kot pa samo s strokovnimi revi
jami in podobno,”
NASLOV ŠAMPION SIPU 
ŠEMPETER

Na radgonskem sejmu so letos 
prvič podelili šampionsko nagra
do, dobila pa jo je delovna or
ganizacija SIP Šempeter v okviru | 
sozda Agros, ki se je letos pred
stavila s paleto novosti. Nagraje- I 
ne so bile naslednje: dvovrstni • 
silažni kombajn SK—160, dvo- 
osni motorni kosilnik KD—- 
18, traktorski žitni kombajn 
ŽK—2100 in nakladalna silažna 
prikolica NSP—19—24. Na
domnevo, da ti imenitni dosežki

Naši delavci, zaposleni na tu
jem, so po dvo- ali večteden
skem dopustu v domovini odšli 
nazaj v Avstrijo, Nemčijo, 
Švico, Švedsko in morda v še 
katero drugo zahodnoevropsko 
državo. Za marsikaterega je 
"bilo slovo težko, saj se skoraj 
vsak namerava prej ali slej 
vrniti. Torej so to NAŠI ljudje, 
ki pa so zdoma. Postavlja pa se 
vprašanje, ali jih morda v 
posameznih krajih že niso ,,od
pisali”. Vsaj na podlagi razgo
vora, ki je bil sredi avgusta v 
Moravskih Toplicah, se človeku 
porodi tako vprašanje. Idejo za 
razmišljanje so dali prav 
,,zdomci”.

Za kaj gre? Čeprav številni 
naši delavci, ki delajo na tujem, 
na vse mogoče načine kažejo, 
da so Jugoslovani, Prekmurci, 
Štajerci . . ., v posameznih 
življenjskih okoljih ne storimo 
dovolj za njihovo vključitev, ko 
so doma. Čeprav ni krajevne 
skupnosti, ki bi pozabila v 
odlok o krajevnem samopri
spevku zapisati določbo 
,,. . . zdomci prispevajo letno v 
pavšalnem znesku . . . dinar
jev,” jih najbrž nikjer še niso 
informirali; kam gre njihov 
denar. To, da bi jih predstav-

Tujci v domovini?
niki krajevnih skupnostih pova
bili na razgovor in jim predsta
vili načrte o možnostih na
daljnjega razvoja kraja, k če
mur bi tudi naši delavci, 
zaposleni na tujem, lahko 
Veliko prispevali, na primer ž 

. vlaganjem sredstev v drobno 
gospodarstvo, pa se zagotovo ni 
nikjer zgodilo. Pobuda pride 
vedno od zdomcev. Vselej je 
tudi ne sprejmejo z odprtimi ro
kami, posebej še ne, če bi se 
zdomec s svojo načrtovano 
dejavnostjo pojavil kot konku
renca že delujočemu obrtniku.

Tudi v naših temeljnih za
družnih organizacijah kaj prida 
ne usmerjajo zdomcev. Vseka
kor pa ne dajejo pobud za nove 
vrste kmetijske proizvodnje. Pi
tanje bikov in svinj ni rešilna 
bilka za številen kmečki živelj. 
Potrebno je uvajanje novih de
javnosti (katerih, naj bi 
povedali strokovnjaki), denar, 
ki ga imajo naši delavci, zača
sno zaposleni na tujem, bi 
lahko omogočil uresničitev po
bud, o katerih bi sicer lahko 
samo sanjali.

In organizacije združenega 
dela? V času okrog novega leta 
tu in tam sicer pripravijo kak 
pogovor z delavci iz tujine, ven-

dar pa navezovanje poslovnih 
stikov teče sila počasi. Pa tudi 
način, kako naj bi do sodelo
vanja prišlo, je že preživel. 
Vsak zdomec, ki ima uvozne 
pravice, res ne želi postati sa
mostojen obrtnik; mnogi bi raj
ši uvozili stroje za delovno or
ganizacijo in si tako zagotovili 
delovno mesto. Prav čudno je, 
da delovne organizacije ne 
pokažejo za to možnost izpo
polnitve oziroma posodobitve 
osnovnih proizvodnih sredstev 
(in za ljudi, ki prihajajo z dela 
iz razvitega sveta) večje pozor
nosti.

Zaskrbljuje pa tudi, da 
smo v posameznih krajih, 
vsekakor pa v mladinskih or
ganizacijah, brezbrižni do 
zdomskih otrok — mladincev. 
Katera osnovna organizacija 
Zveze socialistične mladine 
Slovenije je že povabila otroke 
zdomcev — mladince na svoj 
sestanek? Nobena! Pa razna 
športna, gasilska in druga 
društva. Ali veste, da je našim 
delavcem in mladini, ki delajo 
oziroma se šolajo na tujem, tež
ko, ko pridejo domov in vidijo, 
da smo brezbrižni do njih, ker 
jih nikjer ne vključimo. Česa se 
vendar bojimo? Najbrž je vzrok 
za vse to. naša pasivnost.

Na razgovoru v Morav
skih Toplicah so predstavniki 
zdomskih društev nekajkrat 
poudarili, da bi z veseljem spre
jeli na obisk otroke iz domo
vine, da .bi se tako njihovi 
otroci v družbi z obiskovalci iz 
domovine še bolj naučili slo
venskega jezika, saj jih zdaj 
(roko na srce!) ni malo, ki bolj 
obvladajo tuj jezik. Možnost je 
še ena. Ko pridejo zdomski 
otroci domov, naj bi se čimveč 
družili z domačini. Vsekakor pa 
bi veliko pomagala tudi orga
nizirana oblika, na primer v 
okviru vrtca, osnovne šole . . . 
Toda kaj, ko pa sta ti ustanovi 
v poletnih mesecih v glavnem 
zaprti, vzgojitelji pa na 
dopustu.

Morda iz napisanega izhaja, 
da smo za vse, na kar smo opo
zorili, krivi le mi, ki delamo in 
živimo doma. Priznati je treba, 
da mora priti pobuda tudi s 
strani naših delavcev v tujini. 
Prav pa je, da opozarjajo na 
pomanjkljivosti; vsekakor to 
delajo z željo, da bi bilo 
storjenega več, da se ne bi poču
tili v domačem kraju — kot tuj
ci.

ŠTEFAN SOBOČAN

ŠOLANJE KADROV Največ skrbi ob

— Z nekaj pretiravanja zapisano je tole na sliki ,,paša za industrijsko 
špijonažo”. Pa ne mislimo s tem nič slabega!

,...

V zadnjih letih se povečuje število študentov, ki študirajo na 
medicinski fakulteti v Ljubljani, kar lahko pomeni, da se bo v 
prihodnje izboljšala kadrovska zasedba v pomurskem zdravstvu, 
zlasti v osnovnem, kjer so potrebe največje. Letos julija je namreč na 
medicinski fakulteti v Ljubljani od 13 kandidatov iz pomurja opravi
lo sprejemne izpite 7, ki bodo študirali splošno medicino, ter trije od 
šestih kandidatov za študij stomatologije. To je v primerjavi s 
prejšnjimi leti sorazmerno ugodno, saj je denimo lansko leto od 20 
kandidatov opravilo sprejemni izpit le devet ali 45 odstotkov, letos 
pa 52,6 odstotkov. K temu je gotovo veliko pripomogel dogovor 
medobčinske zdravstvene skupnosti Murska Sobota s srednjimi 
šolami, ki imajo vsako leto pred sprejemnimi izpiti na medicinsko 
fakulteto pogovore s kandidati. V prihodnje pa naj bi s tovrstnimi 
pogovori začeli že od polletja naprej, tako da bi bili kandidati 
čimbolj pripravljeni za sprejemne izpite na fakulteti. F. M

naraščanju
porabljenih sredstev

Na pogled se zdijo polletni rezul
tati gospodarjenja v soboški 
občini, . ki jih je pripravila 
podružnica SDK v Murski Soboti, 
precej ugodni. V primerjavi z ena
kim lanskim obdobjem se je v prvih 
šestih mesecih letošnjega leta 
celotni prihodek povečal celo za 74 
odstotkov, industrijska proizvod
nja je višja za 8 odstotkov, 
organizacije združenega dela s po
dročja gospodarstva pa so v tem 
obdobju povečale izvoz za 19 od-

V prvem polletju
primanjkljaj v vseh OZS

ZDRAVSTVO

stotkov, na konvertibilni trg kar za 
47 odstotkov. Tu še vedno prednja
či tovarna oblačil in perila Mura, ki 
je celotni izvoz povečala za 25 od
stotkov, samo konvertibilni izvoz 
pa celo za 69 odstotkov. Pri tem so 
poleg klasičnega izvoza upoštevani 
tudi lohn posli, s katerimi so zaslu
žili precej deviznih sredstev. Tudi 
drugi kazalci gospodarskih gibanj, 
omenimo, da se je zaposlenost 
dvignila za 3 odstotke, so v 
soboški občini dokaj visoki, so pa v 
precejšnji meri rezultat hitre rasti 
cen.

dober kupec izdelkov strojne 
industrije.”

Se pravi — govorjeno z vašimi 
besedami — je ta sejem več kot 
zgolj odličen ,,randevu” za 
kmetijske proizvajalce?

„Na vsak način. Tukaj imamo 
večplastno publiko: od neposred
nih proizvajalcev, torej kmetov, 
ki bodo te stroje kupovali, do 
velikih družbenih obratov, ki so 
prav tako življensko vezani na 
kmetijsko mehanizacijo in 
opremo, pa vse do vrhunskih 
strokovnjakov, ki se poklicno 
ukvarjajo s konstruiranjem stro
jev in kmetijsko tehnologijo.”

Ali bi smeli trditi, da so 
tovrstni sejmi pri nas in na tujem 
nekakšen barometer za doseženo 
na področju inventivnosti in 
ustvarjalnosti sicer v agroživil- 
stvu?

,,Na tujem so to že mnogo prej 
spoznali kot pri nas in so ti sejmi 
povezani z velikimi strokovnimi 
srečanji. Tam poleg tega — 
vzemimo na primer samo največji 
sejem v Evropi SIMA Pariz ali 
DLG — sodelujejo vse znanstve
ne inštitucije, celo šole imajo svo
je paviljone, kjer nudijo obisko
valcem zaželene informacije. 
Povsem jasno je, da take množič
nosti transfera novosti kot je to 
možno na sejmu, hi mogoče 
podati nikjer drugje, ne na 
simpozijih, ne na kongresih; 
povsod je zbrana ozkoplastna
struktura ljudi ali sami
znanstveniki ali sami strokovnja
ki ali pospeševalci, medtem ko so 
na sejmu zastopane vse strukture. 
Najpomembnejši pa so prav 
gotovo porabniki, kmetje, kupci 
strojev, ti najbolj kritično opazu
jejo in ocenjujejo stroje, ob tem 
pa ocenjujejo lastno opremlje
nost in si že delajo načrte, kako bi 
si doma izboljšali svojo mehani
zacijo in opremo, olajšali delo in 
povečali pridelek.”

Ce prav razumemo, vi 
pravzaprav namigujete, v katero 
smer bi v prihodnje veljalo za-

niso splet naključij, ampak trde
ga, načrtnega in sistematičnega 
garanja, nam je predsednik soz
da Agros Leopold Rajh povedal 
naslednje: ,,Vsekakor je treba ta 
izredni uspeh Sipa Šempeter pri 
osvajanju novih izdelkov pri
pisati desetletje pametno vodeni 
kadrovski politiki. Imamo nam
reč 35-članski strokovni tim inže
nirjev in tehnikov, ki se ukvarja 
izkjučno z razvijanjem novih 
izdelkov. Ravno v Sipu smo bili 
tudi pred desetletjem glavni po
budniki in tvorci za ustanovitev 
sozda Agros, kjer smo v glavnem 
povezani vsi slovenski proiz
vajalci kmetijske mehanizacije. Z 
delitvijo dela — torej proizvod
nih programov — in s tem zago
tovljenim varstvom, smo bili že 
vnaprej prepričani v naša razvoj
na hotenja.”

Vi potemtakem ustvarjalnost 
sozda in v njegovem okviru po
sameznih delovnih organizacij 
peljete po dveh tirih: na eni stra
ni načrtna razvojno-raziskovalna 
dejavnost in na drugi množična 
inovativnost? ,,Na prvo mesto 
prav gotovo postavljamo profe
sionalno razvojno aktivnost, saj 
je množična lahko le v pomoč 
profesionalni, ne pa, da bi bila 
nosilka razvoja na tem področju. 
Kot rečeno imamo dokaj po
srečeno zastavljeno delitev dela 
med posameznimi organizacijami 
Agrosa in tistimi funkcijami, ki 
jih opravljamo na ravni sozda: 
gre za tržne raziskave, patente in 
podobno. Z enkratnimi stroški in 
zelo usposobljenim strokovnim 
štabom pridemo do podrobnih, 
otipljivih podatkov, kaj po po
sameznih projektivnih birojih 
osvajati na tehnično-tehnolo- 
škem področju, da bo pozneje 
moč uspešno prodajati v tujino 
oziroma v domače kmetijstvo. 
Te biroje oziroma konstrukcijske 
oddelke pa imamo razvite — ka
kor sem že omenil — po vseh na
ših organizacijah, še najbolje v

V prvem polletju letošnjega 
leta so imele pomurske 
občinske zdravstvene skup
nosti primanjkljaj 38,386.000 
dinarjev (Murska Sobota 
9,882.000. Lendava
15,778.000, Ljutomer
2.937.000 in Gornja Radgona 
9,788.000 dinarjev). Vzrok za 
takšno stanje je v tem, ker ' 
nobena od občinskih zdrav
stvenih skupnosti ni dosegla 
dovoljenega priliva prihod
kov. Poleg tega niso bila te
koče mesečno nakazovana 
sredstva republiške solidar
nosti. temveč z dvo ali trime
sečno zamudo. To je tudi po
vzročalo velike likvidnostne 
težave občinskim zdravstve
nim skupnostim, ki niso 
mogle pravočasno nakazovati
dogovorjene dvanajstine
TOZD Pomurskega zdrav
stvenega centra in poravna-' 
vati računov zdravstvenim 
organizacijam izven regije. 
Poleg tega pa so bili višji 
odhodki za zdravstveno var
stvo od prihodkov. Povedati 
pa je treba, daje v letošnjem

Sipu Semneter.”
Prihodnjič: USTVARJALNOST NA JESEN ŽIVLJENJA

B. Žunec

l

letu pri prikazovanju odhod
kov nastala sprememba, kajti 
izračunane cene veljajo vna
prej od sprejemov dostavkov 
oziroma sporazumov o svo
bodni menjavi dela. Tako se 
bo določen del potrebnih 
sredstev za pokrivanje pro
gramov izvajalcem pokazal 
pri odhodkih v drugem pol
letju. Na finančni rezultat v 
prvem polletju je pri OZS 
Murska Sobota in Lendava 
vplivala tudi zagotovitev 
sredstev za osebne dohodke 
za lansko leto za 26 odstotkov 
na delavca v primerjavi s 
prejšnjim letom. Polegtegapa 
je OZS Lendava pokrila lan-

skoletni primanjkljaj
6,013.000 dinarjev, OŽŠ 
Gornja Radgona pa 4,520.000 
dinarjev. Tako, da ostajajo še 
nepokriti primanjkljaji za 
lansko leto in sicer: OZS 
Lendava 3,089.000 dinarjev, 
OZS Ljutomer 2,050.000.di
narjev in OZS Gornja Rad
gona 4,180.000 dinarjev.
Predvidevajo, da bodo v dru
gem polletju zaradi porasta 
osebnih dohodkov prihodki 
za zdravstveno varstvo neko
liko višji, poleg tega pa se bo 
ustalil, tako kot vsako leto, 
fizični obseg storitev.

F. Maučec

To so med drugim ugotovili na , 
seji izvršnega sveta skupščine ob
čine v Murski Soboti, ko so 
obravnavali informacijo o poslo
vanju organizacij s področja 
gospodarstva, gibanju splošne in 
skupne porabe ter o uresničevanju 
občinske resolucije v prvem poletju 
letošnjega leta. Na njej so kritično 
ost razprave usmerili zlasti v manj 
spodbudna gospodarska gibanja, 
pri čemer so v prvi vrsti omenili 
neugodno naraščanje razkoraka 
med celotnim prihodkom in 
porabljenimi sredstvi. Slednja so 
namreč za 4 odstotke višja, pri če
mer posebej hitro naraščajo stroški 
za nakup surovin in reprodukcij'- • 
skega materiala ter energije. Ce 
imamo pred očmi dejstvo, da 
beležimo v slovenskem povprečju 
nasproten pojav, ko je rast 
celotnega prihodka višja od 
porabljenih sredstev, je upravičena 
bojazen, ki jo omenjajo v soboški 
občini. Nič' čudnega, da so se v 
izvršnem svetu v Murski Soboti 
odločili, da od organizacij 
združenega dela, kjer imajo za 10 
odstotkov višjo rast porabljenih 
sredstev od - celotnega prihodka, 
terjajo temeljito analizo dejanskih 
vzrokov za omenjena odstopanja.

OBVESTILO

I Podjetje ..SOBOTA", tozd Komunala obvešča 

stranke, da so preselili dejavnost ..Vzdrževanje 
stanovanj" iz Cvetkove ulice na sedež podjetja 
..SOBOTA", Kopališka 2, telefon: 21-600.

NOVOST NA TRŽIŠČU!

IZOPOD
Nov termoizolacijski material za izdelavo izolacijskih tlakov v stanovanjskih pro
storih.

Informadie:

KRIZEVSKE OPEKARNE
9 M KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU
I BOREČI 36 69242 KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU

Tudi zaloge so se v prvih šestih 
mesecih letos močno povečale, saj 
so v primerjavi z lanskim letom 
višje že za 64 odstotkov, neplačana 
realizacija je večja za 46 odstotkov, 
tukajšnje gospodarstvo pa močno 
bremenijo tudi obresti, zlasti še za 
obratna sredstva, kar je posledica 
likvidnostnih težav v soboškem 
gospodarstvu. Pridružujejo se še 
izgube, katerih znesek se je povzpel 
na 131 milijonov 683 tisoč dinarjev, 
kar pomeni v primerjavi z enakim 
lansKim obdobjem 145-odstotno 
povečanje.

Gre za 4 temeljne 
organizacije: Opekarno Puconci, 
Gradbeništvo Sobota ter Klavnico 
in Predelavo mesa mesne industrije 
ABC Pomurka. Prav analizi stanja 
v soboški mesni industriji, kjer se 
izguba pojavlja že okrog 10 let, bo 
izvršni svet v prihodnje namenil 
posebno pozornost. To velja tudi 
za strukturo razporejanja sredstev, 
kjer se v občinskem merilu že 3 leta 
zapored znižuje delež za skupno in 
splošno porabo, nenehno pa se 
povečuje delež ostalih obveznosti, 
kjer izstopajo obresti za kredite.

tel.: 069/82-552, 82-517
Milan Jerše
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kmetijska panoramaVeč slovenske koruze
Čeprav je koruza najbolj razšir

jena poljščina v Sloveniji, saj 
zavzema tretjino vseh njivskih po
vršin, družbeni sektor pa ji name
nja kar 45 odstotkov svojih njiv, je 
oskrba z njo še vedno zaskrblju
joča. Pomanjkanje koruze pred
stavlja tako v Sloveniji že resen 
problem, to še toliko bolj, ker smo 
močno odvisni od dobav iz drugih 
republik, to pa se neugodno odra
ža tudi v živinorejski proizvodnji. 
Zato tudi ni slučaj, da so o 
možnostih pridelovanja koruze v 
Sloveniji spregovorili na strokov
nem posvetu v okviru letošnjega 
mednarodnega kmetijskega sejma 
v Gornji Radgoni. To še toliko 
bolj, ker pri pridelovanju koruze 
še vedno nismo izkoristili vseh 
možnosti. V Sloveniji smo lani 
imeli zasejano koruzo za zrno na 
60 tisoč hektarjih in silažno koruzo 
na 25 tisoč hektarjih, pridelki, ta
ko v zasebnem kot družbenem sek
torju, pa še vedno niso zadovoljivi 
in močno zaostajajo za pridelki v 
sosednji Avstriji, pa čeprav so po
goji pridelovanja pri nas enaki, če 
ne celo boljši. Pridelek 4,2 toni po 
hektarju v zasebnem in okrog 6 
ton po hektarju v družbenem sek

Šampion iz radgonske kleti
Ta teden, od ponedeljka 

do sobote, poteka na Gos
podarskem razstavišču v 
Ljubljani 30. jubilejni med
narodni vinogradniško vi
narski sejem, na katerem 
razstavljale! iz celega sveta 
razstavljajo 1.410 vzorcev 
vin, žganih pijač in brezal
koholnih pijač, predstavljajo 
pa se tudi proizvajalci vi
nogradniške in vinarske 
opreme.

Posebne mednarodne ko
misije, sestavljene iz 40 
strokovnjakov iz 14 držav, so 
tudi letos ocenili prijavljene 
vzorce, najboljšim pa pode
lile priznanja. Tudi ob le
tošnjem ocenjevanju po

—Marija Skledar dipl. ing. agr.-------------------------------------------------------------------------------------------

(3. del)
ŽLAHTNENJE RASTLIN

Kako dobimo originalno seme?
Zakaj moramo seme hibridne koruze vsako leto zamenjati?
Zakaj ne smemo sejati doma pridelanega zrna?
Kaj pomeni oznaka SK pri hibridni koruzi?

Namen in cilj žlahtnjenja
Zlahtnjenje je vzgoja novih boljših in rodovitnejših sort kmetijskih 

rastlin ter izboljševanje in vzdrževanje rodnosti že obstoječih.
Z žlahtnjenjem rastlin se ukvarjajo selekcijske ustanove. Dandanes 

je to skupinsko delo, saj so za vzgojo nove sorte poleg genetikov potrebni 
še drugi strokovnjaki.

Za uspešno delo mora imeti selekcijska ustanova poleg strokovnih 
in materialnih pogojev še izhodiščni material. Tega zbira in proučuje do 
vseh podrobnosti v kolekcijskem ali varietetnem vrtu. V tem vrtu so 
zbrane vse važnejše svetovne sorte poljščin, pa tudi divji različki in drugi 
kulti varji.
Metode žlahtnjenja ,. . .

V glavnem razlikujemo in uporabljamo štin metode žlahtnjenja:
1. Zlahtnjenje rastlin z izbiro ali selekcijo,
2. Žlahtnjenje rastlin s križanjem,
3. Vzgajanje heteroznih rastlin z žlahtnjenjem v ožjem sorodstvu,
4. Žlahtnjenje rastlin z mutacijo. .
Te metode se pri žlahtnjenju medsebojno prepletajo tako, da 

žlahtnitelj pri nastajanju nove sorte uporablja dve ah celo tri navedene 
metode, npr. križanje in selekcijo.
ŽLAHTNENJE Z IZBIRO ALI SELEKCIJO

Pri žlahtnjenju s selekcijo ločimo dva postopka:
1. Množična selekcija ali selekcija na veliko,
2. Individualna selekcija ali izbira poedink • , . xx
O prvi govorimo takrat, če izberemo iz določenega izhodiščnega 

materiala — populacije množico izbrank, katerih seme po izbiri zd
ružimo in skupno sejemo. Tudi z večkratno izbiro pridemo le izjemno do 
novih sort. Najčešče nam ta način služi za čiščenje sort in pridobivanje 
zboljšanega semena v praktičnem kmetijstvu. .

Pri individualni izbiri pa posejemo seme vsake izbranke posebej, da 
lahko opazujemo potomstvo in dalje razmnožujemo leželjene tipe, slabe 
pa izločimo. .... — , .

Pri množični in individualni selekciji postopamo drugače, če 
imamo opraviti s samoprašnicami in drugače, če delamo s 
tujeprašnicami. Potomstvo samoprašnic je v svojih lastnostih podobno 
roditelju, pri potomstvu tujeprašnic nastopijo cepitve lastnosti, zato so te 
neustaljene.
ŽLAHTNJENJE S KRIŽANJEM

Večino novejših sort poljščin, vrtnin, sadja, okrasnih in drugih 
rastlin smo dobili^ načrtnim križanjem >?bran± roditeljev. Ker se pri 
tem dedne zasnove roditeljev pri oploditvi združijo vjajčni celici, imajo 
potomci lastnosti obeh roditeljev, ^tainmater^^ 
genetske dedne osnove roditeljev in načine, kako se v posameznih 
generacijah kombinirajo, lahko že vnaprej predvidimo, kaj bomo s 
gciieracijan kouiu j > Križamo pa lahko le rastline, ki seEnžanjem danih rodite!e ' dobili* Kriza P ,
medsebojno oplodijo, ki so taKo soiuuut, «« j ,
vrste zvrsti včasih pa celo v sorodne rodove.

Š križaniem torej zboljšujemo že obstoječe sorte ah pa vzgojimo povserrS Krilane služi tildi za pridelovanje heteroznega (hibrid- 
nega) semena, to je semena, ki daje v prvi filialm generaciji po križanju 
velike pridelke.

Žlahtnenje rastlin z mutacijami
Mutacije so nenadne spremembe dednih zasnov v živi celici. Zaradi 

mutacij se spremenijo določene lastnosti rastlin in nastane lahko povsem 
nova sorta. Mutacije se sicer pojavljajo nenadoma, vendar so le posledica 
dolgotrajnega akumuliranja zunanjih vplivov. Nekatere imajo odločilen 
pomen v razvoju (evoluciji) živih bitij. Na ta način so nastale številne 
nove vrste rastlin in živali. Mutacije so temelj vsem spremembam v živi 
prirodi. V naravi so mutacije pogoste, ajih ne opazimo, ker so večinoma 
majhne, včasih pa so celo prikrite in se pokažejo šele pri križanju. 
Mutacijam se moramo zahvaliti, da lahko iz naravnih populacij izbi
ramo nove in nove sorte.

Pomembnejše od naravnih so za vzgojo novih sort namerne — 
(umetne) mutacije. Te nastanejo, če obdelujemo seme ali rastline s 
posebnimi snovmi, z ekstremnimi temperaturami, z rentgenskimi, z 
radioaktivnimi, ultravijolčnimi ali z elektromagnetskimi žarki.

Mutacije so dale zlasti veliko sadnih sort. Ker te razmnožujemo s 
cepiči, zadostujejo že brstične (somatske) mutacije. Isto velja za krompir 
in mnoge okrasne rastline.
HETEROZIS

Inbridiranje. Če prisilimo rastline, ki se medsebojno oprašujejo, da 
se več let zaporedoma samolastno opraše, so iz leta v leto manjše in dajejo 
tudi slabše pridelke. Po nekaj letih stalne samooplodnje, pase potomstvo 
ustali. Med prisilno samooplodnjo propadejo defektne rastline, druge pa 
ostanejo. Takšno vzgajanje v najožjem sorodstvu imenujemo inbridiranje 
(inbreeding).

Z inbridiranjem se dedne lastnosti inbridiranih rastlin nekako 
izenačijo — homozigotizirajo. Iz rastlin, ki so bile prej heterozigotne, 
dobimo čiste ali inbridirane linije z ustaljenimi lastnostmi.

Seme inbrirdirane linije daje manjše pridelke. Če pa dve določeni 
liniji medsebojno križamo, dobimo sorto, ki nosi v^ebi lastnosti obeh 
linij. Če so bile lipijepravilno izbrane, tedaj dobinunz tako dobljenega 
semena v prvi fihalni generaciji (F i) bujne pa tudi rodovitne rastline. To 
nenadno bujnost v F i imenujemo heterozis. Seme, ki nam ta heterozis da, 
pa heterozno ali hibridno seme.

Izredna bujnost je le v F i, če rastline množimo dalje, nastopi cepitev 
lastnosti in pridelki so zato iz leta v leto slabši.

Heterozis izkoriščamo zlasti pri koruzi, pa tudi pri mnogih drugih 
rastlinah, kot pri rži, paradižniku.

Zaradi nastajajočih cepitev dednih lastnosti v drugi in še bolj v 
nadaljnjih generacijah, si moramo heterozno ali hibridno seme vsako leto 
na novo priskrbeti. Trajen pa je uspeh pri rastlinah, ki jih množimo 
vegetativno __

Po tem, koliko inbririranih linij rabimo za pridobivanje hetero- 
znega semena, poznamo štiri metode križanja:

1. Metoda enkratnega križanja (single cross). Te hibride dobimo 
tako, da križamo dve preizkušeni prikladni liniji A + B. Dobljeno seme 
da bujne hibridne rastline.

2. Metoda dvakratnega križanja (double cross) je križanje prve 
filialne generacije dveh enojnih hibridov po vzorcu: A + B = M, 
C +O = N; če naslednje leto križamo seme rastline M + N dobimo 
zaželjeno hibridno seme. Po tem načinu dobimo večjo količino semena, 
ker so roditelji, ki izvirajo od enojnih križancev, rodnejši.

3. Meloda trikratnega križanialthreevav cross) jekrižanje enojnega 
hibrida (A + B = M) z inbriridirano linijo C, torej M + C. Trojni hibridi 
so v praksi redki.

4. Metoda večkratnega križanja (multiple cross) je v tem, da 
medsebojno križamo po 6,8,10 ali celo več inbridiranih linij z namenom, 
da bi heterozni učinek deloval tudi v nadaljnjih in ne le v prvi filialni 
generaciji. Ti hibridi se niso uveljavili.

torju še zdaleč ni tisto, kar bi lah
ko dosegli, zato moramo v Slove
niji ob lastnem pridelku 275 tisoč 
ton letno zagotoviti za potrebe ži
vinoreje še okrog 350 tisoč ton ko
ruze iz drugih jugoslovanskih 
republik.

Kje je torej iskati tešitev? 
Možnosti sta dve: ali povečati 
površine pod koruzo ali povečati 
hektarske pridelke. Prva možnost 
je omejena, saj v družbenem sek
torju površin pod koruzo ni več 
možno povečevati, te površine bi 
lahko nekoliko povečali le v zaseb
nem sektorju, če bi zmanjšali 
površine pod krompirjem. Real
nejše možnosti so torej v poveče
vanju pridelkov, ki bi se morali v 
zasebnem sektorju s sedanjih 4,2 
toni povečati na 6,0 ton, v družbe
nem sektorju pa s 6,0 ton na 7,5 
ton. Na račun višjih pridelkov bi 
se tako skupne količine v Sloveniji 
povečale za 100 tisoč ton, če pa bi 
v zasebnem sektorju za 20 tisoč 
hektarjev povečali še površine pod 
koruzo, bi to pomenilo nadaljnjih 
120 tisoč ton slovenske koruze. Z 
realizacijo teh ciljev bi tako lahko 
v Sloveniji povečali pridelek koru
ze od sedanjih 275 tisoč ton na 495

murski razstavljale! niso 
ostali brez najvišjih odličij, 
saj je Zlata radgonska peni
na 1981 KK Gornja Radgo
na prejela najvišje priznanje 
Šampion 1984. Veliko zlato 
medaljo letošnjega sejma pa 
so iz Pomuija prejeli: Ivo 
Trstenjak iz Stročje vasi za 
sauvignon 1983, Ivan in 
Marija Borko iz Gornje 
Radgone za renski rizling 
1983 in muškatni silvanec 

.1983, Branko Čurin s Koga 
za laški rizling 1983, Kme
tijski kombinat Radgona za 
zlato radgonsko penino 1980 
in 1979 ter za traminec 1981. 
Zlate medalje pa so prejeli: 
Marija in Ivan Borko iz 

tisoč ton, to pa bi že pomenilo bi
stveno manjšo odvisnost od drugih 
območij.

Ob ustrezni agrotehniki, od kate
re je v veliki meri odvisen pridelek, 
mora igrati pomembno vlogo tudi

Letos šesti razred
Čeprav nov zakon o pokojnin

skem in invalidskem zavarovanju, 
ki vključuje tudi obvezno zavaro
vanje kmetov, velja že od začetka 
letošnjega leta, so z nekaterimi iz
vedbenimi akti šele pred kratkim 
določili pogoje za uveljavljanje 
pravic iz tega zavarovanja. Tako je 
skupščina Skupnosti pokojninske
ga in invalidskega zavarovanja Slo
venije konec maja sprejela izvedbe
ni sklep, po katerem se kmetje letos 
lahko zavarujejo največ v šesti za
varovalni razred in šele vsako na
slednje leto v en razred višje.' Vse ti
ste kmete, ki so se zavarovali v višji 
razred, bodo uvrstili v šesti razred, 
to pa ne velja za tiste kmete, ki so 
bili pokojninsko in invalidsko za
varovani kot kooperantje že doslej, 
saj se ti lahko zavarujejo po kate
remkoli razredu. Šesti zavarovalni

Gornje Radgone za beli 
burgundec 1983, DO Ljuto
merčan za šipon 1983 in 
traminec 1982, Darko Elbi iz 
Gornje Radgone za beli 
burgundec 1983, Branko 
Čurin s Koga za lanske let
nike laškega rizlinga, belega 
burgundca, muškat otonela, 
muškat sauvignona, rulan- 
dca in šipona, KK Gornja 
Radgona TOZD Radgonske 
gorice za srebrno radgonsko 
penino 1982, radgonsko ra- 
nino 1983 in beli burgundec 
1983, Franc Lovenjak iz Po
lane za sauvignon 1983 ter 
Anica jn Ivan Kovač iz 
Gornje Radgone za beli 
burgundec 1983. L. K. 

selekcijsko delo. Na tem področju 
smo v Jugoslaviji že dosegli odli
čne rezultate, tega dela pa tudi v 
prihodnje ne kaže zanemarjati. Ob 
dosežkih domačih selekcionarjev 
pa ne bi smeli zanemarjati tudi tu
jih selekcijskih dosežkov, saj le ob 
kombinaciji enih in drugih rezulta
ti ne bodo izostali. £ Kovač 

_ B. Peček 

razred predstavlja tako tudi osnovo 
za odmero pokojnine, zato lahko 
kmetje, ki so se zavarovali v nižji 
razred, do 30. septembra vložijo 
zahtevek za spremembo zavaroval
nega razreda.

Po vaseh potekajo prav zdaj se
stanki s kmeti, na katerih jih pred
stavniki zadruge seznanjajo s temi 
spremembami, hkrati pa nudijo tu
di ustrezno strokovno pomoč za 
pridobitev pravic iz pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja. Ob 
tem velja kmete še posebej opozori
ti na možnost uveljavljanja delovne 
dobe s pričami. To delovno dobo 
lahko uveljavljajo kmetje, ki po 1. 
januarju 1965 niso bili v delovnem 
razmerju, uveljavili pa jo bodo 
lahko do 31. decembra letos. Po 
tem času delovne dobe s pričami ne 
bo možno več uveljavljati, prav 
tako pa te dobe ne morejo uveljav
ljati tudi tisti, ki so bili po 1. ja
nuarju 1965 zaposleni, saj je tem ta 
rok potekel konec leta 1967.

Kmetom priporočamo, da se raz
govorov po vaseh udeležijo, saj bo
do na njih lahko vložili vse zahtev
ke za uveljavljanje pravic. Poudari
ti pa je treba, da na teh sestankih 
nudijo predstavniki zadruge kme
tom le ustrezno tehnično-strokovno 
pomoč, medtem ko jim bo vse pra
vice priznavala Skupnost pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja. 
_ ■ L. K.

Turnišče: 
cene pujskov
Minuli četrtek so rejci pri

peljali na sejem v Turnišče 133 
pujskov, starih od 7 do 10 ted
nov. Za par so zahtevali od 
6.000 do 8.000 dinarjev, las
tnike pa je zamenjalo okrog 70 
pujskov. Sejem v Turnišču se 
začne vsak četrtek ob 6. uri.

Na Goričkem 
pridelujejo vse več 
vrtnin na poljih

Vrtnarstvo je v Sloveniji postavljeno povsem na stranski tir, za
radi česar se zlasti predelovalna industrija oskrbuje z več kot 60 od
stotki zelenjave iz drugih republik.

Glede na načrte, da se bo v pri
hodnje predelovalna industrija iz 
Slovenije oskrbovala z več kot 
polovico zelenjave pridelane v 
Sloveniji, bo potrebno trdnejše 
povezovanje pridelovalcev, pre
delovalcev in semenarjev.

Potrebe Slovenije in tudi eko
nomska nuja zaposlovanja nove 
delovne sile v Pomurju sta nare
kovali, da so tudi v Pomurju za
čeli uvajati pridelovanje vrtnin. 
Slednje tačas sicer še zahteva ve
liko ročnega dela, vendar je eko
nomsko upravičeno, še posebej 
na hribovitem Goričkem, kjer 
zemlje ni moč nameniti poljšči
nam, saj hriboviti tereni niso pri
merni za obdelavo z velikimi 
stroji. Prav na Goričkem pa je 
tudi največ proste delovne sile.

Ob že naštetem pa nikakor ne 
gre prezreti, da smo v zadnjih le
tih v Sloveniji pridelali 24.000 
ton oziroma le 30 odstotkov v 
Sloveniji porabljenih vrtnin. Let-I 
ne potrebe naše republike se gi
bljejo okoli 74.000 ton, kar vse
kakor narekuje, da moramo 
resneje razmišljati o večjem pri
delovanju vrtnin tudi v Sloveniji.

Po izgradnji hladilnice v Bo- 
dondh in z vključitvijo KZ Pa- 

Jože Krpič iz Pečarovec pri obiranju kumar z mrežne opore. Krpič 
kumare prideluje 7. leto, letos pa jih je pridelal 3.000 kilogramov. Pri' 
obiranju mu pomaga družina.

nonka v Poslovno skupnost za 
sadjarstvo, sadje in vrtnine so v 
Pomurju prešli z vrtnega na 
poljsko pridelavo vrtnin.

Proizvodnja vrtnin sicer ni 
povsem nova, saj kumare koope
ranti KZ Panonke pridelujejo že 
šesto leto. Žal pa se površine, 
namenjene kumaram za vlaga
nje iz leta v leto zmanjšujejo za
radi nestimulativnih cen, veliko 
ročnega dela in nedoslednosti 
pridelovalcev pri obiranju. Ku
mare je namreč treba obirati 
dnevno. Prvorazredne morajo 
biti majhne, hkrati pa ima zamu
janje pri obiranju za posledico^ 
da vso hrano posrka velika ku
mara in s tem onemogoči razvoj 
novih cvetov in večjega pridelka.
Da bi oživili pridelovanje v KZ 
Panonki iščejo nove tehnološke 
možnosti pridelovanja. Možnosti 
vidijo v proizvodnji na mrežnih 
oporah, kar olajša obiranje in s 
tem jamči več prvovrstnega pri
delka. Pfoizvodnjo želijo poce
niti z iskanjem nadomestila za 
drago foliio v zastirki s slamo ali 
listjem in uporabi herbicidov.
Začeli so tudi s poskusnim pride
lovanjem s petimi hibridi kumar, 
da bi ugotovili najprimernejše 
sorte za dane ekološke razmere.
Upajo, da bodo prihodnje leto 
kumare ponovno pridelovali na 
več hektarjih, saj so jim letos na
menili le še hektar.

Pri kmetih kooperantih vlada 
veliko zanimanje za pridelovanje 
solatnih kumar in radiča. Glavni 
vzrok, da jih ne pridelujejo pa je 
nizka odkupna cena, saj solatne 
kumare kljub temu, da so na 
tržnici drage, pri proizvajalcu 
veljajo le 14 dinarjev.

Bolje kaže pri proizvodnji ko
renčka, ki so mu v KZ Panonki 
letos namenili že 20 hektarjev, 

tako da ga bodo pridelali 600 do> 
700 ton. Zaslužek pridelovalcev, 
ki ga prodajajo samo po 12 di
narjev za kilogram pa je ob .pri
delku 40 ton na hektar vseeno 
odličen, saj navrže 480 tisoč di
narjev na hektar.

Težave so le s setvijo, saj mo
rajo zagotoviti primerno gostoto. 
V ta namen so že priredili sejal
nice, uspešni pa so bili tudi lan
ski poskusi strojnega ruvanja, 
tako da so vse možnosti za večje 
pridelovanje v prihodnje. Koren
ček pridelujejo za predelavo v 
Fructalu.

Kot ekonomsko zanimiva je 
pridelava rdeče pese, saj se lahko 
seje kot glavni ali tudi strniščni 
posevek. Za intenzivno pridelo
vanje že izbirajo in prilagajajo 
mehanizacijo za setev in spravi
lo. Iščejo tudi najprimernejše 
sorte hibridov, ki jih ni potrebno 
redčiti. V ta namen so že zastavi
li več sortnih poskusov, da bi 
ugotovili tudi najprimernejši čas 
setve v klimatskih razmerah v 
Pomurju.

Letos so rdeči pesi v KZ Pa- 
nonki že namenili 8 hektarjev. 
Pridelek bo 30 ton na hektar na 
njivah, kjer so jo sejali v juniju 

in 18 ton, kjer so jo sejali kot 
strniščni dosevek.

Seveda jo bodo tudi različno 
plačali. Pridelek z njiv, zasejanih 
junija bo veljal 8 dinarjev, na 
strniščnih dosevkih, kjer je pri-, 
delek manjši, pa nekaj preko 12 
dinarjev za kilogram.

Med vrtninami velja omeniti 
zelje, ki ga že več let pridelujejo^ 
na velikih površinah za potrebe 
JLA.

Pri zelju strokovnjaki opozar
jajo, da zahteva dosledno izvaja
nje vseh agrotehničnih ukrepov. 
Tehnologija pridelovanja se 
razlikuje glede na ranost sorte in 
namen rabe (presna raba ali ki
sanje). V sortne poskuse so že 
letos vključili več tujih in doma
čih hibridov. Ob ugotavljanju 
količinskega pridelka velja po
zornost strokovnjakov tudi 
odpornosti in iskanju sort, pri 
katerih je moč podaljšati čas 
spravila na več mesecev, s čimer 
bi dosegli daljši čas oskrbe trži
šča s svežim zeljem in zato tudi 
višjo ceno. Pozornost pa velja 
tudi iskanju sort, ki so primerne 
za presajevanje po spravilu str- 
nih žit.

Z zeljem so letos v KZ Panonki 
zasejali 80 hektarjev, tako da ga 
bodo pridelali okoli 4.800 ton.

Kot najpomembnejše za na
daljnjo širitev proizvodnje vrtnin 
pa pridelovalci omenjajo potrebo 
po predelavi v lastnih predelo
valnih obratih, s čimer bi dosegli 
večji dohodek. Tačas namreč ze
lenjavo in dohodek poklanjajo 
predelovalni industriji iz drugih 
krajev Slovenije. Pomembno 
vlogo za razmah pridelave vrtnin 
pa bo nedvomno imela nova hla
dilnica, katere gradnjo v Pucon
cih načrtuje KZ Panonka.

Hegeduš Boris

VESTNIK, 30. AVGUST 1984 STRAN 7



Sejemski kalejdoskop — Sejemski ka I e i do s ko p

SPODBUJEVALEC 
KMETIJSTVA

V nedeljo so v Gornji Radgoni zaprli 22. mednarodni Kmetijsko- 
ži vilski sejem. Osrednja slovenska kmetijska sejemska prireditev je tudi 
tokrat upravičila svoj pomen in visok ugled. Proizvajalci kmetijske me
hanizacije so dokazali, da uspešno sledijo razvoju v svetu in kmetje in 
kmetijski delavci so si lahko ogledali mnogo kmetijskih strojev in opreme, 
za katerimi so se doslej ozirali izven naših meja. Prav to, seznanitev z 
najnovejšimi tehničnimi in tehnološkimi dosežki in informacija iz prve 
roke je tisto, kar v boju za uresničitev zastavljenih ciljev za večjo pridelavo 
hrane v slovenskem kmetijstvu še kako potrebujemo.

Visoka strokovnost pa je pravzaprav največja odlika minulih desetih 
sejemskih dni. Predavanj, posvetovanj in razgovorov je bilo toliko, da je 
bilo težko slediti vsem. Organizatorji so znali v strokovni del vključiti 
zares same aktualne teme. Od gospodarjenja s kmetijskimi zemljišči in 
kmetijsko zakonodajo do vpliva vse obsežnejših melioracij na malo 
divjad in vodni živelj.

V pravem trenutku so ob vseh zapletih s koruzo in še vedno veliki 
odvisnosti od nakupa te kulture v drugih republikah spregovorili, kako bi 
je bilo moč več pridelati doma. Enako velja za vse bolj perečo proble
matiko, ki pesti živinorejce in še bi lahko naštevali. Pohvalno je, da so 
nekatere stvari — vzorčne nasade najnovejših sort koruze in drevesnic — 
nazorno prikazali. Pri kopici strokovnih dogajanj smo pogrešali le malce 
več usklajevanja in boljše prostorske in tehnične razmere.

Nekoliko skromnejša je bila tokrat udeležba iz tujine. Razen ka
kovostne predstavitve dveh madžarskih županij (Železne in Žalske), je 
bilo v primerjavi s prejšnimi leti manj avstrijskih in italijanskih razstav- 
Ijalcev. Skoda, ne le z vidka maloobmejnega sodelovanja, temveč zaradi 
slabše predstavitve tujih dosežkov in možnosti seznanitve tujcev z dosežki 
domačega kmetijstva in agroživilske industrije.

Velik delež k uspehu sejma je prispevala tudi v kmetijstvu vse 
pomembnejša kemijska industrija. Ne le zaradi tega, ker se je slednjič 
ločila od živilstva, temveč zato, ker so razstavljale! postregli s številnimi 
novostmi. Ko že govorimo o razstavljalcih, še tole: Na letošnjem sejmu 
je bilo ogromno kmetijske mehanizacije. Vendar kot kaže prvi vtis, mno
go več same trgovine kot samih proizvajalcev. Tako smo lahko traktor
je posamezne tovarne videli pri več razstavljalcih, kar je po svoje 
zapravljanje sejemskega prostora, s katerim so bili tudi tokrat — kot smo 
večkrat slišali — organizatorji na tesnem. Vse, kar smo videli, tudi ni 
sodilo med razstavo osnovnega programa, čeprav so tega letos prvič 
uspešno ločili od prodajnega dela sejma.

Obisk je bil znova izjemen. Sejem je obiskalo od 150 do 160 tisoč ljudi 
od blizu in daleč. To pa je prav gotovo svojevrsten dokaz njegove po
membnosti n privlačnosti, čeprav gre za izrazito specializiran kmetijsko 
živilski sejem, ki je strokovno, delovno in poslovno usmerjen. Letošnji 
obisk je ob znanih težavah presenetil celo same organizatoije — računali' 
so na okrog petino manjšega — tako da je bilo ob konicah več zastojev in 
celo gneča v boju za sejemske vstopnice. Vlado Paveo

Franc Šetinc,, pred
sednik republiške 
konference SZDL, je 
dokaj redni obiskova
lec kmetijskega sejma 
v Gornji Radgoni vse 
od njegovih prvih ko
rakov.

ZRCALO NAPREDKA
Po nedeljskem obisku Franceta Popita so si v četrtek ogledali sejem 

tudi Milan Kučan, član predsedstva CK ZK Jugoslavije, Franc Šetinc, 
predsednik republiške konference SZDL, Marjan Orožen, predsednik 
slovenskih sindikatov, Dušan Šinigoj, predsednik slovenskega izvršnega 
sveta, Milan Kneževič, predsednik republiškega komiteja za kmetijstvo in 
Geza Bačič, sekretar republiške konference SZDL;

Franc Šetinc je po ogledu sejemske prireditve dejal: „ Vidim, da je 
sejem naredil velik napredek, saj sem bil že med obiskovalci prvih 
sejmov, ki so bili izrazito kramarski in prave podobe še ni bilo slutiti. 
Danes je radgonski sejem nepogrešljiv za kmeta in družbeno organizirano 
kmetijstvo, za celoten razvoj slovenskega kmetijstva. Ni le zrcalo 
napredka, ampak tudi njegov pospeševalec in inovator, ko vsako leto 
prinese kaj novega slovenskemu kmetijstvu.” vp

Sejemski krst 
Dino-Cvetka

Na predvečer sejemske prireditve je v hotelu govedi 
privekal na svet letošnji ljubljenček govedorejcev. 'No
vorojencu, krepkemu bikcu, so zadnjo sejemsko nedeljo 
priredili krst, kot se za kmetijski sejem spodobi. Zbrala se 
je taka množica radovednežev in uglednih gostov, da bi 
dejanju lahko zavidali tudi otroci milijarderjev, da o 
otrocih socializma ne govorimo. Cvetja je bilo kot na 
svatbi. Botra, po njima je bikec dobil ime, pa: Dind Pucar, 
direktor sozda HP in Cvetka Selšek, namestnica pred
sednika republiškega komiteja za mednarodno sodelo
vanje.

MADŽARSKA NA SEJMU

Dogovor o sejemski kvoti
Tudi letos so madžarsko gospodarstvo na sejmu v Gornji 

Radgoni predstavljali proizvajalci iz Železne in žalske županije. 
Letošnji nastop je ocenjen kot eden najboljših doslej, že tretje leto 
zapored pa so sejem izkoristili tudi za podpis letne pogodbe o 
sejemski menjavi. Njen obseg naj bi v letošnjem letu dosegel okrog 
950 tisoč dolarjev v eno smer. Pogodbo so v imenu slovenskega 
gospodarstva podpisali nosilci obmejne blagovne menjave z Ma
džarsko — sestavljene organizacije združenega dela Emona, 
Mercator in ABC Pomurka, Madžarsko oziroma obe sosednji 
županiji pa zastoja trgovska organizacija Konzumex. Lansko
letna pogodba je bila skoraj v celoti realizirana in glede na interes 
gospodarstva z obeh strani meje je to pričakovati tudi za letošnji 
dogovor.

Tako kot madžarsko gospodarstvo na 22. mednarodnem 
Kmetijsko-živilskem sejmu v Gornji Radgoni se bodo slovenske 
organizacije združenega dela s svojimi proizvodi v oktobru letos že 
na četrti razstavi predstavile našim sosedom. Tokrat bo razstava 
v Zalaegerszegu in zanjo vlada med slovenskimi proizvajalci 
precejšnje zanimanje.

AGROSTROJ LJUBLJANA

Plasteniki za Moravske 
Toplice, silosi v Avstrijo

V ljubljanskem Agrostroju ocenjujejo udeležbo na 22. mednarodnem 
Kmetijsko-živilskem sejmu v Gornji Radgoni kot izreden poslovni uspeh, 
saj je le-ta povezana s poslom v vrednosti od 560 do 600 milijonov dinar
jev. Realizirani bodo na programih namakalnih sistemov, plastenikov 
oziroma toplih gred in silosov za silažo.

Eden najzanimivejših izvoznih poslov je izvoz silosov za silažo v 
Avstrijo. Lani so jih tja prodali 36, letos že 70, za prihodnje leto pa so 
želje kupca celo za dvesto, vendar se bodo pogodbeno lahko obvezali le 
za 130 do 140 silosov, ker jim preskrba s surovinami in sedanje pro
izvodne zmogljivosti večje proizvodnje ne omogočajo.

Precej se jim obeta tudi pri namakalnih napravah. Teh je vse do letos 
na slovenskih poljih zelo malo, interes poljedelcev pa se je zdaj močno 
povečal. Med programi za namakanje je med drugim tudi kompleks 
Kmetijskega gospodarstva Rakičan.

Agrostroj pa intenzivno dela še na programu plastenikov, posebne 
vrste toplih gred, ki naj bi jih uredili na 4 hektarjih polj pri Moravskih 
Toplicah. Osnovna prednost lokacije je izkoriščanje sekundarne energije 
— odvečne toplote temalne vode. V Agrostroju so v fazi priprave 
projektov, dokončna odločitev za naložbo pri Radenski kot nosilcu pa naj 
bi bila sprejeta v novembru. Vse bo odvisno od pritegnitve sovlagateljev, 
proučitve tržišča in od možnosti izvoza. V plastenikih naj bi pridelovali 
predvsem zelenjavo in cvetje.

Besede so „meso"postale
Letošnja sejemska dogaj anj a so 

imela precej odmeva tudi v sred
stvih javnega obveščanja: novinar
jev iz vse države, sosednje Avstrije 
in z Madžarske se je zbralo okoli 
sto, n aj več se veda dom ačih poroče
valcev, ki so vsakodnevno sprem
ljali dogodke, in njihovih kolegov 
— »kmetijcev«, ki jih je zanima
la predvsem strokovna plat sejma. 
Nič novega ni, da so prav pred

so bile predstavljene kot po
membne v razvoju hribovskega 
kmetijstva, v proizvodnjo šele čez 
tri, štiri leta. Če bo tako, potem 
bodo kmetom bolj malo v pomoč. 
Sicer pa lahko sejem ocenim kot 
uspešen prikaz slovenskega kme
tijstva.

MARJETA ŠOŠTARIČ, Delo: 
»Čeprav je zame vsak sejem — 
sejem, ima radgonski gotovo ne-

Od leve proti desni: Boris Hegediiš, Boris Cipot, Zoran Lešnik, Marjeta Šoštarič, Branko Vodušek

stavniki »sedme sile« prispevali 
pomemben delež v razvoju rad
gonskega sejma in njegovi rasti do 
visoko specializirane kmetijske 
prireditve. S korektnim in stro
kovnim pisanjem so poskrbeli, da 
je bila javnost o vsem dobro po
učena. Niso pa le predstavili do
sežkov, njihovemu konstruktiv
nemu kritičnemu očesu niso ušle 
tudi pomanjkljivosti. O 22. sejmu 
so menili takole:

BRANKO VODUŠEK, Kmeč
ki glas: »Moti me. daje vse manj 
razstavljalcev iz tujine, kar je ve
lika škoda. Ne le, da bi se lahko na 
ta način seznanili z novostmi iz 
tujine, ampak bi lahko le tej tudi 
predstavili domač napredek. Le
tos pa jih je bilo, razen z Ma
džarske, od drugod bolj malo. 
Opazil sem tudi nekaj organiza
cijskih spodrsljajev, ki jih ob si
ceršnjih prizadevanjih z malo več 
truda ne bi bilo treba. Moti pa me 
tudi to, da bode pr le novosti, ki

katere prednosti. To je predvsem 
izredna pestrost in koncentrira- 
nost na enem mestu. Kmetom in 
strokovnjakom ponuja možnost, 
da se sproti seznanjajo z novostmi 
v svetu in jih prinesejo k nam po 
enem letu. Kot sem prisluhnila, so 
ugodno ocenili ta sejem tudi 
kmetje od drugod, s Primorske, iz 
Savinjske doline ... In dobro je, 
daje na sejmu marsikaj, kar sicer 
ne sodi v kmetijstvo, vendar za
nima mnoge obiskovalce. In to ni 
le paša za oči, ampak tudi za ku
piti.

ZORAN LEŠNIK, TV Ljub
ljana: »20 let sem sopotnik sejmu, 
od skromnih kramarskih začetkov 
do danes. Brez pretiravanja lahko 
rečem, daje sejem v Gornji Rad
goni dosegel izreden napredek v 
razvoju. Kot spremljevalca kme
tijskega razvoja pa me veseli, da so 
tukaj besede »meso« postale, saj 
so se dogovori iz leta v leto ures

Pri TPM prodali za 8 milijard
Vsi razstavljala so zatrjevali, da je sejem v Gornji Radgoni predvsem 

deloven in posloven. Kot je običaj so tudi letos kupčije cvetele. Poleg veli
kih poslov, ki že leta tečejo na sejmu v Gornji Radgoni med proizvajalci 
kmetijske mehanizacije in trgovskimi organizacijami, je prva sejemska 
predstavitev prinesla uspeh tudi novim razstavljalcem.

Hrvaški proizvajalci kmetijske mehanizacije in priključkov, ki so se 
predstavili pod streho TPM Zagreb (poslovne skupnosti industrije traktor
jev, kmetijskih strojev in motorjev) so bili ob koncu presenečeni nad uspe
hom svoje radgonske premiere. Na sejem so pripeljali strojev v vrednosti 
1,7 milijarde dinarjev, skupno pa so računali, da bodo tukaj prodali proiz
vodnjo v vrednosti 3,5 milijarde. Pa so v neposredni trgovini kar na sejmu 
„pokasirali” okoli 6 milijard dinarjev, skupno pa sklenili poslov še za dve 
milijardi več. Vse: kombajne, traktorje in razne priključke (pluge, bra
ne .. .) ter molzne stroje so kupili kmetje. ” vp

NOVO IZ PANONIJE — IMP Panonija iz Murske Sobote se v zadnjem 
času vse bolj specializira za kmetijski program in se tako uvršča med večje 
proizvajalce kmetijske mehanizacije. Iz svojega kmetijskega programa je 
Panonjja na letošnjem kmetijskem sejmu v Gornji Radgoni predstavila 
tudi nekatere najnovejše proizvode, ki bodo namenjeni predvsem za izvoz, 
zanje pa je vse več zanimanja tudi na domačem tržišču. Med sejmom so po
slovnim partnerjem prikazali delovanje strojev za obdelavo tal, posebno 
zanimanje pa je vladalo predvsem za rahljač (grubber), ki je plod najnovej
ših spoznanj agrotehnike, z njim pa je možno obdelovati zemljišče brez 
oranja (na fotografiji). Med novimi proizvodi naj omenimo še predsetve- 
nik, ki ga uporabljajo za fino predsetveno pripravo tal, medvrstni roto- 
kultivator in rotirajočo brano. Foto: L. Kovač 

Novost SIP-a iz Šempetra, kosilnica za hribovita področja je bila med stro
ji, po katerih so se najbolj ozirali hribovski kmetje. Žal, bo potrebno na se
rijsko proizvodnjo še počakati nekaj let.

ničevali. Bil sem na številnih do
mačih in tujih sejmih in za rad
gonskega trdim, da je v pravem 
pomenu besede specializiran. Iz
redno pomembno je, da je na 
sejmu toliko pravih strokovnih 
posvetovanj, ki lahko prispevajo k 
uresničevanju naših zastavljenih 
ciljev v kmetijstvu. Sejmu v Gor
nji Radgoni želim, da se še dalje 
uspešno razvija.

BORIS CIPOT, Večer: »Že 7 
let spremljam sejemsko dogajanje 
v Gornji Radgoni. Čeprav nisem 
strokovnjak, na podlagi vsega kar 
sem videl in slišal, pravim, daje bil 
letošnji sejem bogat z novostmi. 
Novinarji smo bili zelo obreme
njeni z delom, ker daje slovenska 
družba velik poudarek kmetijstvu 
in za bolj sproščeno plat tokrat ni 
bilo veliko časa. Zamerim pa 
organizatorjem nekatere malen
kosti, ki bi jih ne stale niti dinarja. 
Manjkalo je usklajevanja, ki bi 
tudi nam olajšalo delo. Nikakor

niso bili pripravljeni, ko seje pred 
sejemskim vhodom pojavilo 30 
tisoč obiskovalcev.«

BORIS HEGEDUŠ, Glasilo 
delavcev in kmetov sozd ABC 
Pomurka: »Sejem v G. Radgoni 
spremljam že precej let. Iz leta v 
leto je to pomembnejše mesto za 
srečanje kmetov s kmetijskimi 
strokovnjaki, prikaz najnovejših 
strokovnih dognanj in tehničnih 
in tehnoloških dosežkov, ki vpli
vajo na večjo pridelavo hrane. Je 
pa tudi srečanje potrošnikov s 
proizvajalci in pomembno stičišče 
poslovnežev. Če se bo še naprej 
razvijal v tej smeri, ni bojazni za 
njegovo uspešnost. Kajti njegova 
lokacija je izredno primerna. 
Blizu ni le kmetom, temveč tudi 
sosednjim deželam, tako da ima še 
veliko možnosti in rezerve pri 
pospeševanju obmejnega gospo
darskega sodelovanja z Avstrijo in 
Madžarsko.«

Vlado Paveo

Poslovna zajednica industrije traktora, poljoprivrednih Strojeva i motora 
„TPM" z združenimi proizvajalci kmetijske mehanizacije:

TORPEDO, TOMO VINKOVIČ, LABIN PROGRES KA, AUTOKUČA, AGROSERVIS Virovitica, OPRE- 
TPS, DURO DAKOVIČ - tovarna kombajnov, kme- MA LUDBREG, BELJE TOS 
tijskih strojev in naprav, OLT TPS, GRAMIP, TEHNI- 

nudi vaškim kmetijstvom in družbenim kmetijskim organizacijam, bogato 
ponudbo različne kmetijske mehanizacije.
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Mar s helikopterjem do doma?
Na Bejčinem v Budincih deli pravico „sveti birokracij"

Navzeli smo se manire, da v 
levitih na rovaš birokratov in 
birokracije najraje merimo na 
Ljubljano ali Beograd, medtem ko 
smo glede občinskih mogočnikov 
jako previdni, če ne že sila takti
čno nastrojeni. Še redkeje se zgodi.

kralji in princi vsak v svojem ..Žit
ki”!
da bi dali pod lupo ..terenske” 
veljake iz vaških ali krajevnih oko
lij (in uradov), kjer so nekateri — 
kot v našem primeru — dobesedno 
bog zase in batina za druge. Mali

Naravnost zapisano: kolesje 
moči in vpliva vaških (in občin
skih) mogotcev je 39-Ietnega 
zdomca Kolomana Sočiča iz Dole
nec na Goričkem, tik ob meji z 
Madžarsko, prignalo malone na 
rob obupa. Nemiren, kot da ga ves 
čas nekaj preganja, sogovorniku 
razlaga svojo (ne)vsakdanjo štori
jo.

DRUGAČE GA JEMLJEJO
,,Njega dni sem poznal in 

okušal zgolj revščino in že itak si
romašna družina smo si pred 18 le
ti vrh hriba, na območju, ki mu po 
domače pravimo Bejčino, po sili 
razmer in na črno postavili streho 
nad glavo. Ni me sram priznati, 
da sem romskega porekla, čeprav 
sem imel zaradi tega že ničkoliko 
težav,” nam je vidno prizadet pra
vil Sočič. „Tudi v sporu zastran 
občinske oziroma vaške ceste, ki iz 
bližnjih Budinec — v dolžini 
nekaj nad 300 metrov — vodi 
skoraj do domačije v Dolencih, je 
čutiti, da me obravnavajo drugače 
kot ostale občane. Lahko da se 
motim ali sem preobčutljiv, toda 
kako si potem razlagati kot kurja 
čreva dolg in zamotan postopek 
okrog reševanja nastalega proble
ma?” se je vprašal Sočič. ,,Sicer 
pa je treba — po moje — prave 
korenine spora z nekaterimi sosedi 
iskati v letu 1973, ko je eden od 
njih hudo telesno poškodoval 
mlajšega brata Jožeta in je zadevo 
obravnavalo občinsko sodišče v 
Murski Soboti ter krivca pošteno 
kaznovalo. Odtlej se nagajanja in 
grožnje kot nekakšno maščevanje 
vrstijo po tekočem traku. Tako se 
skupina sosedov vztrajno znaša 
nad dovozno potjo — kot je jasno 
razvidno iz zemljiško-knjižnega 
izpiska je posredi javna občinska 
pot — ki jo redno onesnažujejo, 
razoravajo ali drugače uničujejo. 
Ko je deževno in pozimi s trakto
rjem ali osebnim avtomobilom ni 
mogoče nikamor.”

KOMAJDA NA ZVEZI S 
SVETOM

Po zakonu o cestah in zdaj 
veljavnih merilih bi morala biti tu
di ta občinska pot široka najmanj 
2,6 metra in vsaki dve leti gramo-

zena. ,,Doslej gramoza še ni vide
la, ne okusila,” je ironično ugota
vljal naš sogovornik. Nič manj 
zanimivo ni dejstvo, da značaj 
občinske, javne poti neha veljati 
kakih 130 metrov od domačije 
Sočičevih, tam, kjer je ,,meja” (!) 
med vasmi Budinci in Dolenci, 
oziroma med krajevnimi skupnost
mi Cepinci in Šalovci. Tistih 130 
metrov potemtakem sodi v katego
rijo povsem običajnih steza za 
domačo, zasebno rabo. ,,Do pred 
dveh let se nisem pravdal ali iskal 
dlake v jajcu, kajti spodnja sose
da Marija Gašparjeva, ki je lani 
decembra umrla, mi je dovolila, 
da sem lahko vozil po njenem (z 
dolenske strani) in tako ostajal 
povezan s svetom. Poslej to — iz 
meni nerazumljivih razlogov — ni 
mogoče in zato sem o tem spraše
val že oktobra 1982 na poravna
lnem svetu krajevne skupnosti 
Cepinci. Mar naj si kupim 
helikopter in po zraku prihajam do 
doma?” je zamorjeno ponovil 
vprašanje, ki so ga na občini v 
Murski Soboti tudi že slišali. (O 
tem, kako so z njim ravnali v 
posameznih pisarnah, argumenti
rano ni mogoče pisati!) Z nobene 
druge strani namreč ni mogoč, zla
sti ne v dežju ali snegu, normalen 
prevoz do hiše. ,,Zdaj mi nekateri 
posmehljivo očitajo: prav ti je, 
zakaj pa si gradil na črno. Odgo
varjam jim, da so mi odgovorni v 
soboški občinski upravi zagotovili, 
da je vsa reč glede črne gradnje že 
davno zastarala in jo je nesmiselno 
pogrevati, kar je po moje tudi 
logično.”

ELEGANTEN PING-PONG ALI 
HOJA RITENSKO

Prva postaja Sočičeve Kalvarije 
je bil — kot smo že ugotovili — 
čepinski poravnalni svet. Med čla
ni sveta je sedel tudi tisti, ki je 
1973. leta hudo telesno poškodoval 
mlajšega brata Jožeta (bil je in je 
še vedno pomemben vaški funkci
onar, namreč ta član porav
nalnega sveta!?) ter kajpak sose
dje, ki imajo zemljišča ob sporni 
poti. Ni šlo ne zlepa ne zgrda in 
zadeva je romala na sodišče v 
Mursko Soboto. Sodišče jo je

— Nekaj bo treba ukreniti, kajti čedalje manj je je.

INA NAFTA LENDAVA 
TOZD STROJNE DELAVNICE

RAZPISUJE

JAVNO DRAŽBO
za odprodajo naslednjih osnovnih sredstev:

1.) Stružnica »Prvomajska", tip TNP-180, leto izd. 
1965. Izklicna cena je 200.000,00 din.

Sredstva se nahajajo v Trimlinskem skladišču v Petišov- 
cih.
Javna dražba bo v petek dne 7. 9. 1984. ob 10. uri pred 
Trimlinskim skladiščem — Lokacija 1.
Vsi zainteresirani morajo pred dražbo na blagajni NAFTE 
vplačati 20 % polog, kar bo osnova za udeležbo na draž
bi.

takoj odstopilo občinskemu komi
teju za urbanizem, _ gradbeništvo 
in komunalo, medtem pa je Sočič 
— ker se je vse skupaj zavleklo za 
dobrih šest mesecev — o vsem ob
vestil še soboško skupnost za cest
no in komunalno dejavnost. Ta je 
zadevo prepustila v reševanje 
omenjenemu komiteju, komite pa 
je sporočil Sočiču, daje po zakonu 
o cestah dolžna ustrezno ukrepati 
krajevna skupnost Salovci prek 
krajevne skupnosti Cepinci. Toda 
prizadeti občan je že pred tem (!) 
seznanil obe krajevni skupnosti in 
oba vaška odbora, v Dolencih in 
Budincih, o nastalem problemu, 
vendar se ni nič premaknilo. Sploh 
pa je bila za nas samosvoja 
izkušnja — koliko neki jih bo še! 
— brskati po grmadi dopisov, ki 
spominjajo na eleganten birokrat
ski ping-pong in samo potrjujejo 
že znano resnico, kako naše 
uradništvo ponekod ritensko hodi.

ZAČARAN KROG
Konec avgusta lani je Sočiču 

naposled uspelo izposlovati vsaj 
to, da so si predstavniki občinske
ga komiteja za urbanizem, 
gradbeništvo in komunalo iz Mur
ske Sobote cesto v Budincih ogle
dali. V zapisniku, sestavljenem na 
kraju ogleda, je zapisano: 
,,Omenjeno pot je potrebno pono
vno zakoličiti, na . zahtevo 
Kolomana Sočiča pa zadevo ureja 
krajevna skupnost Salovci prek 
krajevne skupndsti Čepinci. Kraje
vna skupnost Čepinci si mora v ta 
namen pridobiti soglasje vseh 
prizadetih strank — mejnih lastni
kov”.

Žal se po vsem tem in vse do 
danes ni še nič zgodilo, razen mor
da tega, da se je naš ,junak” s 
svojimi tegobami pismeno nepo
sredno zaupal delegatom vseh treh 
zborov občinske skupščine v Mur
ski Soboti. In kakšen odgovor je 
dočakal: „Upravni organ predla
ga, da se o nadaljnjem vzdrževa
nju omenjene poti krajevna 
skupnost Čepinci kot vzdrževalec 
dogovori z mejnimi lastniki ter 
Kolomanom Sočičem (samoprispe
vek ali vzdrževanje poti z lastnim 
delom). V primeru ponovnega 
zakoličevanja pa si mora KS 
Čepinci pridobiti soglasje vseh 
mejnih lastnikov,” je v imenu 
nekaj sto delegatov pismeno odgo
voril predsednik soboškega komi
teja za urbanizem, gradbeništvo in 
komunalo Rudi Horvat. Tako smo 
torej prišli tja, kjer smo nekoč že 
bili!

PREIDI SKRB NA DRUGEGA!
•Prepričati smo se hoteli, če je 

vsemu res tako in se najprej ogla-

sili pri predsedniku vaškega odbo
ra Dolenci Karlu Bediču. ,,Prav 
gotovo mejni lastniki ne bi smeli 
uničevati ali poškodovati ceste, če 
pa že to počnejo, bi jih bilo treba 
kaznovati. Sam ne morem kaj pri
da storiti, sodim pa, da dohod k 
Sočičevi domačiji, zlasti v neugo
dnih vremenskih razmerah, od 
drugod kot prav po občinski poti 
iz smeri Budinci ni mogoč.” Pri 
predsedniku sveta krajevne 
skupnosti Šalovci, kamor sodi vas 
Dolenci, Rudiju Svetcu, sicer 
gostilničarju, nismo bili najbolje

,.Pripravljen sem vse plačati,” je v 
soočenju s predsednikom vasi Do
lenci Karlom Bedičem naglasil So
čič. ,,Samo da bo konec sporov in 
zagotovljena normalna dovozna 
pot do domačije.”

sprejeti. ,,Cesta ni na našem 
območju in zato nismo pristojni, 
da jo vzdržujemo. Sporočili smo 
krajevni skupnosti Čepinci, da 
problem reši. Drugega mi ne 
moremo storiti,” nas je na kratko 
opravil Svetec. Pojasnilo, kakršne
ga smo bili deležni pri Aleksandru 
Abrahamu, predsedniku sveta kra
jevne skupnosti Cepinci, pa bi bilo 
prav gotovo vredno posebnega 
komentarja. Razvil je namreč 
svojevrstno teorijo o tem, kaj 
pomeni obča in kaj občinska cesta 
in se pred konkretnimi odgovori 
izmaknil z repliko: ,,Bom tedaj jaz 
opravil izmero!? Ali pa morda naš 
svet!? Ko nas bo uradno zaprosila 
krajevna skupnost Šalovci, bomo 
ukrepali.” Tako so govori(či)li Be- 
dič, Svetec in Abraham in to vpri
čo Sočiča, zato se še zdaj ne mo
remo znebiti vtisa, kako so se ti 
ljudje bore malo ukvarjali z njego
vo zadevo. Pa so menda, če si 
denimo domišljamo, da približno 
vemo, kako se takim rečem streže, 
tudi za to na mestih, ki jih zaseda
jo, mar ne?

KLJUČ JE V NAROČILNICI — 
KDO JO BO NAPISAL?

Zdelo se nam je, da smo po vseh 
mogočih dialogih, soočenjih in 
preverjanjih v bistvu ostali praznih 
rok, s Sočičem vred. Pa vendarle 
ne? Ko smo namreč poklicali 
podpredsednika občinskega iz
vršnega sveta v Murski Soboti Ed
varda Perhavca je kratko, jasno in 
jedrnato naglasil: ,.Zadoščala bi že 
naročilnica krajevne skupnosti 
Čepinci, naslovljena na geodetsko 
upravo v Murski Soboti za novo 
odmero ceste in nekajletni spori bi 
zanesljivo kmalu dobili epilog. 
Toliko prej, ker je menda Sočič 
pripravljen, da kar sam poravna 
vse stroške okrog tega, kar sicer ni 
potrebno.” Mi pa dodajmo, kako 
bi lahko bili — saj drugje so še ka
ko! — tudi tod bolj zainteresirani 
za boljše ceste, ne pa, da je iz 
muhe nastal slon; in kar je naj
slabše, izkazalo se je, da ima toli
ko in tako obsojana birokracija 
svoje mlade tudi na podeželju.

Branko ZUNEC

Občina Lendava, Oddelek za urbanizem, gradbene in 
komunalne zadeve

RAZPISUJE
^n^?,v^KO štipendijo za študij arhitek
ture V ŠOLSKEM LETU 1984/85

Vlogo na obrazcu SP-1 (vloga za uveljavljanje socialno
varstvenih pravic) s potrdilom o dohodkih staršev, potrdilo 
o vpisu na fakulteto, spričevalo o zaključnem izpitu ozi
roma potrdilo o opravljenih izpitih, ter izjavo kandidata, da 
ne prejema štipendije drugje oziroma da nima nobenih 
štipendijskih obveznosti, pošljejo kandidati v roku 15 dni 
od objave razpisa kadrovski službi Občine Lendava.

RIBNICA

Tovarna Jože Kerenčič Ormož 
TOZD ABA optika foto Maribor 
Gosposka 27

RAZPISUJE

na podlagi sklepa Zbora delavcev e dne 24. 4. 1984 in v 
smislu določil Zakona o prometu z nepremičninami (Ur. 
list SRS št. 19/76) 

JAVNO DRAŽBO
za prodajo poslovnega prostora v Lendavi, Partizanska 
ulica 40 v izmeri 24 kv. m prodajalna, 6 kv. m skladišče in 
5 kv. m klet, po izklicni ceni 818.000,— din.

Javna dražba bo v sredo, 12. 9. 1984 ob 12. uri v Parti
zanski ulici 40, Lendava. Ogled poslovnega prostora je 
možen 2 uri pred pričetkom javne dražbe.
Interesenti morajo pred pričetkom javne dražbe vplačati 
varščino 10% izklicne cene na žiro račun Tovarna Jože 
Kerenčič Ormož, TOZD ABA optika foto Maribor št. 
51800-601-11422.
Prometni davek plača kupec. Podrobnejše informacije 
dobite po tel. 062 21-661.

Razpisna komisija Delavskega sveta TOZD Mursko polje 
Križevci pri Ljutomeru razpisuje prosta dela in naloge

individualnega poslovodnega 
organa
Pogoji:

— da ima visoko ali višjo izobrazbo veterinarske, agro- 
ntimske ali ekonomske smeri in 3 oz. 5 let prakse na 
vodilnih delovnih mestih,

— sposobnost organizacije na področju perutnine, polje
delstva in sadjarstva,

— moralnopolitična neoporečnost

Pismene prijave s priloženimi dokazili o izpolnjevanju 
pogojev naj kandidati pošljejo v zaprti kuverti z oznako 
,,Za razpisno komisijo" na naslov: ABC Pomurka, KZ Lju- 
tomer-Križevci, TOZD ,,Mursko polje" Križevci pri Ljuto
meru in sicer v 15 dneh po objavi razpisa.

Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po 
sklepu DS TOZD Mursko polje.
Mandat za opravljanje razpisanih nalog traja 4 leta.

HIUA - NAFTA LENDAVA
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB .

Razpisna komisija delavskega 
sveta delovne organizacije
RAZPISUJE
v skladu s splošnimi samoupravnimi akti in sprejetimi 
sklepi prosta dela in delovne naloge delavcev
1. ČLANA KOLEKTIVNEGA POSLOVODNEGA OD

BORA ZA PODROČJE FINANC,
2. VODJE SPLOŠNO-KADROVSKEGA SEKTORJA In
3. VODJE GOSPODARSKEGA SEKTORJA.
Poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev, morajo 
kandidati izpolnjevati še naslednje:
Pod 1.:
— visokošolsko strokovno usposobljenost ekonomske 

smeri in 5 let defovnih izkušenj na ustreznih delovnih 
nalogah,

— aktivno obvladovanje najmanj enega tujega jezika.
Pod 2.:
— visoko ali višješolsko strokovno usposobljenost družbo

slovne ali ekonomske smeri in 4 leta delovnih izkušenj 
na podobnih delovnih nalogah.

Pod 3.
— visokošolsko strokovno usposobljenost ekonomske 

smeri in 4 leta delovnih izkušenj na podobnih delovnih 
nalogah.

Kandidati morajo izpolnjevati zahteve v skladu z družbe
nim dogovorom o temeljih kadrovske politike.
Od kandidatov se pričakuje sposobnost vodenja >a orga
niziranja ter aktivno zavzemanje za razvoj samoupravlja
nja.
Izbrani kandidat bo imenovan za dobo 4 let.
Pismene ponudbe s potrebnimi dokazili sprejema kadrov
ska služba INA-NAFTA LENDAVA z oznako ,,za razpisno 
komisijo" 15 dni od dneva objave. Kandidati bodo o izbiri 
obveščeni v 30 dneh od poteka objave.
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P|M||Q TOVARNA KEMIČNIH 
llllUU IZDELKOV RAČE

izdeluje in prodaja priznana sredstva za 
varstvo kulturnih rastlin pred boleznimi, 
za zatiranje rastlinskih škodljivcev, za 
uničevanje plevela in druga.

Za zatiranje škodljivih žuželk, proizvaja 
sredstva za predspomladansko škropljenje: 
folidol olje in oleodiazinon, za ostala 
škropljenja pa insekticide in akancide iz 
skupine organofosfornih estrov, karbama- 
tov in drugih. Najbolj znani so: basudin 40, 
gusathion WP 25 %, folimat LC-50, lebaycid 
EC 50 %, actellic 50, dipterex SL 50 %, dikofol 
E 20, pinofon, pirimor WP-50, acrex EC 30,
volaton G 
karbaril 5 
systox-i.

5% in G 10%, volaton EC-500, 
— prašivo, karbaril 5 in meta-

Zoper rastlinske bolezni izdeluje fungicide s 
preventivnim, nekatere pa tudi s kurativnim 
delovanjem: bayletbn special, bayleton WP 
25, antracol BT, antracol combi, antracol, 
dithane M-45, karathane, enovit M, euparen, 
delan, baycor WP25, bayleton EC 125, baycor 
300 EC, bakreni antracol, captan 50,folpet50, 
kupropin, pinulin, dodine S 65.

Velik je izbor herbicidov, sredstev za uniče
vanje plevela v poljedelskih kulturah, sa
dovnjakih, vinogradih in drugod. Ti delujejo 
zoper širokolistne, ozkolistne, enoletne, 
nekateri pa tudi večletne plevele kot so: 
gramoxone, reglone 14, atrapin, ustinex 
special, poundup, lasso EC, lasso combi, 
grasipan, alapin, sencor, aniten DS; betanal 
in betanal AM, goltix, goal, fusilade, trikepin, 
promepin KS 50, tribunil WP 70.

Izdeluje tudi sredstva za dezin
sekcijo prostorov, deratizacijo in 
listno gnojenje kulturnih rastlin.

Zahtevajte prospekte in brošuro 
PINUSOV KLJUČ — s škropilnimi 
koledarji za posamezne kulture in 
opisom sredstev.

Usposabljanje in zaposlovanjeinvalidnih oseb

PINUS
SOZD KEMA M> MARIBOR

PINUS 
62327 Rače 
Grajski trg 21 
tel. (062) 608-240 
tlv! 33-130

TOVARNA KEMIČNIH 
IZDELKOV RAČE

V SR Sloveniji smo si dolgo prizadevali, da bi celovito rešili vprašanje 
socialne varnosti vseh kategorij invalidnih oseb. S posebnimi zakoni smo 
uredili socialno varnost posameznih kategorij invalidov. Tako urejajo 
varstvo invalidnih oseb v SR Sloveniji naslednji zakoni:

— zakon o vojaških invalidih
— zakon o civilnih invalidih vojne
— zakon o pokojninskem in invalidskem zavarovanju
— zakon o usposabljanju in izobraževanju otrok in mladostnikov z 

motnjami v telesnem in duševnem razvoju
— zakon o usposabljanju in zaposlovanju invalidnih oseb
— zakon o družbenem varstvu duševno in telesno prizadetih oseb.

S sprejetjem zadnjega od našte
tih zakonov, sprejet je bil letos, 
nam je uspelo zakonsko urediti 
socialno varnost vsem kategorijam 
invalidnih oseb. Seveda to ne 
pomeni, da so rešeni s tem vsi 
problemi na področju varstva in
validnih oseb, saj se pri izvajanju 
zakonskih določil velikokrat zati
ka. S priznanjem pravic vojaškim 
invalidom, civilnim invalidom voj
ne, delovnim invalidom ni po
sebnih težav, veliko pa jih je pri 
izvajanju Zakon o usposabljanju 
in zaposlovanju invalidnih oseb 
(ZUZIO), ki je bil sprejet leta 1976 
in zagotavlja pravice do uspo
sabljanja in zaposlitve ,,ostalim 
invalidnim osebam”, ki po drugih 
predpisih nimajo urejenega statusa 
invalidne osebe. Gre za osebe, ki 
se zaradi omejene delovne 
sposobnosti, ki je lahko posledica 
mentalne ali telesne prizadetosti, 
niso sposobne brez predhodnega 
usposabljanja vključiti v pridobit
no delo.

Zakon o usposabljanju in zapo
slovanju invalidnih oseb se ra
zlikuje od ostalih zakonov s pod
ročja varstva invalidnih oseb po 
tem, da ne predvideva nobenih 
trajnih materialnih dajatev, ampak 
samo pravico invalidnim osebam 
do usposabljanja in zaposlitve na 
takšnih delih in nalogah, kakršne 
ustrezajo njihovim preostalim 
delovnim sposobnostim in jim 
zagotavljajo enakovredno zaposli
tev praviloma v normalnem oko
lju, s tem pa tudi razmere za 
samostojno delo in življenje.

Za izvajanje tega zakona skrbijo 
predvsem skupnosti za zaposlova
nje, tako da se povezujejo z or
ganizacijami združenega dela, de
lovnimi skupnostmi, zasebnimi 
delodajalci, ki so po tem zakonu 
dolžni ustvarjati razmere za uspo
sabljanje in zaposlitev invalidnih 
oseb.

Usposabljanje po tem zakonu 
pomeni pridobivanje, izpopolnje
vanje ali spremembo znanja in 
sposobnosti, potrebnih za zaposli
tev v določenem poklicu ali za 
opravljanje določenega dela. Samo 
usposabljanje vsebuje zlasti pomoč 
pri izbiri poklica oziroma delovnih 
opravil, ki bi jih invalidna oseba 
glede na preostale delovne spo
sobnosti lahko uspešno opravljala; 
iskanju ustreznega delovnega me
sta v organizacijah združenega de
la, kjer naj bi se invalidna oseba 
usposabljanja in kasneje tudi 
zaposlila; spremljanje uspešnosti 
usposabljanja in nudenje material
ne pomoči pri usposabljanju in 
pripravi za zaposlitev.

Smotrno usposabljanje mora bi
ti namenjeno konkretni zaposlitvi, 
saj samo usposabljanje, katerega 
končni cilj ni zaposlitev, nima 
nobene praktične vrednosti, saj in
validni osebi ne zagotavlja socialne 
varnosti in enakovredne vključitve 
v življenje in delo.

Za usposabljanje invalidnih oseb 
po tem zakonu je predvidenih več 
oblik usposabljanja:

— usposabljanje s praktičnim 
delom,na ustreznem delovnem me
stu v organizaciji združenega dela 
ali pri zasebnem delodajalcu

— usposabljanje s praktičnim 
delom v invalidski delavnici

— usposabljanje v zavodih za 
usposabljanje invalidnih oseb

— izobraževanje po merilih za 
odrasle ali redno izobraževanje.

Večina se jih usposablja na kon
kretnem delovnem mestu v delovni 
organizaciji, kjer se v primeru 
uspešno končanega usposabljanja 
tudi zaposlijo. Tiste invalidne ose
be, ki se tudi z usposabljanjem ne 
morejo usposobiti za delo pod 
normalnimi pogoji se vključujejo v 
invalidske delavnice, seveda le

IH Ljubečna Colje

klinker 
keramične 

ploščice
telefon (063) 33-421, 31-866 

tam, kjer jih imajo, nekaj pa se jih 
vključi v nadaljnje izobraževanje.

Osebam, katerih preostale 
delovne sposobnosti so toliko 
zmanjšane, da se z nobeno obliko 
usposabljanja niso sposobne 
usposobiti za pridobitno delo, se 
status invalidne osebe po ZUZIO 
ne prizna, lahko pa bodo uveljavile 
pravice po Zakonu o družbenem 
varstvu duševno in telesno prizade
tih oseb, ki je bil sprejet v 
letošnjem letu, skrb za izvajanje 
tega zakona pa je v pristojnosti 
Centrov za socialno delo oziroma 
občinskih skupnosti socialnega 
skrbstva.

V Pomurju smo pričeli z izva
janjem zakona o usposabljanju in 
zaposlovanju invalidnih oseb v 
drugi polovici leta 1977. V začetku 
smo naleteli na precej težav, saj so 
bili med nezaposlenimi delavci in
validi posebna kategorija, za kate
ro je bilo pri zaposlovanju, kakr
šno je v Pomurju, le malo izgledov, 
da bi se lahko vključili v delo. Z 
individualnim obravnavanjem, 
ocenjevanjem preostalih delovnih 
sposobnosti in začetnim iskanjem 
delovnih mest, smo sčasoma prese
gli to stanje in vključili v delo 
marsikaterega invalida, ki sicer 
morda nikoli ne bi bil vključen v 
organizirano zaposlitev.

V marsikateri delovni organiza
ciji smo naleteli na odpor, ki je v 
nekaterih okoljih še vedno 
ohranjen, drugje pa smo bili 
deležni razumevanja in sodelova
nja.

Glede na to da izobrazbeni nivo 
obravnavanih invalidnih oseb v 
povprečju dosega 8 razredov os
novne šole ali še manj, da je med 
njimi ponekod tudi do 80 od
stotkov oseb, ki so duševno priza
dete ali gre za kombinirano telesno- 
duševno prizadetost, smo jih naj
več vključili v usposabljanje na 
konkretno delovno mesto v 
delovnih organizacijah, v občini 
Ljutomer in Gornja Radgona tudi 
pri zasebnih delodajalcih, v M. So
boti pa tudi v invalidski delavnici, 
ki je bila ustanovljena leta 1981.

Največ uspehov pri vključevanju 
smo imeli v občini Gornja Radgo
na, drugje pa zaradi slabših zapo
slitvenih možnosti, deloma pa tudi 
slabšega odnosa do invalidov, 
manj.

Velike težave smo imeli v občini 
Murska Sobota, kjer je invalidnih 
oseb največ, možnosti za 
usposabljanje in zaposlitev pa so 
zelo skromne. Šele z ustanovitvijo 
invalidske delavnice, nam je uspelo 
vključiti nekaj težjih invalidov. 
Invalidska delavnica je dala doslej 
možnost vključitve v delo 29 in
validnim osebam, žal pa so njene 
zmogljivosti že zapolnjene, 
možnosti širitve zaenkrat ni, tako 
da se vrsta čakajočih za vključitev v 
usposabljanje ali vsaj na delovni 
preizkus daljša.

Ena najlepših stvari, ki sploh 
so na svetu, je dopust. Pravza
prav je najlepši čas pred dopu
stom, ko računaš, da boš zdaj 
zdaj krenil v sončno brezdelje, 
kjer ti noben šef in nobena 
budilka ne bosta kratila tvoje 
osebne svobode in spokojstva. 
Toda, tako samo računaš. Konec 
dopusta se ti začne praktično že 
prej, preden se odpraviš na pot 
proti jasno začrtanemu cilju nek
je na obali ali redkeje v planine.

V marsikateri delovni sredini si 
napačno razlagajo namen ustano
vitve invalidske delavnice. Invalid
ska delavnica ni bila ustanovljena 
zato, da bi vanjo vključili vse in
valide in bi ostale delovne organiza
cije ne imele več skrbi z zago
tavljanjem in ustvarjanjem razmer 
za njihovo vključitev, temveč zato, 
da imajo možnost vključitve v de
lovni proces tisti težje prizadeti in
validi, ki se kljub usposabljanju ne 
morejo vključiti v normalno delov
no okolje. Vse ostale invalidne ose
be, pa je potrebno, če to zmorejo, 
usposabljati in zaposliti v normal
nih delovnih razmerah.

Pri izvajanju zakona o 
usposabljanju in zaposlovanju 
invalidnih oseb smo dosegali 
najboljše rezultate v letih 
1978—1981, ko so bile splošne 
možnosti zaposlovanja ugodne. V 
letih 1982, 1983, pa tudi letos, pa 
beležimo skromnejše rezultate, saj 
so se gospodarske razmere zelo 
zaostrile, kar se kaže tudi na podro
čju zaposlovanja, saj je število 
predvidenih novih delovnih mest 
bistveno manjše od generacijskega 
priliva. In če ti negativni zapo
slitveni tokovi prizadevajo zdravo 
delovno silo, je jasno, da se tudi 
možnosti za vključevanje invalid
nih oseb zmanjšujejo.

Poleg prej omenjenih vzrokov za 
težave pri Izvajanju ZUZIO, pa 
ostaja že od sprejetja zakona odpr
tih še vrsta vprašanj, ki delujejo 
zaviralno pri vključevanju invali
dov v delovne organizacije. 
Družbenoekonomske, strokovne in 
organizacijske rešitve niso dovolj 
izdelane, prav tako niso sprejeta pi
smena navodila za spodbujanje 
delovnih organizacij pri usposa
bljanju in zaposlovanju invalidov. 
Naši pristopi so torej večkrat 
improvizirani, rezultati pa odvisni 
od subjektivnih stališč posamezni
kov, ki imajo v delovnih organiza
cijah vpliv na kadrovske odločitve. 
Tako ni čudno, da nam v nekatere 
pomurske delovne organizacije ni 
uspelo vključiti niti enega invalida, 
v druge pa vsako leto nekaj. K te
mu prispeva tudi šibka kadrovska 
zasedba s strokovnimi delavci, ki bi 
se ukvarjali v delovnih organiza
cijah s to problematiko, tako da so 
bile doslej premalo izkoriščene 
možnosti, ki jih zakon daje glede 
prirejanja delovnih mest in nalog 
invalidom, kot tudi organiziranje 
dela na domu. To nalogo bomo v 
prihodnje lahko uspešneje uresni
čevali ob strokovni pomoči na novo 
ustanovljenega Centra za usposab
ljanje in rehabilitacijo invalidov v 
Mariboru.

Kljub gospodarskim težavam in 
manjšim možnostim za zaposlitev 
si moramo vsi, še posebej pa tisti, 
ki se s to problematiko v okviru 
svojega dela nenehno srečujemo, 
prizadevati, da bomo ustvarjali čim 
boljše možnosti za enakovredno 
vključitev invalidnih občanov v 
delo, ki jih edino resnično izenaču
je z zdravimi. S splošno humanega 
kot tudi ekonomskega vidika, so 
edino take rešitve smotrne, ne pa 
reševanje problematike invalidov z 
denarnimi pomočmi.

Darja Odar, 
dipl, psiholog

KONEC
Potovalna mrzlica te začne 

prijemati najmanj dva dni prej, 
ko začneš pripravljati prtljago.

Kljub temu, da si si lani na do
pustu tisočkrat obljubil, da ne 
boš imel s sabo nobene odvečne 
stvari, letos ponovno ugotavljaš, 
da kljub vsemu moraš vzeti še to 
in ono in je tako na koncu avto 
še bolj natrpan kot je bil lani. Pa 
dobro, to še nekako gre. Potem 
pride slovo od prijatejev, znan
cev in sosedov, ki ti vsi želijo 
srečno pot in še srečnejšo vrni
tev. Takšno slovo te sprosti, da 
nekako zadovoljno, malone 
ponosno sedeš za volan, zadovo
ljen prižgeš motor, še enkrat po
mahaš in s srečnim nasmeškom 
kreneš.

Po šestih kilometrih te sopro
ga, ko se dvakrat presede, vpra
ša, če si izklopil bojler. Samo, da 
ne bi bilo prepira, brezbrižno 
poveš, da si ga, to pa zato, ker se 
ti zdi, da je to naredila ona. Po 
nadaljnjih nekaj kilometrih si 
prepričan, da si pozabil v dnevni 
sobi zapreti okno in malo pozne
je sta oba v dvomih, če je stano-
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Celulozna lepila. Lepila so pri
merna za popravljanje poškodb na 
steklu, porcelanu, kamnini. Upo
rabljamo jih tudi v modelarstvu. 
Celulozna lepila se hitro sušijo, so 
prozorna in precej neobčutljiva na 
vodo in toploto.

Kontaktna lepila. To so lepila iz 
umetnih smol na osnovi neoprena. 
Dve z njimi namazani ploskvi se pri 
dotiku takoj in nepremakljivo spri- 
meta. Obe strani na tanko namaže
mo z lepilom, najbolje navzkrižno 
z zobčastvo lopatico, in počakamo, 
da sta ploskvi na dotik suhi, potem 
pa oba dela takoj v pravilnem polo
žaju in kolikor mogoče močno stis
nemo skupaj. Vpeti ju ni potrebno. 
Da pa bo lepljena zveza držala, mo
ra biti začetni pritisk kolikor mogo
če močan.

Epoksidna lepila. Z epoksidnimi 
lepili lahko trajno lepimo praktično 
vsakršen material. Sestavljena so iz 
dveh komponent, iz lepila samega 
in trdila, ki ju neposredno pred 
uporabo zmešamo. Epoksidna lepi
la potrebujejo dalj časa, da otrdijo 
(od 4 do 48 ur). Zlepljena dela mo
rata ostati tako dolgo speta.

Gumbasta lepila. So vedno rast
linskega izvora, izdelujejo jih iz la
teksa ali gutaperče. Hitro se sušijo 
in dajejo močne in obenem prožne 
zveze, ki so neobčutljive na vročo 
vodo, ne pa tudi na kemično čišče
nje.

Polistirenska lepila. Ta sintetična 
lepila so namenjena za vezavo de
lov iz polistirena in podobnih vrst 
plastike. Zlasti jih uporabljamo pri 
izdelavi modelov iz plastike ter pri 
popravilu gospodinjskih predme
tov iz plastike. Hitro vežejo.

PVA lepila. Sintetična lepila na 
osnovi polivinilacetata uporablja
mo danes v modelarstvu in mizar
stvu kot mrzla ali bela lepila name
sto prej uporabljanih vročih ali 
kostnih klejev. Vežejo po kakih 20 
minutah in so po 24 urah popolno
ma suha. Zlepljene dele moramo za 
približno eno uro vpeti. PVA lepila 
dajejo trdne zveze, vendar vlage in 
prevelike mehanske obremenitve ne 
prenesejo dobro.

PVC lepila. Polivinilkloridna le
pila uporabljamo za lepljenje meh
kih, voljnih folij iz PVC, kot so 
folije za izdelavo dežnih plaščev,
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Priporočajo 
Vita- Vsebujejo pri naslednjih
min boleznih

A jetra, korenje, očesne bolezni,
paprika, suhe nočna slepota,
slive, špinača, kožna obolenja,
solata, mleko, želodčni čiri
rumenjak, 
paradižnik

B kvas, pšenični beri-beri,
otrobi, jetra, oslabelost,
ledvička, srce, nezdrava koža, 
neluščen riž, živčna
presno mleko, razdražljivost,
jogurt, črn kruh, slaba prebava,
proso izpadanje las,

nizek krvni tlak

C limonov sok, skorbut, znaki
kislo zelje, staranja, motnje
paprika, špinača, v rasti, 
zelena solata, poapnenje žil,
sadje pri slabem

zdravljenju ran 
in turov, pri 
zastrupitvah, 
Pri gripi

D mastne prekajene rahitis, živčna
ribe, masten nesproščenost,
slanik, ribje olje slabi zobje

E pšenični otrobi, pospešuje
koruzno olje, plodnost in rast,
paradižnik, proti
korenje, ohromitvam
rumenjak, 
lešniki, orehi

K zelenjava, za ustavitev krvi,
zelenje korenja pri slabem

delovanju žolča

DOPUSTA
vanje sploh zaklenjeno. Po dve
sto kilometrih na vse to pozabiš 
in začneš opazovati pokrajino.

Možno je celo, da si začneš 
narahlo požvižgavati čisto svojo 
melodijo, medtem ko žena gleda 
v avtokarto, v katero se zaneslji
vo ne razume.

Medtem se je namreč že 
pomirilo razburjenje, kije nasta
lo, ker si si popacal hlače s ka
vo, ki se je pocedila iz preveč 
napolnjene in premalo privite 
termovke. Otrokov nežni glas, 
da mora iti lulat, te pripravi do 
tega, da začneš iskati primeren 
prostor, kjer boš ustavil. Potem, 
ko se odpelješ mimo dveh ali 
treh takšnih mest — enostavno si 
prehitro vozil — in ko dobi otro
kov glas višje tone, se končno 
ustaviš, in medtem ko gre žena z 
otrokom v bližnji grm, mirno 
prižgeš cigareto in ob njej uživaš, 
dokler se oba člana družine ne 
vrneta.

Se dobro, da takrat ni 
zraven strokovnjakov, ki so se 
še pred tremi dnevi vneto uk

varjali s tvojim vozilom in ga 
kolikor-toliko spravili v red. Re
ka izvirnih ženinih izrazov, ki 
spadajo ne vem kam, nikakor 
pa ne v naš časopis, je bila na
menjena ravno njim, in to za
radi tega, ker so preveč naoljili 
kljuko avtomobila, kar je bilo 
lepo razvidno iz temne lise na 
njenem krilu.

Končno prideš rahlo utrujen, 
vendar srečen na cilj. V tistih de
setih dneh, ki jih prebiješ v sin
dikalnem domu ali prikolici po 
vseh načelih in navadah, se 
družina nasmeje vsaj trideset
krat, ker imaš še ravno toliko 
posnetkov v sposojenem foto
aparatu. Ko prideš domov, pore
češ: ,, Ljubo doma, kdor ga 
ima!” in si bolj srečen, kot tak
rat, ko si po enem letu spet 
zagledal morje. To, da najdeš v 
poštnem predalu štiri razglednice 
in šest računov, sploh ne more 
skaliti spokojstva, ki ti ga prine
se vrnitev z dopusta.

Dodo 

dežnikov, plastičnih zastorov ter 
torbic in kovčkov.

Lepila iz umetnega kavčuka. Le
pila iz umetnega kavčuka in umet
nega lateksa uporabljamo za obla
ganje tal ali sten z linolejem ali ob
logami iz plastike, polsti, azbesta in 
drugih snovi. Nasprotno lepilom iz 
umetnega kavčuka, ki potrebujejo 
specialna topila, so lepila iz umet
nega lateksa topna v vodi. Primejo 
na beton, gradbene plošče vseh 
vrst, les, asfalt in jih lahko upora
bimo tudi za lepljenje usnja, teksti
la, laminiranih plastičnih plošč in 
keramičnih ploščic.

Glutinski kleji. Te tradicionalne 
kleje izdelujejo iz odpadkov suro
vih kož in usnja ter razmaščenih 
kosti. Uporabljajo jih pri tesno pri
lagojenih tesnilnih zvezah; dele mo
ramo za sušenje vpeti. Dobro in 
dolgo držijo, vendar ostanejo ob
čutljivi za vlago, mokroto in vro
čino.

Kazeinski kleji. Izdelujejo jih iz 
sirnine z razklopom z alkalijami; so 
precej neobčutljivi za vlago in 
toploto in z njimi lahko lepimo tudi

ljudje med 
seboj

Sposojanje
da, 

prilastitev 
ne

Pri prijatelju si sposodim denar, 
pri sosedi malo sladkorja, pri 
prijateljici gramofonsko ploščo, 
tako gledamo na sposojanje v 
vsakdanjem življenju. Za pravnika 
pa je stvar drugačna: sposojilo je 
brezplačna prepustitev določenega 
predmeta v uporabo za določen 
čas. Marsikdaj se namreč sposoja
nje konča na sodišču.

Vendar ne smemo misliti takoj 
na sodišče. Posojanje je pomoč v 
stiski, ki smo jo dolžni ponuditi 
prijatelju, sosedu, sorodniku, če jo 
potrebuje.

Vsakdo lahko kdaj pride v zad
rego, pa če zaradi drugega ne, za
radi pozabljene denarnice. Brez 
merice zaupanja — ni treba, daje 
zaupanje slepo — pač ne moremo 
Živeti. Ohranimo si to dragoce
nost, vračajmo zaupanje za zaupa
nje.

Na žalost pa nas izkušnje pouči
jo, da si nekateri naglo kaj iz
posodijo, pa zelo počasi vračajo. 
Kanček malomarne pozabljivosti 
ima menda vsakdo. Zaradi tega 
nam ni treba obupati nad člove
štvom, še vedno lahko ostanemo 
prijatelji, če pozabljivca prijazno 
opomnimo.

Strasten ljubitelj knjig sme na 
primer povsem mirno reči, da 
knjige noče posoditi. Prijatelju ali 
znancu pove, da so mu knjige tako 
pri srcu, da jih načeloma ne da iz 
hiše. Rad jih pokaže, a jih ne pusti 
odnesti iz hiše. Ni potrebno, da bi 

- se zaradi tega sprla.

Kdor ne visi toliko na svojih 
knjigah ali gramofonskih ploščah, 
vendar jih nerad daje iz rok, lahko 
pred očmi izposojevalca mirno 
napiše listek ,, Janez si je tretjega 
marca izposodil leksikon” in ga 
vtakne na mesto, kjer je stala 
izposojena knjiga. Tako bo oni vi
del, da je zoper pozabljivost že ne
kaj storjeno in ne bo zameril, če ga 
lastnik čez teden dni spomni na 
sposojeno knjigo.

Kar velja za zasebne knjige, plo
šče in drugo, bi moralo veljati tudi 
za javne. Vendar, kolikor pretira
no visimo na zasebni lastnini, toli
ko manj varujemo splošno, naj so 
to knjige iz knjižnice, telefonski 
imeniki v javnih govorilnicah ali 
avtobusni sedeži. Zmerom lepo po 
načelu: saj ni moje . . . Taki smo, 
žal.

ZLOBNEŽ PRI VEČERJI

—Se spomniš tistih neo
kusnih jedi, ki so jih 
nama zadnjič pri Bine- 
kovih prinesli na mizo?

— Kdo pa bi pozabil.
—No, draga, nocojšnja 

večerja je pravšnja, da 
se jim maščujemo. Po
vabi jih. 

v neogrevanih prostorih. Zlepljene 
dele moramo speti.

Sečninski kleji. Izdelujejo jih iz 
sečninskih smol, tudi z dodatkom 
melaminskih smol in trdila. Ker 
imajo dober polnilni učinek, so 
primerni tudi za manj tesno prila
gojene lesne zveze v mizarstvu in 
industriji pohištva.

NA POLICIJSKI POSTAJI
—Gospa, kdaj pa ste ugo

tovili, da vam je izginil 
mož? Od kdaj ga pogre
šate?

-Saj ga ne pogrešam, 
moti me le, da je fotelj 
pred televizorjem pra
zen . . .

SAMO ZA POSNETEK 
GRE
—Ča . . . čakajte! Kaj pa 

počenjate na moji njivi?
—Samo za en posnetek 

gre. Gre za nakladanje 
buč s prekmurskih polj. 
Za znano slovensko re
vijo gre, zato smo nare
dili več posnetkov.

—Hvala za pozornost, 
buče pa po snemanju 
spravite iz kombija . . . 
Precej posnetkov ste 
naredili . . .

carinski predpisi

MOŽNOSTI UVOZA TRAKTORJA
VPRAŠANJE: Ukvarjam se s kmetijstvom in bi želel uvoziti 

nov ali rabljen traktor iz Italije ali Avstrije. Ali je po sedanjih 
predpisih to sploh mogoče in koliko bi moral plačati ob uvozu na 
račun carine in drugih uvoznih davščin?

Po sedaj veljavnih predpi
sih (odlok o pogojih, pod ka
terimi smejo fizične osebe 
uvažati, prinašati in prejemati 
določene predmete iz tujine 
- Ur. list SFRJ štev. 11/83) 
domače fizične osebe, ki se 
ukvarjajo s kmetijstvom, ne 
morejo neposredno iz tujine 
uvažati osnovnih sredstev, ki 
jih potrebujejo za opravljanje 
svoje dejavnosti.

V 5. točki omenjenega 
odloka je namreč predpisano, 
da smejo domače fizične ose
be in tuje fizične osebe pred
mete za svoje osebne potrebe 
in osebne potrebe svojih ožjih 
družinskih članov, predmete 
za svoje gospodinjstvo ter 
opremo in reprodukcijski 
material za opravljanje s 
predpisi dovoljene dejavnosti 
z osebnim delom, uvažati brez 
omejitve, če jih kupujejo od 
organizacije združenega dela, 
ki zastopa tuje firme in ima 
konsignacijska skladišča tu
jega blaga ali jih kupujejo v 
tujini s posredovanjem 
organizacij združenega dela, 
ki so registrirane za posle zu
nanjetrgovinskega prometa.

Traktor tuje znamke lahko 
torej kupite le iz konsignacij
skega skladišča tujega blaga 
pri domači zastopniški de
lovni organizaciji ali pa ga 
uvozite iz tujine, če gaje pri
pravljena za vas uvoziti 
organizacija združenega dela, 
ki je registrirana za posle zu
nanjetrgovinskega prometa s 
kmetijskimi stroji. V obeh 
navedenih primerih je po
trebno traktor plačati z de
vizami, organizacija združe
nega dela, ki vam bi traktor 
uvozila, pa je dolžna predhod
no izvoziti v tujino blago v 
rednosti uvoženega traktorja.

V 9. točki omenjenega 
odloka pa je predpisano, da 
smejo domače fizične osebe, 
ki samostojno opravljajo de
javnost z osebnim delom z 
delovnimi sredstvi, ki so las
tnina občanov, domače osebe, 
ki so združile svoja sredstva v 
pogodbeno organizacijo
združenega dela in delovni 
ljudje, ki se ukvarjajo s kme
tijsko dejavnostjo, uvažati in 
prinašati dele za vzdrževanje

Posebna solata

Za 4 osebe potrebujemo: 20 dekagramov mladega sira, 10 
dekagramov posebne salame, 1 šopek mlade čebule, 2 jajci (trdo 
kuhani), 1 papričico ali feferon, 2. srednje velika paradižnika, 2 
žlici olja, 1 deciliter vinskega kisa, sol, poper, 4 liste zelene solate, 
1 žlico narezanega drobnjaka, 4 dekagrame majoneze, 2 deka
grama gorčice.

Priprava: posebno salamo, paradižnik, čebulo in mladi sir 
narežemo na kocke. Pripravimo preliv iz olja, kisa, popra, 
drobnjaka in gorčice. S tako pripravljenim prelivom polijemo 
solato in jo okrasimo majonezo in trdo kuhanimi jajci. Po želji 
potresemo še narezane feferone. Solato serviramo v porcelanasti 
ali stekleni skledi in dekoriramo z listi zelene solate.

osnovnih sredstev, s katerimi 
opravljajo to dejavnost.

Ob uvozu rezervnih delov 
za vzdrževanje osnovnih 
sredstev je potrebno pred
ložiti carinarnici potrdilo pri
stojnega organa v republiki 
oziroma avtonomni pokraji
ni, da na ozemlju te republike 
oziroma pokrajine opravljajo 
zadevno dejavnost ali izjavo, 
da se ukvarjajo s kmetijsko 
dejavnostjo ter dokaz, da 
imajo osnovno sredstvo, za 
katero uvažajo nadomestne 
dele.

sestavil 
Marko 
Napast

slavno
sten 
sprejem 
gosta

turška 
bakrena 
ročka 
za kavo

pisec 
pratike

filmska 
igralka 
Turner

organ 
vida

oglaša- 
nie krav

sovjetski 
politik 
Mikojan

vrsta 
šolskega 
spriče
vala
obravna
va med
sebojnih 
sporov

enoletni 
prirastek 
na deblu

it. pevka 
Pavone

arzen 
suita 
Rimski- 
Korsakov

Hinko 
Bratož

izumrli 
Slovan
it. luka 
v Jadranu

avtomo
bilska 
oznaka 
ZRN

ujeda 
vulkanski 
kamnina, 
liparit

španski 
teniški 
igralec 
iManuel)
pravi 
priimek 
Rista 
Savina

smučarki 
Zavadlav

nespa
metno 
govorje
nje

ljudski 
odbor

človek, 
ki orje 
mestece 
pri Opatiji

hrv. film, 
igralka 
(Inge)

Nazor 
Vladimir

Novi Sad

namigo
vanje 
na kaj

oče ribiška 
mreža -

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: skladba, trotoar, 
romanca, ete, Kir, PA, vila, T, ceh, oholost, Minatti, Ijar, RS, CE, čuk, 
intriga, natakar.

Domače fizične osebe, ki se 
ukvarjajo s kmetijsko dejav
nostjo, smejo po določilih 10. 
točke omenjenega odloka 
prinašati in uvažati repro
dukcijski material, ki ga nujno 
potrebujejo za opravljanje te 
dejavnosti — v skupni vred
nosti do 150.000 dinarjev let
no.

Ob uvozu reprodukcijske
ga materiala za opravljanje 
kmetijske dejavnosti je po
trebno carinarnici predložiti 
potrdilo pristojnega občin
skega organa, da se ukvarja 
oseba, ki uvaža reprodukcij
ski material, s kmetijsko de
javnostjo, ali pismeno izjavo, 
da se ukvarja s kmetijsko de
javnostjo.
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Mura za las ob 

prvo mesto,
Turniščeprvak

PNL
Zaradi portoroških skle

pov je bil spremenjen tekmo
valni sistem nogometa v Slo
veniji. Slovenska nogometna 
liga je bila zmanjšana od 14 
na 12 klubov, ukinjeno pa je 
bilo tekmovanje v vzhodni in 
zahodni skupini conske lige.

Tako je v slovenski ligi na
stopala le soboška Mura, 
medtem ko so conski ligaši 
Nafta, Bakovci, Beltinka in 
Rakičan morali tekmovati v

Nogometno moštvo Tumišča-prvak pomurske nogometne lige. Sto
jijo od leve: Litrop, FSIši, Draškovič, Lutar in Markoja. Čepijo: Varga, 
Zver, Gelt, Markoja, Kranjec in Koroša.
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Splošno gradbeno podjetje KONSTRUKTOR Maribor, 
n. sol. o., TOZD Gradbeništvo POMURJE Murska
SOBOTA, n. sol. o., Štefana Kovača 10

objavlja po sklepu delavskega sveta

pomurski nogometni ligi, ki je 
štela 10 članov. Mura je izvr
stno štartala v slovenski ligi 
pod vodstvom trenerja Stan
ka Maučeca in osvojila naslov 
jesenskega prvaka s 17 toč
kami pred velenjskim Rudar
jem. Toda v nadaljevanju so 
Sobočani igrali nekoliko slab
še in za las zamudili prilož
nost, da postanejo prvak 
SNL, saj so osvojili 31 točk in 
le za točko zaostali za Ru
darjem iz Velenja, ki je osvojil 
prvo mesto. Izredno razbur
ljivo je bilo tekmovanje v po
murski nogometni ligi, ki je 
bila tokrat zelo kakovostna.

Prijetno so presenetili nogo
metaši Turnišča, ki so osvojili 
prvo mesto in drugič zapored 
naslov pomurskega prvaka.

Turnišče je treniral Lacko. 
Lendavska Nafta, ki je bila 
favorit, seje moralazadovljiti 
šele s tretjim mestom. Zma
galo je torej moštvo Turnišča 
z 29 točkami pred Olimpijo iz 
Dolge vasi 28, Nafto iz Len
dave 25, Čardo 22, Bakovci 
20, Petišovci in Beltinko po 
19, Tišino 10, Veržejem 6 in 
Rakičanom 2 točki. V vzho
dni skupini medobčinske 
nogometne lige Murska So
bota je zmagal Graničar iz 
Benice s 30 točkami pred 
Ljutomerom 24, Hotizo in 
Crenšovci po 20, Mladostjo iz 
Čentibe 17, Odranci 16, 
Dobrovnikom in Mostjem po 
15. Kobiljem in Panonijo iz 
Gaberja po 11 točk. V za
hodni skupini medobiinske 
nogometne lige Murska So
bota pa je naslov prvaka 
osvojilo moštvo Gančan s 30 
točkami pred Dokležovjem in 
Lipo po 24, Šalovci 19, A pači 
17, Puconci 15, Vrelcem 14, 
Gradom 12 ter Radgono in 
Bogojino po 11 točk. V 
občinski nogometni 'ligi 
Murska Sobota je naslov 
prvaka osvojilo moštvo Iža- 
kovec, v občinski ligi Lendava 
pa Bistrica.

Leta 1977 je bila v Velenju 
odigrana prijateljska nogo
metna tekma med amatersko 
reprezentanco Slovenije in 
reprezentanco Šaleško-savi- 
njske doline. Zmagala je re
prezentanca Slovenije s 3:2. V

ZORAN CIRKVENIČIČ - 
vratar in trener Mure. Tokrat v 
vlogi trenerja.

njej so nastopili igralci Mure: 
Jerič, Husar, Šavel, Horvat in 
Kolonič. Za zaključek nogo
metne sezone pa so v Murski 
Soboti odigrali prijateljsko 
tekmo med reprezentanco ' 
Pomurja in Muro. Zmagala 
je Mura z rezultatom 6:2. 
Gole za Muro so dosegli:

Rous 2, Šavel 2, Kolonič in 
Smodiš, za reprezentanta 
Pomurja pa Rozman in Re
cek. Za leto 1977 je tudi 
značilno, da so pri Nogometni 
zvezi Pomurja v Murski So
boti registrirali dva tisočega 
nogometaša.

izklicna cena 
din

JAVNO DRAŽBO
za prodajo naslednjih rabljenih osnovnih sredstev:

1. Stiskalnica DALIT 500/45 — super, I. 1980, 4,000.000,-
2. Viličar INDOS, I. 1981, 1,000.000,-
3. Viličar V 25 D INDOS L 1979, 800.000.-
4. Viličar STAJNBUCH I. 1974, 800.000.-
5. Viličar STAJNBUCH L 1974, 800.000.-
6. Generator KLIMA tip 4242 A, I. 1978, 900.000.-
7. Ventilator KLIMA TIP 50 VS z elek. m.

15 KW, nerabljen, « 400.000,-
8. Skrinjasti dodajalec gline DALIT, L 1975, 500.000.-
9. Rotacijska zajemalka za skrinjasti dodajalec 

DALIT, nerabljena, 180.000,-
10. Fini valji 1000 x 500 mm, I. 1975, 700.000,-
11. Fini valji 1000 x 1000 mm, I. 1975, 800.000,-
12. Plašč za valje 1000 x 1000 mm, nerabljen, 200.000,-
13. Plašč za valje 1000 x 500 mm, nerablj., 140.000,-
14. Avtomatska odrezalna miza KELLER 

I. 1975, 800.000,-
15. Nakladalna postaja KELLER I. 1975, 700.000,-
16. Prekladalna postaja KELLER s trakom 

dolž. 18 m, L 1975, 600.000,-
17. Etažni voziček KELLER L 1975, 800.000,-
18. Luskasti trakovi DALIT, notranji 8 m — 4 

kom., I. 1970, 200.000,-
19. Dvoosni mešalec KOŠAKI, I. 1975, 200.000,-
20. Stiskalnica ILR Železniki, 200.000,-
21. Stiskalnica DALIT 352 P. P., 200.000,-
22. Stružnica PRVOMAJSKA, 200.000,-
23. Elektromagnetni pobiralec, I. 1975, 100.000,-
24. Vakuumska črpalka DALIT, nerabljena, 100.000,-
in elektromotorji moči od 2,2 KW — 27 KW, klinasti jermeni 
različnih dimenzij, inventar in razni ostali material.
V izklicno ceno osnovnega sredstva ni vračunan prometni 
davek.
Dražba bo v petek, 7. 9. 1984, ob 10. uri v prostorih Opekar
ne Puconci. Osnovna sredstva si interesenti lahko ogledajo v 
četrtek, pred dnevom dražbe od 8, —12. ure na kraju dražbe. 
Interesenti morajo uro pred pričetkom dražbe plačati varščino 
v višini 10 % od izklicne cene.

(nadaljevanje)

Vas zanimajo dogajanja v Pomurju?

Postanite naročnik

VESTNIKA

Peter Novak OD BENETK DO SICILIJE
6

Izseljevanje se je ustavilo, 
nasprotno, mnogi se vračajo. Z 
Juga pa prihajajo novi zdomci, 
ki iščejo dela na Siciliji. Med 
temi je največ Tunizijcev. Tu in 
tam je mogoče videti skromno 
družino s culami v rokah, kot da 
bi prišla od nikoder in se vrača 
prav tja. Večina jih je prišla v 
Italijo ilegalno in živi sila 
skromno. Toda verjetno je ži
vljenje na sicilskih poljih in na 
ribiških ladjah vseeno boljše kot 
doma v Tuniziji.

Tudi združitev Italije je tesno 
povezana s Sicilijo. Ravno tu v 
Maršali se je namreč 11. maja 
1860 izkrcal Giusepe Garibaldi s 
svojimi znamenitimi ,,Mille” 
tisoč prostovoljci, izbranimi v 
Genovi. Veliki vojskovodja ni 
skrival, da namerava osvoboditi 
Sicilijo Burbonov v imenu 
Savojskega kralja Viktorja 
Emanuela. Garibaldi je res dvi
gnil Siciljance k uporu, čeravno 
mu- Jia načetku niso sledili vsi, 
kot uči zgodovina. Opravljivi 
jeziki tudi trdijo, da je Garibaldi 
tudi pokazal, kako slabo se 
spozna na vino. Izmed vseh vrst 
maršale, ki so mu jih ponudili, je 
izbral ravno najslabšo. Kakorko
li, v spomin na tiste junaške dni 
je ostalo vino ,, Garibaldi 
dollce”, ostala je tudi Italija.

Z malo pretiravanja bi lahko 
celo rekli, da se je Garibaldi tudi 
Maršali zahvalil za to, ker se mu 
je posrečilo ustvariti enotno 
Italijo. Tistega 11. maja 1860, ko 
sta se njegovi ladji Lombardia in 
Piemont približali Maršali, je iz 
pristanišča v Trapaniju nekoliko 
severneje izplula tudi burbon
ska mornarica in se spustila v 
zasledovanje. Ravno tedaj pa je 
bilo v pristanišču v Maršali več 
angleških ladij, ki so natovarjale 
vino. Angleži, ki so simpatizirali 
Z Garibaldijem so izpluli in se 
postavili med burbonske ladje in 
Garibaldija. Na velikih vinskih 
kleteh na obali, pa so lastniki 
izobesili britanske zastave, tako, 
da bi Burboni, če bi začeli z ladij 
bombardirati luko, kaj lahko za
deli ,,union Jacka” in izzvali 
mednarodni incident. Tako Je 
bilo z Garibaldijem, vino so te
daj kupovali v glavnem Angleži, 
njegovo kakovost pa je izvohal

Voodhause, ki je že okrog 1770 
odkril, da ima močno vino iz teh 
krajev značilno jantarjevo barvo 
in sladkoben okus. Natovoril je 
nekaj sodov in jih poslal v An
glijo. Da pa se vino ne bi pokva
rilo, je dodal nekaj čistega alko
hola. Vino pa ne samo, da se ni 
pokvarilo, od alkohola in hra
stovih sodov je dobilo še boljši 
okus. Tako je nastala znamenita 
maršala, aperitiv in desertno vi
no, ki je v Angliji skoraj 200 let 
konkuriralo ,,jerezu in
„portu”, španskim in portugal
skim vinom, ki so bila v Angliji 
želo cenjena.

Pozneje so imeli (in še danes 
imajo) Siciljanci z vinom proble
me, ker ga dosti več pridelajo, 
kot pa spijejo in prodajo. Koli
kor daleč seže oko se okrog Mar
šale razprostirajo vinogradi z 
značilno pritlikavo vinsko trto, 
ki pa jo je tujemu gostu, nevaje
nemu teh krajev, na prvi pogled 
težko opaziti. Meni sicer ni bilo, 
ker je podobnih vinogradov 
ogromno v Španiji in na Por
tugalskem.

Siciljanci pridelajo 12 milijo
nov hi vina, kar je več, kot ga 
pridela Jugoslavija. Pravijo pa, 
da živijo od vina in da bo njiho
vo gospodarstvo prej ko slej 
slonelo na vinogradništvu. Trn v 
peti jim je EGS, ki jim onemo
goča prosto prodajo na medna
rodnem trgu, ker pač ščiti tudi 
druge. „kislejše” pridelovalce 
šipona in rizlinga.

Tudi ceste so tod presenetljivo 
dobre in če naredim primerjavo 
ima Sicilija več avtocest kot 
Jugoslavija, čeprav v obeh 
primerih graditelji pobirajo viso
ke cestnine.

Angelo je postajal čedalje ži
vahnejši in nama pripovedoval o 
načrtu za gradnjo ceste z Maršale 
v notranjost, ki naj bi povezala 
kmetijska območja. A se je 
zataknilo pri mafiji. Ceste ni 
mogoče speljati, ker so na njeni 
trasi črnogradnje. Za vsem tem 
pa stoji mafija, ki bi dopustila 
rušenje le za visoko provizijo. 
Policijski aparat je tu seveda 
brez moči. Obstoj mafije ni več 
nobena skrivnost, Siciljanci to 
vedo in niti niso več v strahu, kot 
so bili nekoč. Mirno izdajo poli
ciji vse, kar vedo. Dejstvo pa je, 

da je bilo ubitih že več visokih 
policijskih komisarjev. Siciljanci 
upajo, da bo nekoč izkoreninje
no tudi to zlo, tako kot upajo, 
da bodo našli kupce za svoje vi-
no. Nekateri sicer mislijo, da 
upanje povezano s potrpežlji
vostjo ne vodi v spremembe. To
da zgodovinski spomin 
Siciljancev seže vsekakor dlje od 
nastanka mafije.

Iz časov razcveta grških mest 
na sicilskih tleh najdemo še 
danes arhitektonske bisere, kot 
so: Sogesti, Agrigento., Siracuse. 
Zgodovina trdi, da so Rimljani 
zavladali Siciliji po odločilni bit
ki s Kartažani ki so si lastili otok. 
Leta 24. pred našim štetjem pa je 
Lutacij Katul odločilno potolkel

VZNOŽJE ETNE

Kartažane. Potopljena punska 
ladja, katere ostanke so našli 
pred /tekaj leti med Marsalo in 
Egadskim otočjem, je izjemen 
vzorec bojne ladje, ki so jih ta
krat uporabljali Kartažani. Od 
tod tudi punske vojne, ki so jih 
bili Rimljani in Punci. Slednji so 
bili tudi odlični graditelji ladje
vja, zato tudi,,punske ladje”. Se 
danes si strokovnjaki razbijajo 
glave, kako so Kartažani znali 
vezati deske, da je ladja s 
trupom lepše rezala valove. 
Zanimiva je oborožitev te ladje: 
veliko podvodno bodalo, ki se je 
zapičilo v trup sovražne ladje in 
ga preluknjalo. Se preden so si 
sovražniki opomogli od šoka, se 
je kartažanska galeja že 
umaknila. Podvodna sulica se je 

lahko snela in zamenjala z novo. 
Tudi to je dokaz, da ima orožar
ska industrija res dolgo tradicijo.

Seznanila sva se s Sicilijo in 
njenim življenjem, tako da bi 
lahko ostala kar tukaj, samo da 
bi bila prava bledoličnika med 
zagorelimi in temnolasimi doma
čini. Z Angelom sva se spoprija
teljila, motilo naju je le, da je 
preveč zadržano govoril o sebi. 
Rad bi pa vedel, kaj naju je 
prineslo prav sem v Marsalo, saj 
se tu zadržuje bojda malo turi
stov. Hotel je vedeti kaj delava v 
Jugoslaviji in če se ukvarjava s 
politiko. Počasi je začel brenkati 
na sumljive strune, zato sva se 
raje pravi čas poslovila. Spozna
la sva, da se ni dobro prezgodaj 

spoprijateljiti, če ne veš, kdo je 
kdo. Angelo Carro je ostal za 
naju neznanka št. 1.

Vračala sva se in pri vstopu na 
avtocesto spregledala avtomat, 
kjer s pritiskom na gumb dobiš 
listič za cestnino. Mislila sva, da 
tu ne kasirajo, pa sva se krepko 
uštela. Tako sva pri izstopu z 
avtoceste morala plačati celotno 
cestnino Cetani/a — Messtna.

Zvečerilo e je, še preden sva 
prišla do Scile in Caribde in glad 
naju je prisilil, da sva zavila v 
prvo Vechio Romagno in se ma
stila s pravo sicilsko pico. Veselje 
v gostilni je naraščalo, kljub 
pozni uri so znova in znova 
prihajali novi gostje. V najinih 
Želodcih je kljub večerji nastajala 
praznina, občutila pa sva jo tudi 

v denarnicah. Ni nama preostalo 
nič drugega kot pobrati šila in 
kopita, vkrcati se na punsko lad
jo in zajadrati proti domu. Ven
dar sva morala nocojšnjo noč 
prespati še tukaj. Toliko sva 
premišljevala o antičnem lad
jevju, da sva se spravila k posle
dnjemu počitku na Siciliji prav v
star zapuščen čoln nedaleč od 
messinske plaže. V daljavi, na 
morski gladini so se lesketale luči 
Regie Cvalabrie. Čoln je bil na 
suhem, zato sva bila prikrajšana 
za zibanje. Poslušala sva le 
večno pesem messinskih valov. 
Vse bi bilo lepo in prav, če naju 
ne bi vžnemirial oasii laiež ki se 
je vse bolj bližal. S psi sem imel 
že od nekdaj slabe izkušnje in 
prav zdaj sem spet slutil neprije
tnosti. Mrcine so naju morale 
zavohati in namesto da bi se 
pogreznila v sladek sen in sanjala 
o punski ladji, s katero bi krenila 
nad Kartažane, sva jo morala z 
največjo spretnostjo popihati v 
avto in menjati lokacijo, saj so 
nama bile te nevarne zveri že za 
petami.

V ranih jutranjih urah sva res 
preplula ožino in se podala na 
sever, tokrat po sredini škornja 
med samimi vrhovi Apeninov. 
Vse bi bilo lepo in prav, če se ne 
bi izgubila spet prav v Neaplju 
pri iskanju cenejših poti. Zašla 
sva v rdeče predmestje Neaplja, 
kjer narod počenja kar se mu 
zljubi. Prebijala sva se po ozkih 
razkopanih ulicah, kjer so pose
dali starčki, po njih pa se je 
drenjalo vse kar gre in leze. Tudi 
oslovskih vpreg in ovčjih čred ni 
manjkalo. Zdaj pa vozi in izsiljuj 
če hočeš kam priti iz tega babilo- 
na, kjer vlada zakon domačina 
in močnejšega. Se sedaj mi ni 
jasno, kako sva se izmotala iz te 
zadnje nevarnosti.

Ustavila sva se šele v Rimu, 
kjer sva si nabrala moči za po
vratek. Bratranec mi je svetoval, 
naj si vendar ogledava Sieno. 
Res sva se odločila za daljšo pot 
in se ustavila v tem srednje
veškem biseru Toscane, ki je res 
enkraten. Tu je bila rojena mo
derna zaščitnica Italije, ki jo 
Italijani častijo še danes, sv. 
Katarina Sienska. Le skozi mest
na vrata v še funkcionalnem 
obzidku prideš do Piazze del 
Čampo. Trg ima obliko prave 

školjke. Gotski pečat mestu daje 
palača Puhlico s 102 m visokim 
stolpom: Torre del Mangio. Sie
na se je prebujala. Tavala sva v 
senci srednjeveških zidov med 
živahnimi Toskanci, ki so šli na 
delo, drugi pa v šolo. Ko se 
nekaj časa voziš po ozkih tlako
vanih ulicah, skoraj izgubiš 
občutek za čas. Na misel ti pride, 
kako imenitno bi bilo, če bi se 
pogreznil v tista zgodnja stolet
ja, ko je bila Siena dograjena. 
Domačini pa so tega vajeni in ži
vijo iz dneva v dan podobno ži
vljenje in jim je prav malo mar 
za umetnine in stvaritelje.

Naglo sva drvela po sončni ce
sti proti Padovi, ne da bi se 
ozirala na cestnino. Na beton
skem nosilcu nadvoza sva uzrla 
velik črn napis: RIMLJANI, 
KUGE, TATOVI in spet na dru
gem: RIMLJANI, BENEČANI 
VAS PRELUKNJAJO. Tu seve
da ni potrebna filozofija, da 
ugotoviš, da gre za večno 
nogometno rivalstvo med Seve
rom in Jugom. Napis pa je 
gotovo že star, saj Benečani že 
lep čas ne tekmujejo v družbi 
najboljših ,,azurov”.

Utrujena od vtisov in doživetij 
sva se vračala. Radovednost 
nama je preselila misli na obrob
je Panonske nižine, kjer so 
lastovke že obnovile gnezda in 
kjer se štrki pretegujejo na viso
kih črnih dimnikih, od koder se 
jim nudi razgled na kraljestvo 
pod seboj. Za njih je to gotovo 
kupola sv. Petra in Pavla. 
Človek se v takih situacijah zme
raj spomni na tisto, kar ga naj
bolj veže na kraj, od koder je in 
kamor sodi.

Popotnik prihaja do spoznanj, 
da čeravno bi bil večni popotnik, 
nikoli ne bi mogel vsega spozna
ti. Pravijo, da nam tehnika 
zbližuje svet, to je mogoče res, 
res pa je, da nam oddaljuje ljudi.

Tako sva se sprehodila po ce
lem škornju in eni so rekli: 
zapravljata čas in denar. Res je. 
In res tudi je, da ga nekateri 
zapravljajo v ,.oštarijah", paše 
zdravje zraven. Nekdo bo pa re
kel, kaj vse sta videla in doživela 
in kaj bi videla in doživela, če bi 
čas in denar zabila v gostilni; pa 
naj vsak sam presodi.

KONEC
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n aši k raji i n Ij udje

Dubrovniške velike malenkosti
V krajevni skupnosti Dob

rovnik se te dni pripravljajo 
na 60-letnico delovanja gasil
skega društva, ob tem pa bodo 
gasilci dobili nove prostore. 
Gasilsko društvo je bilo v tej 
vasi vedno eno izmed po
budnikov vseh aktivnosti, 
zlasti še ob gradnji kulturnega 
doma, ki bo odslej postal tudi 
njihov dom. Občani so v 
gradnjo doma vložili veliko 
naporov, sedaj je njihova ve
lika želja uresničena, vendar 
pa bo potrebno še novih na
porov za ponovno oživitev 
kulturne aktivnosti, saj bo le 
tako dom lahko imel svoj 
pravi značaj.

V krajevno skupnost Dob
rovnik spadajo še Strehovci in 
Žitkovci. To sta sicer manjši 
naselji, vendar pa se v njih 
tako kot v Dobrovniku aktiv
no dela. V Strehovcih bi radi 
vodovod v Žitkovcih pa bi 
uredili druge probleme, med 
njimi tudi asfaltirali vaške 
ceste. Problemov torej ne 
manjka, le z denaijem bo bolj

težko, saj jih je gradnja kul
turnega doma veliko stala, 
skoraj vsa sredstva pa so bila 
namenjena prav v ta namen. 
Potrebno bi bilo urediti še 
ulično razsvetljavo, a bo to, 
kot pravijo sami, moralo 
malce počakati. Letošnja že

Dobrovnik — največja dvojezična vas v lendavski občini — se pripravlja 
na obletnico gasilskega društva pa tudi na obletnico dvojezičnega šolstva, 
ki jo bodo proslavili v jeseni. Vas postaja čedalje bolj privlačna za 
obiskovalce.

Plimi-j

tev je bila tudi v tej krajevni 
skupnosti dokaj uspešna; nji
hova temeljna zadružna 
organizacija pa je bila pri 
odkupu pšenice med najbolj
šimi v občinj. V bližini Dob
rovnika je znano Bukovniško 
jezero, ki privablja vedno več 

gostov oziroma obiskovalcev. 
Zal domačini od vsega tega 
nič nimajo, sicer pa tudi samo 
jezero ni urejeno tako, da bi 
lahko bili obiskovalci post
reženi z vsem, kar potrebuje
jo. Dobrovničani menijo, da 
bi morali jezero bolj urejevati 
in skrbeti za ljudi, ki tja pri
hajajo.

Naj se ob koncu povrnemo 
k gasilcem. Lani so bili po
budniki za tesnejše sodelova
nje s sosednjo krajevno skup
nostjo Kobilje, to pobudo so 
podprli tudi v krajevni skup
nosti, vse to pa je rodilo sku
pen uspeh, saj so uspeli po 
dolgih letih asfaltirati del 
ceste med Dobrovnikom in 
Kobiljem. Uredili so tudi 
okolico zdravstvene ambu
lante, v zadnjem času pa se 
trudijo odstraniti stare hiše ob 
glavni cesti. Dobrovnik po
staja vse bolj privlačen za 
goste, njegov izgled se nene
hno spreminja, s tem pa tudi 
razmere za življenje.

Jani D.

Obrambno 
usposablja
nje mladih 
v Vidoncih

V soboški občini nadaljujejo z 
uspešnim usposabljanjem mla
dih na področju splošne ljudske 
obrambe in družbene samozašči
te. V tem poletnem času je 
sekretariat za ljudsko obrambo 
skupščine občine Murska Sobota 
organiziral v centru obrambnega 
usposabljanja v Vidoncih na Go
ričkem pouk obrambe in zaščite 
za mladino, ki letos kogčuje 16. 
leto in ne obiskuje šol srednje
ga usmerjenega izobraževanja 
Petnajstdnevnega pouka se je 
udeležilo 183 mladih, od tega 92 
mladincev in 91 mladink. Pro
gram usposabljanja mladih obse
ga 109 učnih ur in zajema stro- 
kovnovojaške veščine, sezna- 
nje z družbenopolitičnimi 
dogajanji doma in?v svetu ter in
teresne dejavnosti. Za izvajanje 
programa usposabljanja skrbi 
komandant 
poleg tega 
medicinska

in deset mentorjev, 
pa so v taboru še 
sestra, ekonom in

NIČ NAS NE SME 
PRESENETITI

obrambo in družbeno samozašči
to pa so skrbele za interesne de
javnosti, v katere so se mladi 
vključevali prostovoljno. Na 
kulturnem področju so pri
pravljali programe in jih izvajali 
ob kresovih in na koncu taborje
nja. Na področju informiranja je 
bilo poskrbljeno, da so ‘imeli 
mladi dnevno časopisje in bili 
seznanjeni z radijskim in tele-

NA OBROBJU MESTA
V Rakičanu so si nekoliko 

oddahnili, ko so z združenimi 
sredstvi iz krajevnega 
samoprispevka in prostovoljnim 
delom zgradili obsežen vaško-ga- 
silski dom. Predah je bil kratek.

Spet so morali — ne morali — ta
ko so se dogovorili, prijeti za 
krampe in lopate. Kljub pridnosti 
pa devetnajstega avgusta ob tret
jem krajevnem prazniku niso mog
li predati namenu novega vodo
voda. Domačini ne, mojstri so 
zatajili. Majhno malodušje je 
splahnelo, saj dosti pomeni že to, 
da je bilo v vasi s 1.326 prebivalci 
do praznika položenih okrog šest 
kilometrov vodovodnih cevi. Spet 
bo slovesno. Kdaj, tega pa za zdaj 
še ne upa nihče prerokovati, niti 
predsednik krajevne organizacije 
SZDL Ivan Karoli, ki je med naj
bolj zavzetimi, ne. Mogoče še le
tos, pred četrtim krajevnim praz
nikom prihodnje leto pa zagotovo.

Osebna izkaznica krajevne 
skupnosti Rakičan, piše na skrbno 
natisnjenem kartončku. Množica 
podatkov, ki lahko veliko pomeni
jo bolj slabemu poznavalcu kraja 
in razmer. Tudi to so zapisali, da 
je na območju krajevne skupnosti 
— ena vas, ena krajevna skupnost 
307 gospodinjstev, da je 458 
vaščanov zaposlenih, da so s 
krajevnim samoprispevkom asfal
tirali skoraj šest kilometrov vaških 
cest in da imajo že 124 telefonov. 
Toliko za zdaj, še več telefonskih 
priključkov pa je predvidenih v 

zdaj že škoda besed.

_ . „ .jxiu dari erad pa je prepuščen manj ali boljPark v Rakčanu so razred , njujej0. Za grajsko kapelico pa je 
skrbnim lastnikom, ki se pogosto menjujcj s r j

prihodnjem obdobju. Domala vsa
ka domačija bo lahko imela tele
fon, največ pa jih bo seveda, tako 
kot v Murski Soboti, s priimkom 
HORVAT. Ko bo dograjen vodo
vod, bo mir, ali ne? Kaže, da ne.

Pod trinajsto točko je v osebni 
izkaznici krajevne skupnosti 
zapisano: samopostrežna trgovina, 
avtobusno postajališče, otroški 
vrtec ... Za ostalo pa jim je na 
kartončku zmanjkalo prostora.

IMAJO VELIKO — NEČESA 
CELO PREVEČ

V Rakičanu imajo veliko, nečesa 
celo preveč. Bolnišnica se širi, tam 
je ob domu oskrbovancev, kmetij
skem gospodarstvu in dveh stro-

ŠTEFAN MARIČ, mlajši: 
»Rabimo večje trgovino, me
hanično delavnico in čisti 
zrak...«

IVAN KAROLI: »Frizer
ski salon, avtobusno postaja
lišče, slaščičarna. . . Morda 
še kaj.«

DARJA OBAL: »V trgovi
ni se trudijo, vendar je, 
čeprav imajo dve blagajni, 
pretesna. Rabimo večjo, so
dobno trgovino, pa tudi sla
ščičarna ne bi bila odveč. 
Hudo pa nas moti slab zrak.« 

kovnih srednjih šolah še avtobusno 
postajališče pod vejevjem. Malo v
zadregi so, ko kdo to omenja, ZABILI
tolažijo pa se nekako tako — če 
smo naredili vse drugo, bomo tudi 
to. Podobno je s trgovino.

Zaposleni se trudijo, dve blagajni 
imajo, vendar zaradi utesnjenosti 
tudi založenost ni takšna kot želijo 
domačini. V kraju rabijo sodobno 
samopostrežno trgovino, ki bo ob 
dobri založenosti ob konicah pri
vabila morda tudi koga iz ob
činskega središča in od drugod.

Dober glas se daleč sliši!

Imajo veliko — nečesa celo pre
več. Pa še res je. Nekaj jim ne gre 
skupaj. Razdalja med vasjo, bol
nišnico in farmo na Jezerih je 
prekratka, zadah pa včasih tak, da 
še voznika z rahlo odprtim oknom 
spomni, da se pelje skozi Rakičan.

Nekaj bo treba narediti. Ce se že 
vaščani potrpežljivi, prizanesimo 
vsaj tistim, ki se zdravijo . . .

GRAD, PARK, KAPELICA IN 
SEKAJ

Pretirana bi bila trditev, da v Ra
kičanu naredijo vse, mogoče pa je 
prav v tem spodbuda. Park okrog 
ne preveč vzdrževanega gradu, 
ki ne more najti skrbnega lastnika, 
so razredčili, grajska kapelica bi 
zagotovo pred desetletji zaslužila 
pozornost spomeniških varuhov, 
zdaj pa je najbolje, da z njo do 
konca opravi ČAS. Škoda je časa, 
škoda je denarja. Preveč sledov so 
za sabo z vandalizmom pustili 
domačini in ostali. Še grobovom 
niso prizanesli. Nekaj so iskali . . .

- FRANC NOVAK

Republiški komite za tržišče in 
splošne gospodarske zadeve in 
republiški tržni inšpektorat iz 
Ljubljane sta podelila Francu 
Novaku, vodji tržne inšpekcije in 
tržnemu inšpektorju na upravi za 
inšpekcijske službe v Murski 
Soboti, posebno priznanje ,,za 
njegovo prizadevnost' in uspehe 
pri delu v službi tržne inšpekcije 
od L novembra 1948, leta da
lje. ”

_Delo inšpektorja ni prijet
no. Pretežno je na terenu, ugo
tavlja razne kršitve predpisov, 
izdaja odločbe, kaznuje. . .

Mnogim mladim je inšpekcija 
odskočna deska za boljšo, manj 
izpostavljeno službo. To pa ne 
velja za vas, saj ste v inšpekcijski 
službi,, vzdržali" 38 let in nekaj 
časa še boste, torej takorekoč ce
lo delovno dobo.

, Je- F inšpekcijskih 
službah delam od 1948, leta. Za
čel sem na okrajnem ljudskem 
odboru v Lendavi kot trgovski 
inšpektor; nadzoroval sem. bla
govni promet „na drobno” in 
,,na debelo”, spremljal potek 
odkupa pridelkov, opravljal pa

TUDI NA KULTURO NISO PO-

Kud bo moralo še bolj strniti 
svoje vrste. Moški pevski zbor na

JOŽE HORVAT: »Kaj 
naj vam povem o Rakičanu? 
Hudo me moti zoprn zadah 
iz farme.«

MARIJA KOROŠEC: 
»Nisem domačinka, vendar 
me moti, da tako znan in 
drugače urejen kraj nima 
primernega avtobusnega po
stajališča. Moški se sicer ob 
slabem vremenu skrijejo pod 
streho Čačinovičeve gostilne, 
vendar to ni rešitev.«

proslavi ob krajevnem prazniku ni 
sodeloval, predvsem zaradi dopu
stov, zato pa je toliko več priza
devnosti pokazala pionirska skupi
na „Minice”, ki jih vodi in uspo
sablja Alenka Karoli. Tu se bo, 
skupaj z drugimi, potrudila pred
sednica KUD Marjana Klemenčič. 
Kakšna dramska predstava ne bi 
bila odveč.

Janko Stolnik

38 LET INŠPEKTOR

sem tudi nadzor nad obvezno 
oddajo poljščin in drugih vrst 
hrane. Bili so to težki časi tako 
za naše kmetovalce kakor tudi 
delavce, saj je bila prodaja živil 
racionalizirana s karticami. To je 
bil tudi čas velikega razcveta 
Lendave, kajti tedaj je nafta kar 
bruhala iz zemlje, bilo je tudi 
veliko plina. V mestu pod 
goricami je bilo mnogo delavcev 
'pretežno z zunaj pomurskih ob-

kuhar. Mentorski kader je zelo 
skrbno izbran, saj gre v večini 
primerov za prosvetne delavce, 
ki imajo bogate izkušnje na 
pedagoškem področju, hkrati pa 
so tudi rezervne vojaške stareši
ne, ki dobro obvladajo vojaške 
veščine. To smo se lahko sami 
prepričali, ko smo obiskali tabor 
v Vidoncih in se pogovarjali s 
komandantom Gustijem Kore
nom, mentorjem interesnih 
dejavnosti Filipom Matkom ter 
udeleženci usposabljanja Natašo 
Šabjan, Jožico Gibičar in Duša
nom Peršo. V soboški občini so 
letos drugič organizirali uspo
sabljanje mladih, ki ne obiskuje
jo šol srednjega usmerjenega izo
braževanja v obliki tabora in 
splošna ocena je bila, da je tak 
način veliko boljši od prejšnje
ga, kajti poleg pridobivanja 
obrambnega znanja in spretnosti 
se v času taborjenja mladi 
navajajo na red, navade in 
življenje v skupinah. Poleg stro
kovnega znanja iz obrambnih 
veščin pa so mladi razvili pestro 
družbenopolitično in interesno 
dejavnost. V taboru so ustanovili 
organizacijo ZSMS z osmimi 
aktivi v okviru' katere so imeli 
razna idejnopolitična predava
nja in srečanja z uglednimi 
družbenopolitičnimi delavci. Ko
misije za kulturo, šport, in
formiranje, splošno ljudsko

močij, kajti naši ljudje so se dol
go otepali dela v industriji. ”

— K prvih letih vašega ,,in- 
špektorovanja” pa ste menda 
bili tudi strah in trepet mlatilni- 
čarjev in mlinarjev?

,,Res je, tudi njih sem nadzo
roval. V mlinih sem s čestimi 
obiski preverjal, ali pravilno ob
računavajo merico in ali meljejo 
tako, da je kar največji ,,izplen” 
črne moke. Enako sem kontroli
ral mlatilničarje. Voditi so mora
li poslovne knjige in v njih je 
moralo vse ,,štimati”. Danda
našnji mlinarji, kolikor jih je pač 
še ostalo, meljejo le priložnost
no, mlatilničarjev tudi skoraj že 
ni več, pač pa imamo lastnike 
kombajnov. Če bi ti namesto de
narja pobirali za svoje strojne 
storitve pšenico, ki naj bi jo v 
celoti prodali zadrugi, bi lahko 
bil odkup veliko večji kot je si
cer. ”

— Preskočila sva dobrih tride
set let, torej sva v današnjem tre
nutku. Zdaj ste vodja tržne 
inšpekcije. Da ste ,,pristali” na 

vizijskim programom. Pri
pravljali so stenske časopise iz 
živjenja v taboru, svoj radijski 
program in izdali'dve številki bil
tena. Na področju športa, za ka
terega je vladal velik interes tudi 
med dekleti, so igrali mali nogo
met, rokomet, namizni tenis ter 
streljali in šahirali. Zanimivo je, 
da so imela dekleta prav toliko 
ekip kot fantje in so se navduše
vale tudi za nogomet. Na pod
ročju splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite pa so mla
di skrbeli predvsem za red in di
sciplino v taboru, za varnost in 
orientacijsko tekmovanje. Le
tošnje usposabljanje mladih iz 
obrambnih veščin v Vidoncih je 
povsem doseglo svoj namen, zla
sti pa je pomembno to, da so bili 
s poukom zelo zadovoljni mladi 
sami. Nataša Sabjan je bivanje v 
taboru ocenila kot enkratno, bila 
je navdušena nad igranjem 
nogometa in dobrimi razlagami 
mentorjev. Jožici Gibičar je bilo 
najbolj všeč polaganje min pre
senečenja. Dušan Perš pa ni mo
gel prehvaliti življenja v taboru 
in je bil najbolj navdušen nad 
rokovanjem z orožjem. Med ta
borjenjem v Vidoncih pa so mla
di imeli tudi pogoste stike s pre
bivalstvom, zlasti mladino in bri
gadirji MDA Goričko 84.

Feri Maučec

tem mestu, se je bilo treba ne
nehno strokovno izpopolnjevati. 
Zdaj so najbolj na udaru cene. 
Jih proizvajalci in prodajalci 
velikokrat kršijo?

„Niti ne! V glavnem se držijo 
potrjenih cenikov. To velja tako 
za organizacije združenega dela 
kakor tudi za obrtnike. Se več: 
ena večja delovna organizacija je 
cene svojim proizvodom celo 
znižala. ”

— In delovni pogoji inšpek
torjev?

,,Zdaj so seveda dosti boljši: 
Jaz sem se v prvih letih vozil po 
terenu s kolesom, pozneje z 
mopedom . . . Zdaj gremo na 
pot z avtom. Z velikimi težavami 
smo v zadnjem času dosegli, da j 
so nam nekoliko izboljšali pla-

— Ste vi ,,hud” inšpektor?
,,Predpise je treba spoštovali. 

Inšpektor mora stranki predvsem 
svetovati, jo opozoriti na po
manjkljivost . . . Sele, če ta 
kljubuje, mora pač poseči po 
neprijetnih ukrepih — mandatni 
kazni ali celo po sprožitvi po
stopka pri sodniku za prkrške 
oziroma na sodišču. ”

S. Sobočan
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ZGEP POMURSKI TISK 
TOZD TISKARNA 
MURSKA SOBOTA, 
Lendavska 1

Ilffum
„INEX - LIFAM”
Livnica i fabrika mašina 
Golubinački put b.b.
22300 STARA PAZOVA

Centrala 022/311-610
Prodaja: 022/312-601
Servis: 022/312-642
Telex: 15 746 YU LIFAM

V KORAK Z ZAHTEVAMI SODOBNEGA 
KMETIJSTVA
Velika družina strojev in orodij za velika 
posestva in zasebna kmetijstva.

Kmetijstvo postaja vedno bolj zahtevno za 
kakovost strojev. Od njih pričakuje popolno 
mehaniziranost vseh postopkov, velik delovni 
učinek, 'zanesljivo in kakovostno delo.

Tokrat vam predstavljamo nekaj strojev iz sicer 
bogate izbire Lifamovih strojev, ki so bili pred
stavljeni na minulem 22. mednarodnem kmetij- 
sko-živilskem sejmu v G. Radgoni.

Stiskalnica za baliranje slame in sena

Sodobno kmetijstvo uporablja vse več vzpored
nih proizvodov, ki ostajajo ob žetvi žit. Žitno 
slamo uporablja živinoreja, v zadnjem času pa 
tudi industrija. To narekuje tudi potrebo po 
domačih priključnih strojih, ki lahko v najkraj
šem času stisnejo žitno slamo v bale, primerne 
za nadaljno predelavo.

Tovarna Lifam je upoštevala te potrebe in 
ponudila trgu stiskalnico za baliranje slame pod 
visokim pritiskom.

Dvovrstni nošeni silažni kombajn „Lifam- 
Kemper Duplex"

Tehnični podatki:

Tehnični podatki:

Stroj je namenjen večjim individualnim proizva
jalcem in manjšim kmetijskim kombinatom za 
sezonsko dnevno prehrano večje živine. Ob 
majhni moči agregata in visokem učinku je 
kombajn izredno ekonomičen. Možnost priklopa 
od zadaj ali s strani omogoča lažje rokovanje na 
vseh površinah. Če pa kombajn priklopimo na 
čelo traktorja, lahko z njim siliramo semensko 
koruzo.

delovna širina
storilnost pri baliranju sena
storilnost pri baliranju slame
št. vrtljajev priključnega vretena 
dolžina bal :
potrebna moč traktorja

1600 mm 
16 t/h
10 t/h

i 540 min —1 
300 do 1200 mm

26 kW

objavlja

JAVNO
DRAŽBO

za prodajo osnovnega sred
stva:

KOMBI ZASTAVA 750, tip 
430 T, letnik 1977, izklicna 
cena 50.000.— din.

Javna dražba za pravne in 
fizične osebe bo v sredo, 
5. sept. 1984, ob 8. uri v 
prostorih TOZD TISKARNA.

Ogled je možen vsak delovni 
dan od 7. do 14. ure.

V ceno ni vračunan prometni 
davek.

Pred začetkom dražbe mora
jo interesenti vplačati 10 % 
varščine.

Oglas v 
Vestniku 
zanesljiv 
uspeh

delovna hitrost — 
delovni učinek 
dolžina sekanja 
masa
št. vrtljajev
potrebna moč traktorja

8 km /h 
60 t/h
4 mm 

890 kg 
1000 min —1

50 kW

Enovrstni nošeni silažni kombajn „Lifam- 
Kemper Exakter"

Ta stroj lahko po svojih možnostih in kapacite
tah zadovolji vsako individualno gospodarstvo, 
ki se bavi s prehrano večje živine. Potrebna 
moč traktorja jamči visoko ekonomičnost. Si
stem dveh sekalcev preprečuje vsako zamaši
tev, tako da se dobi kvalitetna silaža.

Izkopainik krompirja z dolgo tradicijo in 
visoko kakovostjo

Enovrstni rotacijski izkopainik je nošeno orodje, 
namenjeno za spravilo krompirja na kmetijah in 
družbenih posestvih. Konstruiran je po izkuš
njah vodilnih svetovnih firm in naših tovrstnih 
potrebah. Je robustne konstrukcije in zelo lahek 
za vodenje. Ko so ga preizkušali je v najrazlič
nejših delovnih pogojih odlično deloval.

Delovno globino izkopalk uravnavamo z višino 
koles. Krompir izkopavajo rotacijske grablje, ki 
dobivajo pogon prek reduktorja in kardana od 
traktorskega priključnega vretena.

Glede na majhne vlečne upore se vreteno agre- 
gatira s pogonskimi stroji (traktorji), katerih 
vlečna sila ne presega 0,7 Mp. Rotacijske grab
lje dosegajo najboljši učinek pri 80 — 110 vrt
ljajih na minuto.

Poškodbe krompirja so neznatne, pravzaprav 
zanemarljive. Izkopainik ne povzroča izgub z 
mašenjem gomoljev zaradi zemlje in plevelov, 
krompir je po izkopu trakasto razporejen po 
zemlji, je čist in praktično ves na površini.

Tehnični podatki:

Tehnični podatki:

delovna hitrost 
delovni učinek 
dolžina sekanja 
masa
št. vrtljajev
potrebna moč traktorja

delovna širina stroja 1 vrsta (0,6 m)
optimalna del. hitrost 5,5 do 6,5 km/h
delovni učinek 0,37 ha/h

8 km/h št. vrtljajev rotacijskih grabelj 80 do 110 min — 1 
30 t/h

Opisane in vse ostale proizvode kmetijske 
4JU kg mehanizacije INEX-UFAM, lahko dobite v 

5340 vsoh tr9°vinah s kmetijsko mehanizacijo,
kW a|j pa djfektno v tovarni.

Na podlagi 8. člena odloka o priznanjih in nagradah občine 
Murska Sobota (Uradne objave, št. 8/73) Komisija za pode
ljevanje priznanj in nagrad občine Murska Sobota objavlja 
RAZPIS
za vložitev predlogov za podelitev priznanj in nagrad občine 
Murska Sobota

1.
Skupščina občine Murska Sobota podeljuje priznanja in nag
rade temeljnim organizacijam združenega dela, drugim samo
upravnim organizacijam in skupnostim, krajevnim in samo
upravnim interesnim skupnostim, društvom in posameznikom 
(v nadaljnem besedilu kandidatom) za izredno uspešno in 
družbeno pomembno delo, s katerim so dosegli nadpovpreč
ne rezultate trajnejšega pomena in imajo posebne zasluge pri 
razvoju samoupravnih socialističnih odnosov, krepitvi SLO in 
družbene samozaščite, ter so bistveno prispevali k razvoju in 
ugledu občine Murska Sobota.
Kandidati za občinsko nagrado in priznanje so lahko z vseh 
področij življenja in dela, zlasti gospodarstva, vzgoje in izo
braževanja, kulture, telesne kulture, zdravstva in socialnega
varstva.

Priznanja in nagrade se v smislu 1. točke podeljujejo po 
naslednjih kriterijih:
1. za nadpovprečne uspehe, dosežene na področju gospo

darstva, ki se odražajo v rasti organizacije, produktivnosti, 
širitvi materialne osnove, novi tehnologiji dela ter v poglab-
Ijanju socialističnih samoupravnih odnosov;

2. za nadpovprečne in večletne uspehe pri 
vzgojnih in izobraževalnih ciljev, povezanih 
združenega dela, ki so pripomogli k boljši

uresničevanju 
s potrebami 
kvalifikacijski

strukturi delavcev, da le ti s svojim znanjem spreminjajo 
pogoje dela in zagotavljajo večjo kakovost na vseh podro
čjih združenega dela;

3. za.madpovprečno uspešno delo na področju kulture, zna
nosti in telesne kulture, ki prispeva k družbenemu napred
ku, povezovanju delavcev in delovnih ljudi v občini, krepi 
samoupravne odnose in razvija širše povezovanje v domo
vini in izven njenih meja;

4. za nadpovprečne dosežke pri organiziranju in zagotavljanju 
zdravstvenega in socialnega varstva delovnih ljudi in obča
nov;

5. za nadpovprečne delovne rezultate v drugih dejavnostih.
3.

Predloge za podelitev priznanj in nagrad občine M. Sobota 
dajejo družbenopolitične organizacije, samoupravni organi 
TOZD in drugih samoupravnih organizacij in skupnosti, 
organi samoupravnih interesnih skupnosti, krajevne skup
nosti, skupščina občine in njeni organi.
Predlog mora vsebovati:
— podatke o kandidatu;
— kratek življenjepis (za fizične osebe);
— navedba ali se ga predlaga za

a) častnega občana
b) zahvalno listino
c) zahvalno listino z denarno nagrado;

— izčrpno obrazložitev in predložitev dokumentacije za ute
meljitev predloga.

4.
Predloge za podelitev priznanj in nagrad občine Murska 
Sobota je treba vložiti do 30. septembra 1984 komisiji za 
podelitev priznanj in nagrad skupščine občine Murska So- 
bota- Komisija za podelitev priznanj

in nagrad skupščine občine 
M. Sobota

JUGODENT-VOS
TOZD VOS
ŽABAU, Curuški put 3, telefon: (021) 83-280, 83-246, telex 14-439

JUGODENT je dosedaj priskrbel jugoslovanskemu trgu kletk in sklopov kletk že približno 50 km 
kletk v skupni dolžini, kar odgovarja naseljenosti 3 milijonov kur nesnic, oziroma proizvodnji pri
bližno 700 milijonov jajc. Opremljenih je bilo mnogo farm zmogljivosti od nekaj tisoč do nekaj sto 
tisoč nesnic, kooperantskih mini farm zmogljivosti od tisoč do deset tisoč nesnic, pozabili pa niso 
tudi gospodinjstev, saj so njim namenjene kletke z zmogljivostjo 20, 60 in 120 kur nesnic.
Individualne kletke so glede na mere, tehnologijo, proizvodnjo in zmogljivost namenjene pred
vsem gospodinjstvom. Uporabljajo se za vzgoje kur nesnic in brojlerjev.
Brojlerska kaskadna kletka je opremljena z vodnim kotličkom, od katerega so speljane plastične 
cevi do napajalnika in čašic. Kletka se lahko regulira po višini glede na velikost živali. Gnoj pada na 
tla. Odgnojevanje je ročno. Hrana se daje ročno v valovito posodo, ki je montirana pred prednjo 
mrežo. Kletke se proizvajajo v dveh velikostih:
— za 132 brojlerjev starosti 8 tednov oziroma 168 brojlerjev starosti 6 tednov, 
— za 66 brojlerjev starosti 8 tednov oziroma 84 brojlerjev starosti 6 tednov.
Pri kaskadni kletki za kure nesnice zmogljivosti 60 ali 120 živali, se hrana in voda dodajata 
ročno v valovite posode, ki so nameščene pred prednjo mrežo. Gnoj pa pada iz vseh nadstropij na 
tla.
Drugi tip kletke je opremljen z vodnimi kotlički in napajalniki, odgnojevanje pa je ločeno iz vsakega 
nadstropja posebej. Zmogljivost teh kletk je 20, 40 in 60 nesnic.
Vse informacije dobite pismeno ali po telefonu na gornjem naslovu.
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Vereš republiški prvak ■

INa reki Soči v Novi Gorici je bilo kajakaško tek- H 
movanje v spustu in slalomu za mlajše mladince in mlajše I 
mladinke. Udeležilo se gaje več kot 60 tekmovalcev in " 
I tekmovalk, med njimi so bili tudi štiije predstavniki m 

brodarskega društva Mura iz Kroga, ki so se lepo odrezali. I 
Najuspešnejši med njimi je bil Miran Vereš, kije v spustu £ 
K—1 osvojil prvo mesto in naslov republiškega prvaka.

I Kuzmič je bil tretji, Marič pa šesti. Med mlajšimi mla- m 
dinkami pa je Nataša Vrdoljak osvojila tretje mesto. V I 
moštveni vožnji 3 x K—1 pa je ekipa brodarskega druš- ■ 
tva Mura iz Kroga v postavi Vereš, Kuzmič in Marič — 

■ osvojila prvo mesto.

SNL

Točka Mure 
v Izoli

V prvem kolu tekmovanja v 
slovenski nogometni ligi so 
nogometaši Mure gostovali v Izoli 
in z istoimenskim moštvom igrali 
neodločeno 1:1. Gol za Muro je 
dosegel Škaper. Pred 200 gledalci 
je sodil Tivold iz Kranja. V 
drugem kolu igra Mura doma z 
mariborskim Kovinarjem. Mura je 
igrala v postavi: Simič, Hauko, 
Škodnik, Cifer, Mertiik, Kolamar, 
Kreslin (Sočič), Cener, škaper, 
Šebjan, Štefanec (Lopert).

CŠPORTNI OBRAZI

Milan Karaš - izvrsten kaiakaš

V. KOLESARSKI MARATON TREH SRC

VCNL ■

Zmaga Nafte
V prvem kolu tekmovanja vzho

dne conske nogometne lige je len
davska Nafta v gosteh premagala 
Proletarca z rezultatom 2:1. Gola 
za Nafto sta dosegla Marton in 
Ivanič. V drugem kolu igra Nafta 
doma s Steklarjem iz Rogaške 
Slatine.

Osemnajstletni Milan Ka
raš, član brodarskega društva 
Mura iz Kroga, je letos kon
čal poklicno šolo v Murski 
Soboti. S kajakaštvom se je 
začel ukvarjati pred štirimi 
leti, za kar so ga navdušili 
starejši člani Varga, Činč, 
Titan in še nekateri. Zlasti pa 
je v klub pritegnilo pristno 
tovarištvo in možnost za na
predek, saj so v njem zbrani 
prizadevni amaterski delavci, 
ki vsak po svoje prispevajo 
delež, da že vrsto let uspešno 
deluje brodarsko društvo 
Mura iz Kroga. Znano je, da 
je kajakaški šport zelo drag, 
saj samo oprema za enega 
tekmovalca stane okrog 
80.000 dinarjev.

»Čeprav sem tudi prejšnja 
leta dosegel nekaj solidnih 
rezultatov, sem bil najbolj 
uspešen prav v letošnjem letu.

Tako sem na evropskem. 
mladinskem prvenstvu v

Spittalu v Avstriji med 120 
tekmovalci iz 16 držav (tudi iz 
Amerike in Avstralije) zase
del drugo mesto in le za tri 
sekunde zaostal za zmago
valcem. Poleg tega sem letos 
osvojil naslov državnega

mladinskega prvaka, hkrati 
pa skupaj s klubskima tova
rišema Miranom Verešem in 
Borutom Borovičem naslov 
državnega prvaka v moštveni 
vožnji 3 x K-l. to so torej 
rezultati, ki naš klub uvrščajo 
v sam vrh jugoslovanskega ka
jakaškega športa. Bil sem 
tudi član državne članske re
prezentance na tekmovanju 
za evropski pokal, ki je bilo na 
reki Soči, in med 63 tekmo
valci sem zasedel 38. mesto.«

Milan Karaš je torej izvr
sten kajakaš. Njegova želja 
je, da bi se po služenju vojaš
kega roka uvrstil v člansko 
državno reprezentanco, letos 
pa, da bi se na državnem 
članskem prvenstvu uvrstil 
med prvih pet tekmovalcev. 
Seveda pa si tudi želi, da bi 
čimprej dobil zaposlitev.

F. M.

Alojz Žbul (85 let) 
najstarejši udeleženec

Sekcija za množičnost in rekreacijo pri KK Pomurje iz Beltinec je 
tokrat pripravila 5. kolesarski maraton Treh src pod pokroviteljstvom 
Radenske. Udeležilo se ga je okrog 550 kolesarjev iz Slovenije in 
Hrvaške. Najstarejši udeleženec maratona je bil 85. letni Alojz Žbul iz 
Sotine, najmlajši udeleženec pa 7. letni Boštjan Pečnik iz Maribora. Žbul 
je45 km dolgo progo prevozil veni uri in 45 minutah.Veliki maraton 110 
km pa je prvi premagal Bernard Stanko s Ptuja, in sicer v dveh urah in 
35 minutah. Sicer pa seje tokrat največ kolesarjev maratona udeležilo iz 
Maribora. Prireditev je lepo uspela, škoda le, da vreme ni bilo najlepše, 
sicer bi bilo udeležencev še več. Tako kot vsako leto je na maratonu tudi 
tokrat nastopila skupina društva upokojencev iz Murske Sobote.

NOGOMET

Seminar za sodnike
Medobčinsko društvo, nogome

tnih sodnikov Murska Sobota bo 
organiziralo seminar za nove 
sodnike, ki se bo začel 1. septem
bra 1984 v domu Partizana v Mur
ski Soboti ob 18.30 uri. K sodelo
vanju vabijo čim več kandidatov. 
Rok prijave je 31. avgust 1984 na 
naslov: MDNS Murska Sobota, 
Mladinska ulica.

TENIS

Vereš prvak Murske Sobote
Zdravilišče Moravske Toplice je pripravilo odprto prvenstvo 

Murske Sobote v tenisu, katerega seje udeležilo 25 tekmovalcev. Največ 
uspeha so imeli Vereš, ki je zmagal med posamezniki, ter Kerčmar 
—Potočnik, ki sta bila prva v parih.

Rezultati — posamezno — četrtfinale: Potočnik: Benko 9:3, Ko- 
loša:Vereš 3:9, Kerčmar:Kovač 8:10, Žekš—Kumin 7:9. Polfinale: Po- 
točnik:Vereš 3:6 in 3:6, Kovač:Kumin 6:3 in 6:4. Finale: Vereš:Kovač4:6, 
6:3 in 6:2. Pari — polfinale: Putnik-Vereš:Žekš-Babič 1:2, Kerčmar- 
Potočnik:Zrim-Kološa 2:0. Finale: Kerčmar-Potočnik:Žekš-Babič 2:0.

M.Č.

PTUJ

Polana tretja
Na ženskem rokometnem 

turnirju v Ptuju pobratenih občin 
so rokometašice. Polane osvojile 
tretje mesto. Izgubile so tekmo s 
Podravko s 7:22 ter premagale 
Zagorac s 16:7 in Vis iz Varaždina 
s 16:11.

Nogometno moštvo Hotize — član pomurske lige: Stojijo od leve: 
Stanko, Žižek, Cvetko, Utroša, C. Horvat, Gerič. Čepijo: Cipot, 
Farkaš, Vouri, J. Horvat, J. Gjerkeš, Črešnjevec in S. Gjerkeš.

Foto: F. Maučec

HOKEJ NA TRAVI

Uspešni gostje
V Murski Soboti so gostovali ho

kejisti Jičina iz ČSSR in odigrali 
prijateljski tekmi s Pomurjem. 
Obakrat so bili uspešni gostje, ki so 
zmagali z 2:1 in 2:0. To je bilo peto 
tradicionalno srečanje med hokeji
sti Jičina in Pomurja. Gostje so 
odigrali tudi tekmo z ljubljansko 
Svobodo in zmagali s 3:0.

LENTI

Polana prva
Na mednarodnem rokometnim 

turnirju ženskih ekip v Lentiju na 
Madžarskem so rokometašice Pola
ne osvojile prvo mesto in pokal. 
Premagale so Nagy Kanizso z 22:19 
in Lenti s 26.13.

RAZPORED TEKEM PNL

STRELSTVO

Noršinci regijski prvak
V Radencihje bilo regijsko tekmovanje v streljanju z malokalibrsko 

puško, katerega so se udeležile štiri ekipe. Zmagala je ekipa Noršinec, ki 
je s 1350 krogi osvojila prvo mesto pred Središčem 1267, SD Jovo 
Jurkovič Videm 1182 in SD Stefan Kovač Turnišče 1157 krogov. Med 
posamezniki je zmagal Franc Balaško (Noršinci) s 349 krogi pred An
tonom Kelemino (Središče) 344, Karlom Turnerjem (Noršinci) 340, 
Stankom Rojkom (Videm) 339 in Marjanom Madjarom (Noršinci) 333 
krogov.

PRVI NORŠINCI
V Kančevcih je bilo tekmovanje v streljanju z vojasico puško za 

občinsko prvenstvo, na katerem je sodelovalo 6 ekip. Prvo mesto in 
naslov prvaka soboške občine je osvojila prva ekipa Noršinec s 369 krogi 
pred Tromejnikom Gornji Petrovci 362 in drugo ekipo Noršinec 352 
krogov. Najboljši posameznik je bil Aleksander Filo (Kančevci) s 145 
krogi pred Aleksandrom Benickom (Petrovci) 134 in Stankom Donšo 
(Noršinci) 132 krogov.

JADRANJE NA DESKI

Zmaga Šerugove
Jadralni klub Štrk iz Murske Soboteje na soboškem jezeru pripravil 

odprto prvenstvo Pomurja v jadranju na deski. Udeležilo se ga je 22 
jadralcev iz 5 slovenskih klubov. Po pričakovanju so imeli največ uspeha 
Mariborčani, ki so zmagali v članski konkurenci v lažji m težji kategoriji. 
V ženski konkurenci pa je bila najboljša Serugova (Štrk, Murska So
bota) ki je osvojila prvo mesto pred Ozmečevo (Blaja, Ljutomer) in 
Prežljevo (Štrk, Murska Sobota). Najbolje uvrščeni pomurski tekmo
valec je bil Flisar (Štrk, Murska Sobota), kije V lažji kategoriji zasedel 
tretje mesto.

PEČAROVCI

Ustanovili nogometni klub
V Pečarovcih vlada veliko zanimanje za nogomet. Zato so na 

pobudo mladih ustanovili nogometni Hub in vključili vse, ki se 
želijo ukvarjati s to športno panogo. Mladi so že začeli z redno 
vadbo, H jo vodi Bela Lehar, in odigrali nekaj prijateljskih srečanj. 
Najboljši med njimi pa bodo tekmovali v tretji občinski hgi Murska 
Sobota v malem nogometu. Čeprav so novinci, upajo, da ne bodo 
zadnji Računajo tudi na pomoč krajanov in krajevne skupnosti.

RAZPORED TEKEM I. MNL 
MURSKA SOBOTA
I. kolo — 9/9-84
Tišina : Rakičan
Dokležovje / Bogojina
Radgona : Puconci 
Gančani: Pušča 
Filovci: Tešanovci

II. kolo — 16/9-84
Rakičan : Tešanovci
Pušča : Filovci
Puconci : Gančani 
Bogojina : Radgona 
Tišina : Dokležovje

III. kolo — 23/9-84
Dokležovje : Rakičan 
Radgona : Tišina 
Gančani : Bogojina 
Filovci : Puconci 
Tešanovci: Pušča

IV. kolo — 30/9-84
Rakičan : Pušča
Puconci: Tešanovci 
Bogojina : Filovci 
Tišina : Gančani 
Dokležovje : Radgona

V. kolo — 7/10-84 
Radgona : Rakičan 
Gančani: Dokležovje 
Filovci : Tišina 
Tešanovci : Bogojina 
Pušča : Puconci

VI. kolo — 14/10-84
Rakičan : Puconci
Bogojina : Pušča 
Tišina : Tešanovci 
Dokležovje : Filovci 
Radgona : Gančani

VII. kolo — 21/10-84
Gančani : Rakičan
Filovci: Radgona
Tešanovci: Dokležovje 
Pušča : Tišina 
Puconci: Bogojina

VIII. kolo —28/10-84
Rakičan : Bogojina
Tišina : Puconci
Dokležovje : Pušča 
Radgona : Tešanovci 
Gančani : Filovci

IX. kolo —4/11-84
Filovci : Rakičan 
Tešanovci : Gančani

Pušča : Radgona 
Puconci : Dokležovje 
Bogojina : Tišina

RAZPORED TEKEM II. MNL —
VZHOD
L kolo — 9/9-84
Križevci : Romah
Melinci : Vrelec
Selo— 11. pl. : Ižakovci 
Prosenjakovci: Bratonci

II. kolo — 16/9-84
Romah : Bratonci
Ižakovci: Prosenjakovci
Vrelec : Selo
Križevci: Melinci

III. kolo — 23/9-84
Melinci: Romah
Selo : Križevci 
Prosenjakovci : Vrelec 
Bratonci : Ižakovci

IV. kolo — 30/9-84
Romah : Ižakovci
Vrelec : Bratonci 
Križevci : Prosenjakovci 
Melinci : Selo

V. kolo - 7/10-84
Selo : Romah
Prosenjakovci: Melinci 
Bratonci: Križevci 
Ižakovci: Vrelec

VI. kolo — 14/10-84
Romah : Vrelec
Križevci: Ižakovci
Melinci: Bratonci 
Selo : Prosenjakovci

VII. kolo —21/10-84
Prosenjakovci : Romah
Bratonci : Selo
Ižakovci : Melinci
Vrelec : Križevci

RAZPORED TEKEM PNL
I. kolo — 26/8-84
Lipa : Ljutomer 3:1
Beltinka : Odranci 1:2
Bakovci : Apače 2:1 
Črenšovci: Čarda 2:3 
Dobrovnik : Hotiza 2:2
Turnišče ; Veržej 1:0

II. kolo — 2/9-84
Ljutomer : Veržej
Flotiza : Turnišče 
Čarda : Dobrovnik

Apače : Črenšovci 
Odranci : Bakovci 
Lipa: Beltinka

III. kolo -9/9-84 
Beltinka : Ljutomer 
Bakovci : Lipa 
Črenšovci: Odranci 
Dobrovnik : Apače 
Turnišče : Čarda 
Veržej : Hotiza

IV. kolo — 16/9-84 
Ljutomer : Hotiza 
Čarda : Veržej 
Apače : Turnišče 
Odranci: Dobrovnik 
Lipa : Črenšovci 
Beltinka : Bakovci

V. kolo — 23/9-84
Bakovci : Ljutomer 
Črenšovci: Beltinka 
Dobrovnik : Lipa 
Turnišče : Odranci 
Veržej : Apače 
Hotiza : Čarda

VI. kolo — 30./9-84 
Ljutomer : Čarda 
Apače : Hotiza 
Odranci : Veržej 
Lipa: Turnišče 
Beltinka : Dobrovnik 
Bakovci : Črenšovci

VIL kolo—7/10-84 
Črenšovci: Ljutomer 
Dobrovnik : Bakovci 
Turnišče : Beltinka 
Veržej : Lipa 
Hotiza : Odranci 
Čarda : Apače

VIII. kolo — 14/10-84 
Ljutomer : Apače 
Odranci : Čarda 
Lipa : Hotiza
Beltinka : Veržej 
Bakovci : Turnišče 
Črenšovci: Dobrovnik

IX. kolo —21/10-84 
Dobrovnik : Ljutomer 
Turnišče : Črenšovci 
Veržej : Bakovci 
Hotiza : Beltinka 
Čarda : Lipa 
Apače : Odranci

X. kolo — 28/10-84 
Ljutomer: Odranci 
Lipa : Apače 
Beltinka : Čarda 
Bakovci: Hotiza 
Črenšovci: Veržej 
Dobrovnik : Turnišče

XI. kolo —4/11-84 
Turnišče : Ljutomer 
Veržej : Dobrovnik 
Hotiza : Črenšovci 
Čarda : Bakovci 
Apače : Beltinka 
Odranci : Lipa

RAZPORED TEKEM II. MNL — 
ZAHOD

L kolo — 8/9-84
Serdica : Salovci
Rogašovci : Hodoš 
Grad : Cankova 
Tromejnik : Slaveči

II. kolo — 15/9-84
Salovci : Slaveči
Cankova : Tromejnik 
Hodoš : Grad 
Serdica : Rogašovci

III. kolo -22/9-84
Rogašovci: Salovci
Grad : Serdica
Tromejnik : Hodoš 
Slaveči : Cankova

IV. kolo — 29/9-84
Salovci: Cankova
Hodoš : Slaveči
Serdica : Tromejnik
Rogašovci: Grad

V. kolo — 6/10-84
Grad : Salovci
Tromejnik : Rogašovci 
Slaveči : Serdica 
Cankova : Hodoš

VI. kolo — 13/10-84
Salovci : Hodoš
Serdica : Cankova
Rogašovci: Slaveči 
Grad : Tromejnik

VIL kolo -20/10-84
Tromejnik : Salovci
Slaveči : Grad 
Cankova : Rogašovci 
Hodoš : Serdica
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Z UPRAVE ZA NOTRANJE ZADEVE V MURSKI SOBOTI

Življenja ugašajo na cesti
Na upravi za notranje zadeve 

v Murski Soboti so zelo zaskr
bljeni. kajti v zadnjem času je 
spet veliko prometnih nesreč. 
Ugotavljajo, da so v njih ude
leženi predvsem starejši ljudje in 
mladoletniki. Sicer paje stanje v 
prometu razvidno tudi iz objav v 
tej rubriki, čeprav pišemo le o 
najhujših nesrečah.

V preteklem tednu so po
murske ceste terjale dve življe
nji. 21. avgusta ob 12.30je 30- 
letni Martin Škafar iz Žižkov 
vozil iz Beltinec proti Murski 
Soboti tovorni avto s priklopni
kom. Ko je pripeljal pred 
križišče z regionalno in lokalno 
cesto izven naselja Lipovci, mu 
je z leve strani pripeljal 82-letni 
kolesar Janez Novak iz Bratonec 
81, ki ni upošteval prometnega 
znaka stop. Ko je Škafar videl 
neprevidnega kolesarja, je 
zmanjšal hitrost in zavrl, vendar 
zaradi velike hitrosti ni mogel 
ustaviti. Kolesarje tako zapeljal 
naravnost v zadnje kolo in blat
nik tovornega avta, od koder ga

je odbilo in je padel pod prednje 
kolo priklopnika. Na kraju sa
mem je umrl.

23. avgusta ob 23. uri pa seje 
smrtno ponesrečil 33-letni 
Aleksander Peček iz Ljutomera, 
ul. Cvetka Golarja L Nesreča se 
je zgodila na ta način: z osebnim 
avtom se je 44-letni Anton Heric 
s Cvena peljal z Mote proti 
Ljutomeru. Pri hiši številka 85 
na Cvenu mu je nasproti pripe
ljal po levi strani vozišča voznik 
kolesa z motorjem Aleksander 
Peček in čelno trčil v Hericev 
avto. Zaradi hudih poškodb je 
umrl.

Dušan Zajc iz Šentjakoba pri 
Ljubljani seje peljal z motornim 
kolesom iz Gibine proti Ljuto- - 
meru. V Šafarskem mu je prišla 
nasproti skupina pešcev, iz ka
tere je nenadoma izstopila na 
levo 14-letna S. H. iz Ljubljane. 
Prišlo je do trčenja; peška je 
padla in se hudo poškodovala.

24. avgusta ob 9. uri se je 
zgodila prometna nesreča v 
Ključarovcih. Frančiška Budja,

stara 71 let, iz Ključarovec seje 
peljala s kolesom po lokalni 
cesti. V križišču z regionalno 
cesto Križevci—Ljutomer ni 
upoštevala določil prometnega 
znaka stop in izsilila prednost 
pred osebnim avtom, s katerim 
seje peljal Štefan Pintarič, 33 let, 
iz Ljutomera. Kolesarka je za
dela v bočno stran avta in padla. 
Poškodba je huda.

26. avgusta ob 13.30 uri je 
izbruhnil požar na kopici slame 
Alojza Zrima na Trdkovi. Zgo
relo je 400 kilogramov slame. 
Požar so preprečili vaščani in 
gasilci. Goreti je začelo, ker so 
otroku, kije bil na obisku, prišle 
v roke vžigalice.

Na železniški postaji v Gornji 
Radgoni je iztirila lokomotiva. 
Medtem sb ugotovili da se je 
nesreča zgodila zaradi ootrajalih 
kretnic. Večja gmotna škoda si
cer ni nastala, pač pa so imeli 
polne roke dela delavci ŽTP 
Maribor, ki so lokomotivo spet 
postavili na tire.

V noči s 24. na 25. avgust so

PLODNO DELO SINDIKALNEGA MEŠANEGA 
PEVSKEGA ZBORA ŠTEFAN KOVAČ MURSKA 
SOBOTA

VABILO LJUBITELJEM 
PETJA

Sindikalni mešani pevski zbor Štefan Kovač Murska 
Sobota pričenja 6. septembra z rednimi vajami v novi 
kultumo-prosvetni sezoni. Kljub poletnemu počitku zbor 
ni miroval. Pred nedavnim je imel dva koncerta za briga- 
dirje v Gornjih Petrovcih.

Oba nastopa so brigadirji sprejeli z izrednim zani
manjem. Na programu so bile narodne, umetne in par
tizanske pesmi. In brigadirji so siželeli, da bi bila koncerta 
še daljša.

V novi sezoni čaka soboške pevce precej zanimivih 
nastopov doma in v tujini. Zbor vabi k sodelovanju nove in 
predvsem mlajše ljubitelje petja. Le številnejši in pomla
jen zbor bo lahko še plodneje opravljal svoje pomembno 
poslanstvo.

SE ŽIVIM
Vesela, polna novih moči, ki sem sicer porabila vse leto ob skrbi 

za dom in delo v službi, sem se s svoj. Iružino srečna vračala s tako 
zasluženih počitnic in že spotoma premi: .evala o novih nalogah, ki me 
čakajo, in kako jim bom veliko bolj koc,: j sem se na dopustu psihično 
in fizično odpočila. Vendar še ni minila dobra ura naše srečne vrnitve, 
ko sem od sosedov in sorodnikov izvedela za novico, ki meje v trenutku 
spravila s tira. Za nekatere naše občane sem bila namreč mrtva. Med 
mojo odsotnostjo se je med občani našega mesta kot blisk razširila 
govorica, da sem naredila samomor. Takoj so bili podani že tudi vzroki 
in obsodbe »moje nesrečne smrti: »Zapila se je in temu j? sledila 
izključitev z delovnega mesta in še in še...«, nakar so sledili razni 
telefonski klici v mojo pa tudi moževo delovno sredino.

Sedaj se samo sprašujem: »Čemu tolikšna skrb naših občanov 
mrtvemu?« Zakaj sodimo in obsojamo človeka, ki ga pošteno niti ne 
poznamo?

In potem vsi ti neprijetni pogledi na ulici: »Poglej jo, saj še vendar 
živi!«

Olga Rengeo, Murska Sobota.

V nedeljo na bratvo
Društvo kmetijskih inženirjev in 

tehnikov Ljutomer prireja letos že 
11. tradicionalno Prleško bratvo — 
osrednjo turistično prireditev v ob
čini Ljutomer. Letošnja bratva bo 
v nedeljo, 2. septembra, pričela pa 
se bo ob 14.00 uri pri ljutomerski 
kleti. Tudi za letos so organizatorji 
pripravili pester program, saj bodo 
v kulturnem delu sodelovali: pesnik 
Manko Golar, Ljutomerski oktet, 
pihalni orkester KUD Ivan Kaučič 
in folklorna skupina tega društva. 
Kot običajno, tudi letos ne bo šlo 
brez tradicionalne povorke, na ka
teri bodo prikazali vinogradniška 
dela in običaje, za humor pa bo le
tos poskrbel Geza — humorist iz 
Murske Sobote. Zanimivo pa bo

tradicionalno tekmovanje v huška- 
nju — vsekakor najbolj razširje
nem običaju v ljutomerskih gori
cah.

Plesa željni obiskovalci se bodo 
lahko zavrteli ob zvokih ansambla,, 
Vilija Petriča in njegove pevke 
Majde Renko, lačni pa si bodo 
lahko potešili nujo s prleškimi spe
cialitetami: krapci in kvasenicami, 
na voljo pa bo tudi pester medna
rodni meni: ražnjiči, čevapčiči in 
klobase. Seveda bodo za žejo na 
voljo mošt, sortna vina in ostale pi
jače.

Na letošnjo prireditev imajo 
obiskovalci v narodnih nošah prost 
vstop. Torej: v nedeljo se obeta za
nimiva prireditev. D. L.

Zbiralci, pozor!
Temeljna organizacija Jeruzalem Ljutomer bo v 

kratkem odprla vinski hram na Jeruzalemu. Želijo, da bi ta 
zanimiv objekt okrasili z orodjem in predmeti, ki so jih 
nekoč uporabljali v vinogradništvu in kletarstvu. Mnogi še 
imate tako orodje, zato se čimprej oglasite v recepciji 
hotela Jeruzalem v Ljutomeru, kjer se boste dogovorili za 
odkup.

delavci organov za notranje za
deve (8 patrulj) temeljito kon
trolirali promet v občini Murska 
Sobota. Med kontrolo od 18. do 
4. ure so 17 udeležencev v pro
metu opozorili na cestno-pro- 
metne predpise, 14 so jih kaz
novali z denarno kaznijo, 12 so, 
jih izločili iz prometa zaradi vi
njenosti ... Skratka: noč je bila 
naporna.

V prejšnjem tednu je bilo tudi 
veliko nezakonitih prilastitev 
premoženja. Ugotovili so, da je 
med 20. in 24. avgustom nekdo 
ukradel iz električne omarice na 
gradbišču kirurškega bloka v 
Rakičanu 3 zaščitna stikala FID, 
varovalke, žico in drugo, s čemer 
je Elektro Ljutomer oškodovano 
za 50.000 dinarjev.

Gume za traktorske prikolice, 
ki so bile shranjene v skladišču 
Agroservisa, so prav tako zbu
dile pozornost pri nekem dol- 
goprstežu. Odnesel jih je 9 in 
podjetje oškodoval za 49.500 
dinarjev. Za storilcem poizve
dujejo. Š.S.

za izgradnjo kirurgije
ZA GRADNJO KIRURŠKEGA BLOKA SO DAROVALI:

Gasilsko društvo Krplivnik, 69205 Hodoš (namesto venca na grob 
Štefana Satana, Krplivnik 33) — 1.000,00 din; Potrošnik M. Sobota OOS 
TO VP (namesto venca na grob pok. očetu Antona Čontale, Pertoča 24) 
— 2.000,00 din; OOS Konstruktor TOZD Opekama Lendava (namesto 
venca na grob pok. delavca Štefana Horvata, Dolga vas 35) — 2.000,00 
din; Lovska družina Lendava — 10.000,00 din; Dušan Petrovič, 
Lendava, Kidričeva 31 (namesto rož za pok. Katico Durakovič iz Len
dave) — 500,00 din; Anton Rac, Grad 186 a (namesto venca pok. Gizeli 
Bačič z Grada) — 1.500,00 din; AOP Mura M. Sobota (namesto venca na 
grob pok. bratu sodelavke Majde Peterka) — 2.000,00 din; Helga in Rudi 
Horvat, M. Sobota, N. v. Vlahoviča 6 (namesto cvetja na grob pok. mame 
Karoline Kolmanič) — 1.500,00 din; Potrošnik M. Sobota OOS TO PR 
(namesto venda na grob pok. očetu Irene Pintarič, Nemčavci 13) — 
2.000,00 din; Veronika Albert, Sebeborci 8, p. Martjanci (namesto šopka 
pok. Štefanu Cipota iz Sebeborec) — 500,00 din; ABC Pomurka DO 
Agromerkur OOZS M. Sobota (namesto venda na grob pok. mame 
sodelavke Helene Ošlaj iz Filovec) — 1.500,00 din; Matjana in Ernest 
Ebenšpanger M. Sobota, Okt. revolucije 17 (namesto venca za pok. 
mamo Karoline Kolmanič) — 1.000,00 din; Marija Flisar, M. Sobota, 
Staneta Rozmana 9 (namesto venca na grob za pok. mamo Karoline 
Kolmanič, Okt. rev. 26, M. Sobota) — 1.000,00 din; Slavica Hojer, 
Kidričeva 33 a, M_. Sobota (namesto venca za Ivana Bučatja)— 1.500,00 
din; IO OOS TOŽD-a Zdravstveni dom, M. Sobota (namesto venca na 
grob pok. Antona Grmiča iz Petanjec) — 2.000,00 din; OOS Konstruktor 
TOZD Pomurje, M. Sobota (namesto venca na grob pok. Ivana Štrausa, 
Puconci) — 2.000,00 din; Lesna industrija, Platana OOS TOZD Lesna 
predelava MSISobota (namesto venca pok. očetu Jožeta Kočarja) — 
2.000,00 din; OOSOZ Prlekija Ljutomer (namesto venca na grob matere 
kooperanta Janeza Horvata, Zagojiči) — 2.000,00 din; OOSZS OŠ K. D. 
Kajuh 'M. Sobota (namesto venca za pok. mamo Karoline Kolmanič, 
Okt. rev. 26, M. Sobota) — 1.200,00 din; OOZS OŠ K. D. Kajuh, M. 
Sobota (namesto venca za pok. mamo Hilde Osterc, Tišina) — 2.000,00 
din; Liv Postojna OOS TOZD »Oprema in orodja« Rogašovci (namesto 
venca očetu sodelavca Jožeta Barbariča, Krašči) — 3.000.00 din; Boris 
Žalig, Cankarjeva 6, Beltinci (namesto vene pokojnemu Antonu Petku, 
Gančani) — 2.500,00 din; Marija Moreč, Markišavci 20, M. Sobota 
(namesto cvetja na grob pok. Ivana Štrausu iz Pucohec) — 1.000,00 din; 
LD Grad — Kuzma — 30.000,00 din; Mura TOZD Zenska oblačila, 421 
in 424. brigada (namesto venca za pok. očeta Zdenke Lainščak) — 
4.000,00 din; Sodelavci 302. brigade Mura TOZD Ženska oblačila M. 
Sobota (namesto venca pok. bratu Jožefe Ulen, Plečnikova 24, Krog, 
69000 M. Sobota) — 2.350,00 din; Sodelavci 302 brigade Mura TOZD 
Ženska oblačila M. Sobota (namesto venca pok. bratu Elizabete Baligač, 
Gregorčičeva 31, 69231 Beltinci) — 2.350,00 din; Lovska družina 
Mlajtinci— 100.000,00 din;

DAROVALCEM SE ZAHVALJUJEMO!
Prispevek nakazujete na račun: 51900-763-30297
DELOVNI LJUDJE IN OBČANI TER ORGANIZACIJE, KI 

BODO NAKAZOVALI PROSTOVOLJNE PRISPVKE NAMESTO 
VENCEV, MORAJO NA SPOROČILO O VPLAČILU POLEG NA
MENA NAKAZILA NAVESTI TUDI NASLOV ŽALUJOČE 
DRUŽINE, KER JI BODO POSLALI SOŽALNICE.

krvodajalci
MURA — Franc Grah (15), Mufid Bačvič (7), Marija Frumen 

(8), Olga Gomboc (7), Vera Perkič (14), Anica Grah (6), Anica Ber- 
njak (5), Suzana Vegič (1), Suzana Kranjec (1), Cvetka Horvat (1), 
Franc Lukač (15), Franc Vogrinčič (7), Štefan Farič (5), Geza Miho- 
lič (5), Štefan Magdič (4), Katica Martinec (6), Šarlota Ouček (13), 
Ivanka Konrad (6), Vera Krušlin (1), Marija Ferbežar (7), Regina 
Miholič (3), Marija Kološa (5), Darinka Jeneš (2), Jožica Bokan (2), 
Hermina Hanžekovič (7), Marija Kurbus (9), Marija Pergar (3), Anica 
Kuhar (5), Darja Andrejč (2), Draga Klemenčič (1), Lilijana Bernjak 
(1), Ksenija Šebjan (2), Julijana Fiiipan (1), Jože Husar (8), Milan 
Nemec (10), Jože Lepoša (9), Jelka Glažar (7), Helena Žekš (4), 
Marija Lautar (6), Jože Turki (4), Geza Škaiič (4), Srečko Merklin 
(2), Darja Ficko Jošt (2), Jože Vouri (15), Alojz Ivanič (6), Zdenka 
Žužek (3), Slava Kozar (2), Vlasta Vouk (1), Jože Šarkezi (1), Vera 
Plahut (4), Marija Magdič (4), Dušan Postan (1), Zorjana Kurbus (6), 
Štefan Lukač (8), Vlado Škerlak (11).

MDA GORIČKO — Rok Živkovič, Miran Cepič, Sabina Matičič, 
Marko Majhen, Robert Dtuhljar, Jasmina Mišič, Krsto Kostič, Meko 
Mušič, Rudi Lansiger, Marjan Merlak, Dušan Jerina, vsi prvič; Vinko 
Milek (3), Ivan Glaser (7), Ljubo Hudorovac (4), Venčeslav Oblak 
(3), Sladžana Čirič (2).

ILJAŠEVCI — Kristina Lasbaher (15), Anton Lasbaher (33), 
Marjan Škerget (2), Anton Božič (2), Marija Petek (4), Terezija Sa
bati (55), Mirko Babič (4), Jožefa Babič (4), Marija Štuhec (6), Mira 
Skuhala (4), Jože Pučko (5), Bojan Petek (4). Ivanka Skuhala (1), 
Marija Saboti (1),

BUČEČOVCI — Anton Antolič (23), Milan Osterc (4), Angela 
Stranjšak (5), Ana Hanžekovič (5).

V slovo
Kolomanu Lovenjaku

V soboto, 18. avgusta, smo pospremili na zadnjo pot dragega 
soborca Kolomana Lovenjaka iz Bodonec. Že več kot leto dni je 
nemočen bolehal vezan na posteljo. Ves čas po osvoboditvi je bil 
Koloman kmetovalec in rodni gorički zemlji je poklanjal vse svoje 
sile in sposobnosti.

Rodil se je 17. decembra 1919 leta v vasi Kruplivnik pri Gor
nji Lendavi (Gradu). Kot vojak je menjal kar štiri vojske. Najprej 
je slutil obvezen kadrovski rok v bivSi jugoslovanski vojski, toda 
7. aprila 1941 je postal nemški ujetnik. 10. oktobra istega leta se je 
vrnil iz vojnega ujetništva v Nemčiji. Že naslednje leto so ga 
prisilno mobilizirali v madžarsko vojsko in ga uvrstili v znano 2. 
madžarsko armado, ki se Je bojevala v Ukrajini. Leta 1943 je 
postal ruski vojni ujetnik nekje pri Voronježu. Kot domoljub in 
zaveznik Rdeče armade ni maral ujetništva, želel se je bojevati 
proti okupatorju. 8. decembra istega leta so ga uvrstili kot pro
stovoljca v 1. jugoslovansko brigado, formirano v Sovjetski zvezi, 
in ga dodelili enoti minometalcev. Ko so po nekajmesečnih vajah 
prekoračili Donavo, so prišli v sestavo 5. udarne divizije. Razen 
Kolomana Lovenjaka so bili v tej diviziji številni drugi prekmurski 
borci. Veliko jih je padlo, tudi pokojnega Kotdmana je zadelo, 
tako da je za zmeraj postal vojni invalid. Se po koncu vojne se je 
bojeval z razkropljenimi četniki in ustaši; takrat je tudi že imel čin 
podčastnika. Koloman Lovenjak je v povojnih letih kmetoval in 
Živel mirno družinsko življenje, hodil na sestanke žveze borcev, 
rad pripovedoval doživetja, a tudi rad prisluhnil domačinom.

JOŽE JANEŽ

Marija Piškur 
1906-1981

Rodila se je 15. maja 1906 v dolenjski vasi Mačji dol pri 
Trebnjem. V kmečki družini ji ni bilo prizanešeno, da bi se preživ
ljala, je morala hoditi na dnino, življenje je bilo trdo in neiz
prosno. Ob okupaciji, leta 1941, je štiri leta vestno, častno in 
uspešno izvajala poslanstvo aktivistke OF, kurirke, obveščevalke 
in še kaj. Bila je članica in predsednica prvega Terenskega odbora 
OF v domači vasi. Na Dolenjskem, v vasi Dobrnič, je bil tudi prvi 
kongres Slovenske protifašistične zveze. V spomin na ta dogodek 
so po vojni na tamkajšnjem prosvetnem domu odkrili spominsko 
ploščo, ki med drugim spominja tudi na delo aktivistke Marije 
Piškur. Tudi njeni ožji sorodniki so bili aktivni frontovci, pozneje 
partizani.

Za svoje delo med NOB je bila Marija Piškur dvakrat 
odlikovana: prvič je prejela odlikovanje zasluge za narod, potem 
pa red zasluge za narod s srebrnimi žarki.

Po osvoboditvi se je s svojimi petimi mladoletnimi otoki 
preselila v prekmursko vas Kramarovci na Goričkem, kjer so ji 
dodelili hišo in štiri hektarje zemlje. Tudi v Prekmurju je 
nadaljevala s svojo dejavnostjo, tokrat je bila članica Kmetijske 
obdelovalne zadruge. Vse dokler je le mogla, je vestno izpol
njevala razne druge zadolžitve, ki so ji jih zaupali sovaščani. Od 
ustanovitve paje bila dejavna članica borčevske organizacije.

Hvala ji za njeno 43-letno delo v Osvobodilni fronti, SZDL, 
Zvezi borcev in drugih družbeno-političnih organizacijah, ki so 
zrasle iz našega revolucionarnega boja.

Marija Piškurje prekmurski zemlji posvetila polovico svojega 
življenja, vse življenje je bila zgledna borka za pravice zatiranih, 
za svobodno, srečno življenje prihodnjih rodov, zato zasluži 
iskreno spoštovanje vseh nas.

Jože Janež

CERTUS TOZD AVTOBUSNI PROMET
MURSKA SOBOTA

delavski svet temeljne organizacije razpisuje dela in naloge 
s posebnimi pooblastili in odgovornostmi:

1. VODENJE PROMETNE OPERATIVE,
2. VODENJE SERVISNE DELAVNICE,
3. VODENJE OBRAČUNSKO-PRODAJNE SLUŽBE,
4. VODENJE FINANČNO-RAČUNOVODSKE SLUŽBE.

Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje:

pod 1.:
— visokošolska ali višješolska izobrazba prometne stroke ali 

stroke organizacije dela (smer cestni promet),
— tri leta strokovne prakse na odgovornih delih v prometu, 
— sposobnost vodenja.

pod 2.:
— višješolska ali srednješolska izobrazba tehnične stroke, 
— tri leta strokovne prakse.
pod 3.t
— višješolska ali srednješolska izobrazba prometne ali komer

cialne stroke,
— tri leta strokovne prakse.
pod 4.:
— višješolska ali srednješolska izobrazba ekonomske ali ko

mercialne stroke,
— tri leta strokovne prakse, 
— sposobnost vodenja.

Kandidati bodo izbrani za dobo štirih let in so po poteku tega 
časa lahko ponovno izbrani.

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
naj kandidati pošljejo v zaprtih kuvertah z oznako ,,za delav
ski svet" na naslov Certus, TOZD Avtobusni promet Murska 
Sobota.
Rok za prijavo je 15 dni od dneva objave razpisa; kandidati 
bodo o opravljeni izbiri obveščeni v 30 dneh po objavi raz
pisa.

SOZD MERX Celje, KMETIJSKA 
ZADRUGA LAŠKO, obvešča rejce 
kuncev, da bo odkup kuncev v sredo, 
5. septembra, 
in bo odslej vsako prvo sredo v me
secu

na odkupnib mestih: Cankova ob 
11.00, Krajna ob 12.00, Murska So
bota ob 13.00, Beltinci ob 14.00, Čren- 
šovci ob 15.00 in Radenci ob 16.00 uri.
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Radijski in televizijski spored od 31. avgusta do 6. septembra

PETEK SOBOTA NEDEUA PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK

16.00 — Iz domačega 
glasbenega arhiva, 16.30 — 
Aktualno v sredo, 5. septem
bra (pogovor v živo, iz delo
vnih kolektivov), 17.30 — 
Minute s slovenskimi pevci 
zabavne glasbe, 18.00 — 
Vključitev osrednjega spore
da.

i RADIO 
MURSKA SOBOTA

RADIO RADIO
MURSKA SOBOTA j MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
। MURSKA SOBOTA

RADIO
■ MURSKA SOBOTA

16.00 — Glasbena oddaja, 
16.30 — Aktualno v petek, 
31. avgusta (mladinska od
daja, kam konec tedna), 
17.30 — Slovenska narodna 
pesem, 18.00 — Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi, 
19.00 — Vključitev osrednje
ga slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
17.50—23.15 Teletekst 

RTV Ljubljana, 18.05 Poro
čil, 18.10 Domači ansambli: 
Ansambel Franca Miheliča, 
18.40 Trnov grad, madžar
ska otroška nadaljevanka 
(čb), 19.10 Risanka. 19.20 
Čikcak, 19.24 TV in radio 
nocoj, 19.26 Zrno do zrna. 
19.30 TV dnevnik I, 19.55 
Vreme, 19.57 Propagandna 
oddaja, 20.00 Kondorjev 
let: Led, veter in ogenj, 
angleška dokumentarna se
rija, 20.55 Propagandna od
daja, 21.00 Ne prezrite, 
21.15 B. Binns: Proti vetru 
— Vprašanje krivde, avst
ralska nadaljevanka, 22.05 
TV dnevnik II, 22.20 M. 
Dolenc: Gorenčev vrag, TV 
nadaljevanka.
Oddajniki II. TV mreže:

18.00 TV dnevnik, 18.15 
Avtogrami, otroška serija 
TV Skopje, 18.45 Oddaja 
narodne glasbe, 19.30 TV 
dnevnik, 20.00 Ohridsko 
poletje 84: Koncert, 20.45 
Poročila, 20.50 Vidiki, do
kumentarna oddaja, 21.40 
Sovjetska znanstvena fanta
stika: Mesečeva mavrica, 
igrani film (do 23.20)

TV ZAGREB
Prvi program

16.00 Poletno popoldne, 
18.00 Poročila, 18.05 TV 
koledar, 18.15 Avtogrami, 
18.45 Narodna glasba, 19.15 
Risanka, 19.30 Dnevnik, 
20.00 Derrick, 21.05 Zabav
na oddaja, 21.50 Dnevnik, 
22.05 V petek ob 22.00.

/© ljubljanska banka
Pomurska banka

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 TV v 
šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 15.00 Počit
niški spored, 17.00 Poročila, 
17.05 Eci, peci, pec, 17.30 
Risanka, 17.55 Spanček Za
spanček. 18.00 Pan-opti- 
kum, 18.30 Družinski maga- . 
zin, 19.00 Avstrija danes, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 
Derrick, 21.15 Modna revi
ja, 21.20 Sanjska dežela 
operete, 22.20 Šport

TV MADŽARSKA
10.00 Ponovitve: Pirxoye 

dogodivščine; Sir-Khan in 
drugi. 16.55 Nega govora. 
17.15 Najstniki o ljubezni. 
17.50 Po poti, nemška krimi
nalka. 18.50 Umetniki Fried- 
richstadt Palasta, glasbeni 
razgovor. 20.00 TV dnevnik. 
20.30 Ervin Radvanyi: Na ro
bu propada, TV igra. 21.50 
Srečanje v petek, spored mla
dinskega uredništva. 22.50 
TV dnevnik.

TV KOPER
14.00 Odprta meja — Infor

mativna oddaja v slovenskem 
jeziku — Videoteleks, 17.00 
Odprta meja — Informativna 
oddaja v slovenskem jeziku — 
Videoteleks, 17.30 Motor — TV 
film iz serije. Salut Champion, 
18.25 Bog bizon - dokumenta- 
rec iz serije Čudeži narave. 19.UU 
Risanke, 19.30 TVD stičišče, 
19.50 Aktualna tema, 20.20 
Film — »Portugalske počitnice« 
— Igrajo: Francoise Arnoul. 
Michel Auclair, Jean Pierre 
Aumont. Režija: Pierre Čast. 
21.50 TVD vse danes, 22.00 
Glasbena oddaja, 22.45 Zeit im 
Bild — čas v sliki.

16.00 — Glasbena paleta 
po vašem izboru, 16.30 — 
Aktualno v soboto, 1. sep
tembra (sobotna reportaža, iz 
društev), 17.30 — Glasbena 
oddaja, 18.00 — Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi, 
19.00 — Vključitev osrednje
ga slovenskega sporeda.

DEŽURSTVO: 14.00 do 16.00 
(telefon: 21-232)

TV LJUBLJANA
15.40—23.00 Teletekst

RTV Ljubljana, 15.55 Poro
čila. 16.00 Jeklenec, otroška 
serija TV Zagreb, 16.35 ; 
Zgodbe iz Nepričave, otro
ška serija TV Beograd, 
17.05 Ženska za pultom, 
češkoslovaška nadaljevan
ka, 18.45 Čudeži narave; 
kanadska poljudnoznan
stvena serija, 19.10 Risanka, 
19.20 Cik cak, 19.24 TV in 
radio nocoj, 19.26 Zrno do 
zrna, 19.30 TV dnevnik, 
19.55 Vreme, 19.57 Propa
gandna oddaja, 20.00 Moč
nejši od mafije, ameriški 
film, 21.40 Propagandna 
oddaja, 21.45 Zrcalo tedna, 
22.05 Zabavnoglasbena od
daja TV ..., 22.55 Poročila, 
OPOMBA:

17.00— 18.30 Rokomet
ni TV turnir prvakov »Do- 
boj 83« — Metaloplastika:- 
Steaua (Bukarešta)
Oddajniki II TV mreže:

19.00 Narodna glasba, 
19.30 TV dnevnik, 20.00 
Ulični pevci, zabavna odda
ja, 20.30 Zimovanje na Mal- 
lorci, feljton, 21.15 Poročila, 
21.20 Športna sobota, 21.45 
Cervantes, španska nadalje
vanka, 22.45 Poezija (do 
23.15)

TV ZAGREB
Prvi program

14.15 Počitniški spored, 
16.15 Sedem TV dni, 16.45 
Poročila, 16.50 TV koledar, 
17.00 Rokomet: Metalopla- 
stika — Steaua, 18.15 Mali 
koncert. 18.30 Prisrčno vaši, 
19.15 Risanka, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Kdo čuva proda-' 
jalno (film), 21.30 Dnevnik, 
21.45 Koncem tedna

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 TV v 
šoli, 10.35 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 15.00 Počit
niški spored, 17.00 Poročila. 
17.05 Bravissimo, 17.55 
Spanček Zaspanček, 18.00 
Tedenski TV spored, 18.25 
V soboto zvečer, 19.00 Avst
rija danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Stavimo, da ..., 22.00 
Šport, 23.00 Dve nebeški 
hčerki.

TV MADŽARSKA
8.00 Ponovitve do 12.30. 

14.00 Potuj z nami! 14.40 
Prenos iz Egra. 16.10 Inki, 
kratki film. 16.30 Otvoritev 
novega šolskega leta. 16.55 
Midem-gala. 17.50 Spome
niki Kalocse. 18.20 Dežela 
divjih voda. 20.00 TV dnev
nik. 20.30 Derrick, nemška 
kriminalka. 21.35 Neoton 
show. 22.10 Serija Čingiz- 
Ajtmatov; Bela ladja, sovj. 
film. 23.45 TV dnevnik.

TV KOPER
17.00 TV poročila. 17.05 

Film: »Portugalske počitnice— 
— Igrajo: Francoise Arnoul, 
Michel Auclair, Jean Pierre 
Aumont. Režija: Pierre Čast. 
18.35 Zdravnik in pacijent. 
19.00 Risanke. 19.30 TVD stiči
šče, 19.50 Rokomet — turnir 
šampionov — Dobof:Metalo- 
plastika—Steaua, 21.10 Kraljev
ska steza — TV film iz serije 
Baileyeve pustolovščine. 21.35 
Zaklad — dokumentarec iz 
serije Čudoviti svetovi. 22.20 
TVD vse danes, 22.40 Nočni 
film: Botrov prijatelj, 23.55 Zeit 
im Bild — čas v sliki.

10.05 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 11.00 
— Srečanje na pomurskem 
valu s sejemskim vrtiljakom, 
12.00 — Spored v madžar
skem jeziku, 13.00 — Doma 
in onkraj meja, 13.30 — V 
nedeljo popoldne (novo šol
sko leto, aktivnosti po 13. seji 
CK ZKJ, kmetijska rubrika, 
humor), 14.30 — Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi, 
17.00 — Vključitev osrednje
ga slovenskega sporeda.

DEŽURSTVO: 9.00 do 13.00 
(telefon: 21-232)

TV LJUBLJANA
9.10—13.05 in 15.45—22.10 
Teletekst RTV Ljubljana, 
9.25 Poročila, 9.30 Živ žav, 
otroška matineja, 10.15 Tr
nov grad, madžarska otro
ška serija-ponovitev (čb), 
10.50 J. Austen: Prevzetnost 
in pristranost, angleška na
daljevanka, 11.45 625- na
poved tedenskega sporeda, 
12.00 Kmetijska oddaja, 
13.00 Poročila (do 13.05), 
16.00 Mostovi, 16.30 Poroči
la, 16.35 Ob jubileju zbora 
»Mostarske kiše«, zabavno
glasbena oddaja TV Saraje
vo, 17.30 Buldogi in češnje, 
češkoslovaški film, 19.10 
Risanka, 19.20Cikcak, 19.24 
TV in radio nocoj, 19.26 
Zrno do zrna, 19.30 TV 
dnevnik, 19.55 Vreme, 19.57 
Propagandna oddaja, 20.00 
Ž. Senečič—E. Tomičič: 
GABRIJEL, nadaljevanka 
TV Zagreb, 21.00 Propa
gandna oddaja, 21.05 Por
tret: Janez Vipotnik, 21.35 
Športni pregled, 22.05 Poro
čila

TV ZAGREB

Prvi program 
11.50 Poročila, 

Kmetijska oddaja, 
12.00
13.00

Glasbeni tobogan, 14.30
Jack Holborn, 15.25 Glas-
beno popoldne, 16.10 Avan
ture Toma Sawyera, 17.25 
Otvoritev razstave o Staro
davni kitajski kulturi, 18.15 
Narodna glasba, 18.45 Ri
sanka, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Gabriel, 21.05 Potopis, 
21.35 Športni pregled, 22.05 
Dnevnik.

TV AVSTRIJA
Prvi program

11.00 Šport, 12.00 Tiskov
na ura, 13.Q0 TV v šoli, 
15.00 Cervantes (Film), 
16.30 Živalski svet, 16.35 
Listamo po slikanici, 17.05 
Lutke, 17.15 Risanka, 17.40 
Čeladek, 17.45 Klub senior
jev, 18.30 Družinski maga
zin, 19.00 Avstrija v sliki, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 
Italijanska, legenda, 21.15 
Ples 84, 22.50 Nočni studio

TV MADŽARSKA
8.05 Spored za otroke. 

14.55 Spored prihodnjega 
tedna. 15.20 Ob prazniku SR 
Vietnama. 15.45 Naftarji v 
Zali; spored ob dnevu rudar
jev. 16.35 Serija K. Tolnay: 
Trije zvonci, madžarski film. 
18.00 Delta. 19.00 Teden; 
aktualnosti, reportaže. 20.00 
Nenavadne zgodbe: Šahist, 
francoski TV film. 21.05 Dru
žabna igra. 21.45 Telešport.
22.15 Poročila.

TV KOPER
17.10 Rokomet — turnir šam

pionov — finale, 19.00 Risanke, 
19.30 Dolgo iskanje — doku
mentarec, 20.20 Bagdadski tat 
— film — Igrajo: Conrad Vedit, 
Sabih, lune Duprez, Režija: 
Ludwig Berger. Michael Powel, 
Tim Whelan. 22.00 Kruh skozi 
stoletja: »Kruh je življenje« — 
dokumentarec. 22.30 Zborovska 
glasba, 23.00 Zeit in Bild — čas 
v sliki.

Po domače,16.00
16.30 — Aktualno v ponede
ljek, 3. septembra (šport, 
najbolj iskane plošče minule
ga tedna), 17.30 — Glasbeni 
utrinki, 18.00 — Vključitev 
osrednjega slovenskega spo
reda.

TV LJUBLJANA
17.05 — 22.10 Teletekst 

RTV Ljubljana, 17.20 Poro
čila, 17.25 Zgodbe iz Nepri- 
čave, otroška serija TV Beo
grad, 17.55 Varčevanje, 
18.15 Spekter, izobraževalni 
oddaji, 18.25 Podravski ob
zornik, 18.40 Pet minut za 
rekreacijo, 18.45 Vam — 
oddaja za mlade, 19.15 
Risanka, 19.20 Cik-cak, 
19.24 Tv in radio nocoj, 
19.26 Zrno do zrna, 19.30 
Tv dnevnik, 10.55 Vreme, 
19.57 Propagandna oddaja, 
20.00 Predrag Golubovič: 
Pregon, L del drame Tv 
Novi Sad, 20.50 Propagand
na oddaja, 20.55 Studio 2, 
21.55 Tv dnevnik II.
Oddajniki II. Tv mreže:

17.25 Tv dnevnik, 17.45 
Zgodbe bosansko-hercego- 
skah pisateljev, 18.00 Pripo
vedke narodov in narodno
sti, 18.15 Srbija brez nepis
menih v 1985, izobraževal
na serija, 18.45 Glasbeni 
album, 19.00 Telešport, 
19.30 Tv dnevnik, 20.00 
Raziskovanja, 20.50 Za
grebška panorama, 21.05 
Zabavnoglasbena oddaja — 
ponovitev, 21.55 Dinastija, 
ameriška nadaljevanka, (do 
22.45).

ZO ljubljanska banka
Pomurska banka

TV ZAGREB
I Prvi program

17.40 Poročila, 17.45 Pra
vljice narodov in narodno
sti, 18.15 TV koledar, 18.25 
Kronika varaždinskih ob
čin, 18.45 Mladinska odda
ja, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Glej ga, mister Flips (dra
ma), 21.20 Argumenti, 21.50 
En avtor, en film, 22.10 
Dnevnik

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 TV v 
šoli, 10.30 Cervantes (film), 
12.00 Žarišče — Alpbach, 
13.00 Poročila. 15.00 Počit
niški spored, 17.00 Poročila, 
17.05 Eci, peci, pec, 17.30 
Muppet Show, 17.55 Span
ček Zaspanček, 18.00 Svet 
živali. 18.30 Družinski ma
gazin, 19.00 Avstrija danes, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 
Šport v ponedeljek, 21.15 
Ceste San Francisca, 22.05 
Pri Železnih vratih (film).
Drugi program

17.30 Dogodivščine Že
lezne dobe, 18.00 Avstrija v 
sliki, 18.30 Waltonovi, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Bolnišnica 
na koncu mesta, 21.15 Čas v 
sliki. 21.45 Schilling,

TV MADŽARSKA
Ni sporeda.

TV KOPER TV KOPER
14.00 Odprta meja — Infor

mativna oddaja v slovenskem 
jeziku — Videoteleks, 16.30 
Odprta meja — Informativna 
oddaja v slovenskem jeziku — 
Videoteleks, 17.00 TV poročila, 
17.05 TV šola, Živali velikega 
severa — dokumentarec iz serije 
Čudeži narave, 17.30 Bagdadski 
tat — film — Igrajo: Conrad 
Vedit, Sabu, June Duprez. Reži
ja: Ludwig Berger, Michael 
Powel. Tim Whelaa 19.10 Ri
sanke, 19.30 TVD stičišče, 19.50 
»II fiume san Lorenzo« — 
dokumentarna oddaja, 20.20 
Hockey — TV film iz serije 
Salut Champion, 21.10 Plesni- 
korak: Umetnost Rudolfa Nure- 
jeva. 21.40 TVD vse danes, 
21.50 Nočni film: Botrov prija- 
gelj, 23.30 Zeit im Bild — čas v 
sliki.

16.00 — Vrtiljak popevkar
skih novosti, 16.30 — Ak
tualno v torek, 4. septembra 
(iz krajevnih skupnosti), 
17.30 — Operne arije, 18.00 
- Sotočje, 19.00 - Vključi
tev osrednjega slovenskega 
sporeda.

TV LJUBLJANA
17.15 — 22.30 Teletekst 

RTV Ljubljana, 17.30 Poro
čila, 17.35 Jeklenec, otroška 
serija, TV Zagreb, 17.55 
Koprska srečanja: Otroške 
folklorne skupine, 2. del, 
18.25 Severnoprimorski ob
zornik, 18.40 Pisani svet: 
Prva ljubezen. 19.10 Risan
ka, 19.20 Cik-cak, 19.24 Tv 
in radio nocoj, 19.26 Zrno 
do zrna, 19.30 Tv dnevnik I, 
19.55 Vreme, 19.57 Propa
gandna oddaja, 20.00 A. J. 
Cronin: Citadela, angleška 
nadaljevanka, 20.50 Propa
gandna oddaja, 20.55 Ak
tualno, 21.40 Tv dnevnik II, 
21.55 Iz koncertnih dvoran: 
R. Schumann: Koncert za 
klavir in orkester, F. Liszt: 
Ples palčkov.
Oddajniki II. Tv mreže:

17.25 Tv dnevnik. 17.45 
Kdor hoče, ta zmore, otro
ška oddaja, 18.15 Odprta 
knjiga, 18.45 Gledalec- 
urednik, zabavnoglasbena 
oddaja, 19.30 Tv dnevnik,. 
20.00 Narodna glasba, 20.45 
Žrebanje Lota, 20.50 Spo
mini: Vis-baza in trdnjava 
Jugoslavije, 2. del doku
mentarne oddaje, 21,35 Za
grebška panorama.

TVZAGREB
Prvi program

17.40 Poročila, 17.45 Po
trebno je hoteti in smeti, 
18.15 TV koledar, 18.25 
Kronika osijeških občin, 
18.45 Gledalec-urednik, 18. 
19.15 Risanka, 19.30 Dnev
nik. 20.00 Signali. 20.55 
Zloglasna (film, 22.35 
Dnevnik

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 TV v 
‘šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 15.00 Počit
niški spored, 17.00 Poročila, 
17.05 Eci, peci, pec, 17.30 
Tudi hec mora biti, 17.55 
Spanček Zaspanček, 18.00 
Holmes in Yoyo, 18.30 Dru
žinski spored, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Notranja politika, 
21.15 Razredna učiteljica 
(film).

| TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA
10.00 Mr. Jerico, angleški 

film. 16.55 Kapetan Tenkes, 
ponovitev 11. dela. 17.25 
Rallye-prvaki, 3. del nemške 
nadaljevanke. 18.00 Sah-mat. 
18.25 Kronika Južnega AlfOl- 
da, spored študia Szeged. 
19.30 TV dnevnik. 20.00 Lini
ja Onedin, 1. del angleške na- 
.daljevanke. 20.55 studio 84, 
kulturni tednik. 21.55 Odgo
vornost človeka danes. 22.50 
TV dnevnik.

14.00 Odprta meja — Infor
mativna oddaja v slovenskem 
jeziku — Videoteleks. 16.30 
Odprta meja — Informativna 
oddaja v slovenskem jeziku — 
Videoteleks, 17.00 TV poročila, 
17.30 TV šola. Cromagnonska 
Jana — TV film iz serije KIM & 
CO Življenje zvezd — 1. del — 
dokumentarec iz serije Kozmos, 
18.00 Kockey — TV film iz 
serije Salut Champion. 18.50 
Risanke. 19.30 TVD stičišče, 
19.50 Obzorja: Said di Wollo — 
dokumentarna oddaja, 20.20 
Film — Pustolovščina v Malagi. 
Igrajo: Trevor Howard. Dorothy 
Dandridge. Edmund Purdon. 
Režija: Laszlo Benedek. 22.00 
TVD vse danes. 22.10 Gospa 
ministrica — TV nadaljevanka 
— 1. del, 23.00 Zeit im Bila — 
čas v sliki.

TV LJUBLJANA
17.50 -' 23.00 Teletekst 

RTV Ljubljana, 18.05 Poro
čila, 18.10 Ciciban, dober 
dan: Kako raste ciciban, 
18.25 Gorenjski obzornik, 
18.45 Mozaik kratkega fil
ma: Demagog, jugoslovan
ski film, Neverjetna zgodba 
(Pot k sosedu), jugoslovan
ski film, Dan ko sem prene
hal kaditi, jugoslovanski 
film, En dan življenja, jugo
slovanski film, 19.10 Risan
ka, 19.20 Cik cak, 19.24 Tv 
in radio nocoj, 19.26 Zrno 
do zrna, 19.30 Tv dnevnik I, 
19.55 Vreme, 19.57 Propa
gandna oddaja, 20.00 Film 
tedna: Zadeva Paradine, 
ameriški film (čb), 21.40 
Propagandna, oddaja, 21.45 
Tv dnevnik II, 21.55 Omiz
je.
Oddajniki II. Tv mreže:

17.25 Tv dnevnik, 17.45 
Najdaljši dan v letu, danska 
otroška drama, 18:15 Izo
braževalna oddaja, 18.45 
Prijatelji glasbe, 19.30 Tv 
dnevnik, 20.00 Estradna 
sreda: Mo-bo trend, 21.05 
Zagrebška panorama.

/o ljubljanska banka
pomurska banka

TV ZAGREB
Prvi program

17.40 Poročila, 17.45 Naj
daljši dan v letu, 18.15 TV 
koledar, 18.20 Kronika kar
lovških občin, 18.45 Prijate
lji glasbe, 19.15 Risanka, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Fil- 
moskop: Variola ver (film), 
22.30 Dnevnik

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 TV v 
šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 15.00 Počit
niški spored, 17.00 Poročila, 
17.05 Lutke, 17.30 Čebelica 
Maja, 17.55 Spanček Za- 
spanček, 18.00 Pisarniške 
zgodbe, 18.30 Družinski 
magazin, 19.00 Avstrija da
nes, 19.30 Čas v sliki, 20.15 
Tihi strup (TV film), 22.00 
Dokumentarni film, 22.45 
Šport

16.00 Ponovitve: Delta; 
Molčeč moški. 16.25 Bodi mi 
očka, jugoslovanski film. 
17.45 Čez šestdeset; spored za 
starejše občane. 18.15 Prego
vori,. 1. del. 19.30 TV dnev
nik. 20.00 Pravni primeri. 
20.45 Srečanje v študiu št. IV. 
21.30 Madžarski antifašisti 
po Evropi; Belgija. 22.20 Na
rodna za orkester; Bela Vavri- 
necz. 22.25 TV dnevnik.

TV KOPER
14.00 Odprta meja — Infor- I 

mativna oddaja v slovenskem I 
jeziku — Videoteleks, 16.30 
Odprta meja — Informativna- 
oddaja v slovenskem jeziku — 
Videoteleks, 17.00 TV poročila, 
17.05 TV šola. Poimenovanje 
delov človeškega telesa, doku
mentarec iz serije Človeško telo, 
17.30 Pustolovščina v Malagi 

— film. Igrajo: Trevor Howard. 
Dorothy Dandridge, Edmund 
Purdon. Režija: Laszlo Bene
dek. 19.10 Risanke. 19.30 TVD 
stičišče. 19.50 »11 Fiume san 
Lorenzo« — dokumentarna od
daja — II del. 20.20 Špijonaža v 
industriji — film iz serije Ryan, 
2LI0 Komike. 21.30 Turistični 
vodič — V sodelovanju s Kom
pas Hertz. 21.40 LVD Vse 
danes. 21.50 Yu made Musič — 
glasbena oddaja. 22.20 Zeit im 
Bild — čas v sliki.

16.00 — Glasbena oddaja, 
16.30 — Aktualno v četrtek, 
6. septembra (kultura), 17.30 
— S pesmijo po Jugoslaviji, 
18.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 19.00 
— Vključitev osrednjega slo
venskega sporeda.

TV LJUBLJANA
17.15—22.50 Teletekst 

RTV Ljubljana, 17.30 Poro
čila, 17.35 Trapollo HH 33: 
1001 problem za Rifleta, 
mladinska nadaljevanka 
(čb), 18.25 Zasavski obzor
nik, 18.40 Čas, ki živi: V 
partizanski zasedi, 19.10 
Risanka, 19.20 Cik cak, 
19.24 Tv in radio nocoj, 
19.26 Zrno do zrna, 19.30 
Tv dnevnik I, 19.55 Vreme, 
19.57 Propagandna oddaja, 
20.00 Tednik, 21.00 Propa
gandna oddaja, 21.05 Mar
tin Luther, vzhodnonemška 
nadaljevanka, 22.35 Tv 
dnevnik II.
Oddajniki II. Tv mreže:

15.35 Tv dnevnik, 15.55 
Zajec s petimi nogami, otro
ška serija, 16.25 PJ v nogo
metu — Željezničar: Radni
čki, prenos, 18.15 Znanost, 
18.45 Portreti glasbenikov, 
19.30 Tv dnevnik, 20.00 
Umetniški večer — Italijan
ska drama. Narodnega gle
dališča Ivan Zajc z Reke, 
Charleyjeva teta, predstava 
Italijanske drame,

TV ZAGREB
Prvi program

15.50 Poročila, 15.55 Za
jec z petimi nogami, 16.25 
Nogomet: Železničar— 
Radnički, 18.15 TV koledar, 
18.25 Kronika splitskih ob
čin, 18.45 Glasbeni portret, 
19.15 Risanka, 19.30 Dnev
nik, 20.00 politični magazin, 
21,05 Gledališče v hiši.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 TV v 
šoli, 10.30 Družinski spored, 
13.00 Poročila, 15.00 Počit
niški spored, 17.00 Poročila, 
17.05 Eci, peci, pec, 17.30 
Levo od pingvinov, 17.55 
Spanček Zaspanček, 18.00 
TV kuhinja, 18.30 Družin
ski magazin, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Bliskoviti hudič (dra
ma), 21.35 Zgodovina GIyn- 
debouma
Drugi program

17.30 TV v šoli, 18.00 
Avstrija v sliki, 18.30 Walto- 
novi, 19.30 Čas v sliki, 20.15 
Uganite moj poklic, 21.15 
Čas v sliki, 21.45 Klub 2

TV MADŽARSKA
10.00 Pogumni ljudje, 

sovj. film. 16.20 Kapetan 
Tenkes, pon. 12. dela mad
žarske nadaljevanke. 16.50 
Šolska TV, pričetek novega 
šolskega leta. 17.30 TV bor
za. 17.45 Telešport. 18.10 
Kakšni partnerji smo; s Sov
jetsko zvezo. 19.30 TV dnev
nik. 20.00 Operetni gala iz 
Helsinkov. 21.05 Umetnina 
tedna. 21.10 Panorama, sve- 
tovnopolitični magazin. 22.45 
TV dnevnik.

TV KOPER
14.00 Odprta meja — Infor

mativna oddaja v slovenskem 
jeziku — Videoteleks, 16.30 
Odprta meja — Informativna 
oddaja v slovenskem jeziku — 
Videoteleks, 17.00 TV poročila, 
17.05 TV šola. Dokumentarna 
oddaja iz serije Kozmos, 17.30 
Yu made Musič — glasbena 
oddaja. 18.00 Špijonaža v indu
striji — TV film iz serije Ryan 
18.50 Risanke, 19.30 TVD stiči
šče. 19.50 Umik Turkov — 2. del 
— dokumentarec, 20.20 Formu
la 1 — TV film iz serije Salut 
Champion. 21.10 Turistični vo
dič — V sodeovanju s Kompas 
Hertz. 21.20 TVD vse danes, 
21.30 Nogomet. Sarajevo: Že
ljezničar—Radnički. 23.30 Zeit 
im Bild — čas v sliki.
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tedenski 
koledar

PETEK, 31. avgust — Rajko
SOBOTA, 1. september — 

Egidij
NEDELJA, 2. september — 

Doroteja
PONEDELJEK, 3. september 

— Gregor
TOREK, 4. september — 

Rozalija
SREDA, 5. september —

Lovrenc
ČETRTEK, 6. september — 

Ljuba

kino
,,PARK” MURSKA SOBOTA

31. avgusta ob 18. in 20.15 uri 
ter 2. septembra ob 16., 18.15 in 
20.30 uri ameriški film: 
»ČASTNIK IN GENTLEMAN”; 
3. in 4. septembra ob 18. in 20. uri 
ameriški film: »PRVI PONEDE
LJEK V OKTOBRU”;

5. in 6. septembra ob 18. in 20. 
uri francoski film: »NE DAŠ 
SVETU SPATI”.

LJUTOMER
1. septembra ob 20. uri ter 2. 

septembra ob 18. in 20. uri 
hongkongški film: ,,ČLOVEK DI
NAMO”;

5. in 6. septembra ob 20. uri 
španski film: »UČENKE MADA- 
ME OLGE”; ogled filma mladini 
do 15. leta starosti ni dovoljen.

prodam
SILAŽNI KOMBAJN SIP 
ŠENTPETER PRODAM. Bakov
ci, Mladinska 47. M4021
APN — 4 S, novejši letnik, ugodno 
prodam. Boris Vinkovič, Murska 
Sobota, Naselje prekm. brigade 2 
(ob mlinu). M-4022
P 125, nov, prodam. Bukovnica 19, 
p. Bogojina. M-4023
ŠKODO, letnik 1973, prodam. Ma
tija Gubca 35, M. Sobota. M-4026 
HARMONIKO .VELTMEISTER, 
120-basno, 4-glasno, melotron 
elkatvin 61 in mikrofon ibanes s 
stojalom (žirafa), prodam. G. 
Bistrica 23. M-4028
BELE NOVOZELANDCE in 
opremo za rejo kuncev prodam. 
Naslov v upravi lista. M-4029 
PARCELO z dograjeno kletno eta
žo v Gornji Radgoni, prodam. 
Gornja Radgona, Vrtna 2. 
Informacije po telefonu 74-261. M- 
4030
NOVEJŠO STANOVANJSKO 
HIŠO v središču kraja, oddaljenega 
20 km z.od Maribora, prodam. 
Naslov v upravi lista ali telefon 22- 
764 po Y6. uri. M-4031
OSEBNI AVTO GOLF, letnik 
1977, nemški, prodam. Hoblaj, 
Murska Sobota, Stara ulica 1. M- 
4033
PEČ FERROTERM, ZA CEN
TRALNO OGREVANJE, 30.000 
kal., dobro ohranjeno, prodam. 
Lipovci 143. M-4034 
BARVNI TELEVIZOR PANO
RAMA 73, po zelo ugodni ceni 
prodam. Murska Sobota, Arh. No
vaka 19. M-4035
ALUMINIJASTA PLATIŠČA Z 
GUMAMI, SEMPERIT 175 x 13, 
prodam. Informacije po telefonu 
22-336. M-4037
POŠLO VNO-STANOVANJSKA 
HIŠA V MOŠČANCIH št. 27, ugo
dno na prodaj. Informacije na 
Skupščini občine M. Sobota, soba 
št. 24. M-MM
PARCELO NA ZELO LEPI 
SONČNI LEGI V MORAVCIH pri 
Bučkovcih, z nekaj vinograda, pro
dam. Demšič, Majstrova 16, Mari
bor. M-OP
MLADI BUKOV GOZD V POD- 
GRADJU pri Ljutomeru 22 arov, 
prodam. Naslov v upravi lista. In- 
478
PZ IN FIAT 750 UGODNO 
PRODAM. Ogled v večernih urah. 
Murska Sobota, Lendavska 24. M- 
4038
KRAVO s teletom ali brez, kontro
la A, prodam. Motvarjevi 46, p. 
Prosenjakovci. M-4039
SKQDO 110 LS, dobro ohranjeno.

ugodno prodam. Beznovci 4. M- 
4040
ŠKODO 105 Š, letnik 1979, registri
rano do 14. II. 1985, dobro 
ohranjeno, prodam. Janez 
Vrbnjak, Čršnjevci n. h., p. Gdrnja 
Radgona. M-4041
DVIŽNA GARAŽNA VRATA, 
malo rabljena, železne konstruk
cije, prodam za 15.000 din. Jože 
Rožman, Radenci, Gubčeva 27, 
telefon 73-204. M-4043 
TRAKTORSKE GUME 9,5 — 
9x24 MEDZELER, v . dobrem 
stanju, prodam. Turnišče, Prvo
majska 16. M-4044
KRAVO PO IZBIRI PRODAM. 
Murski Petrovci 20. M-4045 
OLEANDRE PRODAM. Murski 
Petrovci 25, p. Tišina. M-4046 
V STROGEM CENTRU M. 
SOBOTE (LENDAVSKA), PRO
DAM TRISOBNO STANO
VANJE (velikost 78 kv. m). Sta
novanje je v drugem nadstropju in 
je še nevseljeno. Stanislav Polanič, 
M. Sobota, Cankarjeva 86, telefon 
(069) 23-356 ali 21-356. M-4047 
SKOBELJNI STROJ (30 x 50), 
prodam. Jože, Stojko, Banfi 154, 
42312 Štrigova. In-481 
REZERVNE DELE ZA RE
NAULT 4 PRODAM. Informacije 
Stara cesta, pri šoli, p. Ljutomer. 
In-480
TRAKTOR DEUTZ 6006 PRO
DAM. Naslov v upravi lista. M- 
4048
SEDEŽNO GARNITURO z leži
ščem, po ugodni ceni prodam. Mi
ran Sedonja, Murska Sobota, Kro- 
ška 71. M-4049
RODOVNIŠKO TELICO, brejo 
devet mesecev, prodam. Ivanci 29, 
p. Bogojina. M-4051
KRAVO, staro osem let, vozno, 
brejo šest mesecev, prodam. Ku
har, Tešanovci 91. M-4052
FORD ESCORD 1300 XL, letnik 
1974, prodam. Bernjak, Beznovci 
21. M-4054
ETAŽNO PEČ ZA CENTRALNO 
OGREVANJE EMO CENTRAL 
— 20, novo, prodam. M. Sobota, 
Ul. 14. divizije 38. M-3055
SUZUKI RM 125 MOTOCROS, 
letnik 1982, z opremo, prodam. 
Malačič, Križevci 56 v Prekmurju., 
M-4056
FIAT 850 ŠPORT CUPE, registri
ran do maja 1985, ugodno pro
dam. Banfi, Gorica 51, telefon 72- 
615. M-4058
STAREJŠE POHIŠTVO ZA 
SPALNICO in novo trajnogorečo 
peč (po stari ceni), prodam. Mur
ska Sobota, Borovnjakova 2. M- 
4059
ZASTAVO 101, 1300 ccm, letnik 
1981, prodam. Gančani 168. M- 
4060
OKNA (148 x 180) in salonitne 
plošče, 5,5-valne, rabljene, pro
dam, Lipovci 134. M-4062
ŠKODO 1000 MB, neregistrirano, 
tudi po delih, prodam. Murska 
Sobota, Ob kanalu 13. M-4063 
VINOGRAD V BOGOJINI (NA 
TRNOVSKEM), na sončni legi, s 
kletjo, prodam. Štefan Puhan, 
Bogojina 11. M-4064 
VODOVODNO < ČRPALKO z re
zervoarjem prodam. M. Sobota, 
Matija Gubca 14. M-4065 
PRALNI STROJ v zelo dobrem 
stanju prodam. M. Sobota, Štefa
na Kovača 8. M-4066
KOMBAJN ZA OBIRANJE KO
RUZE SIP, SILAŽNI KOMBAJN 
SK-80 in koruznjak (dolg 12 m), 
prodam. Bogojina 81. M-4067 
KAVČ IN DVA FOTELJA z na
slonjali iz penaste volne, kvadratne 
oblike, zložljivo, dobro ohranjeno, 
lahkotno, možnost predelave v za
konske postelje, prodam. Cena 
15,‘000 din. Marija Spendja, Mur
ska Sobota, Cankarjeva 50 — pri
tličje. M-4069
FIAT 126 P, letnik 1980, registri
ran do avgusta 1985, prodam. 
Murska Sobota, Cankarjeva 71. 
M-4071
DVOBRAZDNI PLUG IMT (12- 
colni) in puhalnik za seno prodam. 
Godina, Pečarovci 72, p. Mačkov- 
ci.M-407 3
TELEVIZOR, ČRNO-BELI, 
PRODAM. Olga Broder, Murska 
Sobota, Naselje 14. divizije 30. M- 
4074
PRAGA IN BLATNIKA (zadnja), 
za ZASTAVO 101 prodam. Hor
vat, Žitkovci 43. M-4075 
GRADBENO PARCELO V TUR
NIŠČU PRODAM. Turnišče, Šte
fana Kovača 50. M-4077 
ZASTAVO 101 SUPER, letnik

1978, prodam. Telefon 22-957. M- 
4078
MALE PUJSKE PRODAM. Mur
ska Sobota, Lendavska 36. M-4079 
DVE PARCELI GOZDA (30 in 40 
arov), les za drva, prodam. Kovač, 
Kukec 25. M-4081
POHIŠTVO ZA DNEVNO SOBO 
PRODAM. Ogled: M. Sobota, 
Kroška 9. M-4083
KRAVO, staro tri leta, brejo osem 
mesecev, prodam. Šalamenci 9. M- 
4084
PZ 125, letnik 1980, prevoženih 
36.000 km, prodam. Ivanci 44, p. 
Bogojina. M-4085
MOTORNO KOLO JAWA UGO
DNO NAPRODAJ. Informacije 
od 15. do 17. ure. po telefonu. 
(069) 82-593. M-4086
PLUGE BATUJE, malo rabljene, 
12-colne, prodam. Deži Koltaj, 
Tešanovci 81. M-4087
ENOOSNO TRAKTORSKO PRI
KOLICO, prekucnik, registrirano, 
ugodno prodam. Zenkovci 62. M- 
4088
ŽENSKI ZIMSKI PLAŠČ ŠT. 38, 
bordo barve, ugodno prodam. Ve
ra Marinič, Banovci 3 a, p. Veržej. 
M-4086 a
DIANA 6, letnik 1982, ugodno 
naprodaj. Informacije v dop. času 
po telefonu (069) 21-714, popoldne 
23-314. M-4089
ŠKODO 120 L (1979), prodam. 
Jerič, Staneta Rozmana 12. M- 
4090
SEJALNIK, 15-redni, prodam. 
Alojz Korpič, Čepinci 155. M-4091 
TRI MOŠKE OBLEKE (št. 48), 
prodam. Telefon: 24-479. M-4092 
MALE PUJSKE PRODAM. Ra
kičan, Panonska 66. M-4093 
LADO 1200, letnik 1978, prevože
nih 47.000 km, prodam. Vinko 
Pajnhart, Krog, Brodarska ulica 
35. M-4094
MERCEDES 220 D, letnik 1972, 
prodam. Murska Sobota, Kidriče
va 31. M-3993
NADSTROPNO ENOSTANO- 
VANJSKO HIŠO V LENDAVI, 
Partizanska 97, podkletena, 'na 
7,7-arski parceli prodam. Le-306 
NOVO HIŠO, stanovanjske povr
šine 220 kvad. m, v 6. gradbeni 
fazi, ugodno prodam resnemu 
kupcu. Hiša stoji v zelo lepem kra
ju v ravnini, možen je tudi prizi
dek, blizu je velik vrt, ugodno za 
obrtnike. Informacije vsak dan pri 
Slavku Horvatu, Moravske Topli
ce 7. M-OP
KAKOVOSTNE PLEMENSKE 
ZAJCE, tudi breje, prodam. Brus, 
Gornja Radgona, Trubarjeva 5, 
telefon 74-260. M-MM
OSEBNI AVTO ŠKODA 100 L, 
registriran, v dobrem stanju, ugo
dno prodam. Sambt, M. Sobota, 
Naselje B. Kraigherja 18. 
Informacije po 15. uri: telefon 22- 
556. M-MM
SILAŽNI KOMBAJN POTTIN- 
GER MEX-2 prodam. Vori, Mala 
Polana 114, telefon 70-020. IN-318 
TRAJNOGOREČO PEČ, moto
rno žago in prikolico za avto pro
dam. Božič, Šalinci 32 a, 69242 
Križevci pri Ljutomeru. In-485 
MLADO BREJO KRAVO (po 
izbiri), z dokumenti, prodam. Šte
fan Mlinarič, Gibina 24, p. Ljuto
mer. In-484
RENAULT 4 prodam za 80.000 
din. Kerin, Ljutomer, Fulneška 2. 
In-486
ZUNANJA IN NOTRANJA 
BLATNIKA, vrati in prage za za
stavo 101, nove, prodam. Drvarič, 
Mačkovci 53/A. M-4095
VW 1200 PRODAM PO DELIH. 
Bakovci, Ob potoku 13. M-4096 
AVTOMATIK TOMOS A 3 MS, 

.nov, prodam. Murrjgf Sobota, 
Gregorčičeva 12 A. M-O97 
150 W PEVSKO OZVOČENJE Z 
ECHOM in dva mikrofona s sto
jali, zelo ugodno prodam. Vinko 
Rakuša, Mali Brebrovnik 42, 
62259 Ivanjkovci pri Ormožu. In- 
487
SKEDENJ (uto), velikost 14 x 8, 
obito z vseh strani, ugodno pro
dam. Sebeborci 2 (Lapovski mlin). 
M-4098
GOLF JL PRODAM. Ogled in in
formacije po 16. uri: telefon 24- 
862. M-4099
126 P, 1981, registriran do junija 
1985’, prevoženih 16.000 km, pro
dam. Ogled: M. Sobota, Trstenja
kova 41, telefon 23-216. M-4100 
DIANA, letnik 1980, naprodaj. 
Telefon dopoldne: 72-539. M-4102 
BUČE GOLIC, 60 arov in 1,5 ha 
neobrane koruze, primerno za sila-

žo, prodam. Brezplačno dam na 
razpolago koruznik. Stanetinci 33 
pri Kapeli. Informacije po 16. uri: 
telefon 062 302-356. M-4103
DIANO, letnik 1977, obnovljeno 
in ČZ 175 ENDURO, registriran, 
vozen, potreben popravila, in vili
ce ter kolo z gumo za ENDURO, 
prodam. Telefon (069) 21-239. M- 
4106
ŠPORTNO ŠKODO, letnik 1978, 
ugodno prodam. Jože Sarjaš, Ga- 
berje 19, p. Lendava. M-4107
TRAKTOR FIAT 502, Nov, pro
dam. Naslov v upravi lista. M- 
4110
PARCELO V MORAVCIH 47, 
velikost 21 arov, prodam. Infor
macije: Ivan Markovič, Ul. Stoja
na Miloševiča 12, Kruševac, tele
fon 037 23-018. M-OP
KRAVO, staro štiri leta, brejo 
osem mesecev, prodam. Jože Ma
rič, Odranci 282. M-4111
OSEBNA AVTOMOBILA DAT- 
SUN IN OPEL MANTA NA
PRODAJ. Garažo ali zemljišče za 
postavitev montažne garaže v 
Murski Soboti vzamem v najem. 
Telefon v popoldanskem času: 23- 
051.M-4112
VINOGRAD V ŽEROVINCIH (5. 
letnik) in osebni avtomobil ZA
STAVO 101 prodam. Informacije 
vžihlavi22. M-4114
ZASTAVO 126 P, letnik 1977, 
prodam. Telefon 22-790. M-4115 
KOTEL . ZA ŽGANJEKUHO, 
kompletni (dve cevi), prenosni, 
prodam. Rudolf Kuzma, Beznovci 
30, p. Bodonci. M4116
MALE PUJSKE PRODAM. Janez 
Bežan, Vanča vas 53. M4117

SALONITNE PLOŠČE, 7,5- 
valne, 8 kosov, prodam. Telefon 
76-131. M-4198
STREŠNO OPEKO FOLC 
KUPIM. Marija Holcman, Selo 
80. M-4109

zaposlitve

dogovoru. Marija Petrovič, 
Gostilna Zlata riba, Semišče 1, 
Kranj, telefon 064 23-284. M4104 
DIMNIKARSKEGA POMOČNI
KA ali fanta za priučitev, sprej
mem takoj v delovno razmerje. 
OD po dogovoru. Dimnikarstvo 
Andrej Zemlič, Ajdovščina, tele
fon 065 61474. M-OP

razno
NAJDENO!
Našel sem PRIKLOP ZA TRAK
TOR DEUTZ. Šmidlehner, Raki
čan, Tomšičeva 12.M-4020
SAMSKI MOŠKI, star 53 let, z 
novo hišo, išče skrbno žensko za 
pomoč v gospodinjstvu in na 
manjši kmetiji. Pozneje možna 
poroka. Samo resne ponudbe, 
zaželjene predvsem iz PREKMU
RJA in s ŠTAJERSKE pošljite na 
naslov: Jože Vidovič, Gaberje 89, 
p. Lendava. M-4057
DVOSOBNO SODOBNO 
OPREMLJENO PRITLIČNO 
STANOVANJE V MURSKI SO
BOTI, Stara ulica, v stanovanj
skem bloku, dam za nedoločen čas 
v najem. Predplačilo za šest mese
cev. Naslov v upravi lista. M-4070

PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala 
za I. letnik CPŠ — avtokleparske 
smeri, za šolsko leto 1979/1980. 
Zdravko Kovač, Neradnovci 5, p. 
Petrovci. M-4080

VOZNIKI!
OPTIKA KOLOTEKOV VSEH 
OSEBNIH AVTOMOBILOV — 
TOČNA NASTAVITEV — 
ENAKOMERNA OBRABA GUM 
— VARNA VOŽNJA. Vsak dah 
do 16. ure. Avtomehanik Franc 
Makoter, Ljutomer, Ulica A. 
Trstenjaka 17, telefon (069) 81- 
987. In487

kupim
ODKUP JJEM AVTOMOBILE — 
KARAMBOLIRANE ALI DEL
NO VOZNE ter raznovrstne 
kmetijske stroje. Ponudbo s 
primerno ceno pošljite na naslov: 
Janko Antolič, Žerovinci 24, 
62259 Ivanjkovci. Delovni čas od 
11. do 16. ure, telefon 062 714- 
113. M-1935

ADVOKAT JOŽE RATNIK
OBVEŠČA
cenjene stranke, da s 1. sep
tembrom 1984 preseli svoje 
poslovne prostore s sedanje 
Kidričeve ulice številka 15 na 
Kidričevo ulico št. 33/A — 
bližina družbene prehrane.

VESTNIK
Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska Sobota, 
Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer — Izdaja Zavod 
za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, Titova 
19/1 — Ureja uredniški odbor:

Štefan Dravec (direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja in glavnega urednika), Jože
Šabjan (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominko, Jože Graj, Milan Jerše, Ludvik Kovač, Dušan 
Lopamik, Feri Maučec (šport), Vlado Paveo, Štefan Sobočan, Janko Stolnik (dopisništvo), Branko Žunec, 
Gontčr Endre (tehnični urednik), Nevenka Emri (lektor). Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, 
Titova 29/1 — Telefoni: novinarji 21-232,21-064 in21-383;direktoringlavniurednik, odgovorni urednik, 
naročniški oddelek, računovodstvo, gospodarsko-propagandna služba in tajništvo' 21-064 in 21-383, 
dopisništvo Gornja Radgona tel. 74-597, dopisništvo Lendava tel. 75-085 in dopisništvo Ljutomer tel. 
81-317 — Nenaročenih rokopisovin fotografij ne vračamo; Celoletna naročnina 700,00din, polletna 350,00 
din, letna naročnina za inozemstvo 1.500,00 din, celoletna naročnina za delovne organizacije 900,00 din. 
Takoči račun pri SDK Murska Sobota 51900-603-30005. Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana 
501005620-006112-25730-304-01176. Cena posamezne številke 20,00 din. Tiska ČGP Večer Maribor. Po 
pristojnem mnenju je Vestnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

V REDNO DELOVNO RAZME
RJE SPREJMEM KV in PKV 
ZIDARJA ter NKV DELAVCA. 
Plača po dogovoru. Stanovanje 
preskrbljeno. Oglasite se na 
naslov: Jože Kološa, zidarski moj
ster, Krčevinska 45, Maribor 
(Košaki), ali po telefonu 24-994. 
M-4068
DEKLE ZA STREŽBO in DEKLE 
ZA POMOČ V KUHINJI ZAPO
SLIM. OD 20.000 din. Hrana in 
stanovanje v hiši, prosti čas po

sobe
OPREMLJENO SOBO V MUR
SKI SOBOTI IŠČE UČITELJI
CA. Informacije po telefonu 24- 
044 M-4024
STANOVANJE ODDAM V 
NAJEM. Telefon 24-098. M4100 
OPREMLJENO SOBO oddam 
dekletoma. Murska Sobota, 
Gregorčičeva 44. M-4105

ZAHVALA
Ob nenadni in boleči izgubi dragega brata in strica

Janeza Eljaša
župnika v pokoju

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in 
prijateljem, ki ste sočustvovali z nami, nam izrekli sožalje, 
darovali vence in cvetje ter ga v tako velikem številu 

pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna zahvala č. duhovščini, posebno pa še obema 
škofoma, dr. Krambergerju in sošolcu dr. Jožefu Smeju, 

za opravljeno daritev in pogrebne obrede.
Prav lepa zahvala tudi pevskim zborom s Kuzme, Radenc 
in Bogojine za odpete žalostinke, vsem govornikom za 
poslovilne besede v cerkvi in predstavniku KS tov. Mariču 

ob odprtem grobu.
Vsem še enkrat — najlepša hvala!

Žalujoči: sestra Margita in brat Jože z družinama

V SPOMIN
30. avgusta mineva pet let, odkar 
nasje za vedno zapustila naša 

draga žena in mama

Irma Sadi
gostilničarka 

iz Lipovec

Prekratka so bila leta, ki smo jih skupaj preživeli. Ostali so 
sledovi tvojih pridnih rok in grenko spoznanje, da te ne bo 
nikoli več med nami, živela pa boš v naših srcih in mislih 

do konca naših dni.
Žalujoči: mož Rudi ter sin Franc in hčerka Majda z 

družinama

ZAHVALA
Z grenko bolečino v srcu 

spoznavamo, da smo ostali brez 
ljubega moža, očeta, starega očeta 

in brata

Rudija Zrima
iz Kroga

ki nas jeli, avgusta v 75. letu starosti za vedno zapustil. 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, sose
dom, prijateljem in znancem, ki ste se prišli poslovit, nam 
ustno ali pisno izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter 
dragega pokojnika v tako velikem številu pospremili na nje

govi zadnji poti.
Zahvala kolektivom SGP Konstruktor, Ledava M. Sobota 

in SPIZ ODE LJUBLJANA.
Prisrčna hvala č. g. duhovnikoma za pogrebni obred, pev

cem za odpete žalostinke in darovalcem za maše.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Neutolažljiva žena Marija, sin in hčerki z družinami ter 
brat Anton z družino

Že eno leto v hladnem grobu spiš, 
a v naših srcih še živiš.
Ne mine ura, dan, ne noč, 
povsod v mislih si navzoča.

V SPOMIN
L septembra bo minilo leto dni, polno žalosti, odkar me je 

zapustila moja draga žena

Gizela Kučan
iz Panovec

Tvoje življenje je za vedno ugasnilo. Ostala sta praznina in spomin nate. V mojem srcu še živiš in boš 
živela do konca mojih dni.

Hvala vsem, ki obiskujete njen prerani grob, ga krasite s cvetjem in na njem prižigate sveče.
ŽALUJOČI MOŽ KAREL
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ZAHVALA

15. avgusta nas je nenadoma in nepričakovano, komaj v 
54. letu starosti, za vedno zapustil dragi oče in brat

Stefan Somi
iz Radmožanec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem, 
znancem in vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti, njegov 

grob zasuli s cvetjem in venci.
Hvala duhovniku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke govornikoma iz KZ 

Lendava in LD iz Dobrovnika ter gasilcem iz Radmožanec in Dobrovnika.
Hvala vsem, ki ste ga spoštovali in imeli radi!

Žalujoči: otroci z družinami in sestra

ZAHVALA

Ob nenadni in boleči izgubi našega dragega moža, očeta, 
starega očeta, tasta, sina in brata

Antona Titana

ZAHVALA
V 79. letu starosti nas je zapustila mama, babica in prababica

Magdalena Mihorič
roj. Kralj 

iz Ljutomera
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem, ki so jo 
v tako velikem številu pospremili na zadnji poti, ji podarili vence in šopke, nam pa 

izrekli sožalje.
Zahvala tudi godbi na pihala iz Ljutomera, ZB Stročja vas in govorniku, sosedu Fišerju 

za poslovilne besede in g. župniku za opravljeni pogrebni obred.
Ljutomer, Nova Gorica, Ilovci, ZR Nemčija

Žalujoči: hčerke z družinami in ostalo sorodstvo

Odhajam. Kaj že? Kaj res naj preidem v spomine? 
A toliko tega je še, kar sem hotel povedati.
Odhajam. A še sem tu ...

(Sarajlič)

ZAHVALA
Ob nenadni in tragični izgubi, ko nas je v 48.' letu starosti ne
pričakovano, za vedno zapustila naša draga mama, stara mama 

tašča in hčerka

Gizela Pavlinjek
iz Strukovec

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti, ji darovali vence in šopke, 
nam pa izrekli sožalje.

ŽALUJOČI: VSI NJENI

iz Kroga

ki nas je komaj v 56. letu starosti za vedno zapustil, se iskreno zahvaljujemo osebju 
internega oddelka Splošne bolnišnice v M. Soboti, vsem sorodnikom, znancem, 
prijateljem in sosedom, ki ste sočustvovali z nami, nam izrekli sožalje, darovali vence 

in cvetje ter ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna zahvala g. kaplanu za pogrebno slovesnost, pevcem za odpeto slovo, delovnim 
kolektivom PZC — Delovna skupnost M. Sobota, Agroservisa in OZD Mura ter 

društvu upokojencev iz Kroga.
Vsem še enkrat — prisrčna hvala!

ŽALUJOČI: VSI NJEGOVI

ZAHVALA

Tiho in mirno nas je po kratki bolezni v 74. letu starosti nepri
čakovano zapustil dragi mož, oče, stari oče in brat

Jožef Vogrin
iz Ivanec 54

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, posebno Benkovičevim in Nežičevim 
za izkazano pomoč ter vsem sorodnikom in znancem, ki so darovali vence in cvetje, nam izrekli 

sožalje ter gay tako lepem številu pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna zahvala duhovniku in pevcem za pogrebni obred ter predstavniku KS tov. Zadravcu za 

poslovilne besede.
Zahvala tudi kolektivu AVTORADGONE za darovane vence in izrečeno sožalje.

Ivanci, 18. avgusta 1984

Žalujoči: žena Terezija, hčerki Marija in Marjeta z družinama ter ostalo sorodstvo

Ak silni glas bi gromu vzel, 
da razodel bi vsem ljudem 
kaj sem trpel, saj zase vem, 
nihče nikdar bi ne verjel.

(Gradnik) 
ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 66. letu starosti za vedno zapustil naš 
dragi mož, oče, stari oče in tast

Jožef Varga
iz Strehovec 48

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, ki so nam v najtežjih trenutkih stali ob 
strani, vsem sorodnikom, ki so nam priskočili na pomoč ter vsem, ki ste dragega pokojnika 

pospremili na zadnji poti ter mu darovali vence in cvetje.
Iskrena zahvala tudi g. župniku za pogrebni obred ter kolektivoma Panonija in OZD Mura za 

izrečeno sožalje in darovane vence.
Žalujoči: žena Ana, hčerka Marija ter sinova Ivan in Slavko z družinami

ZAHVALA

V 79. letu starosti nas je za vedno zapustil dragi mož, oče, 
dedek in pradedek

Štefan Čerpnjak
iz Bodonec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste nam v teh težkih trenutkih pomagali, sočustvovali z nami, nam izrekli 
sožalje, dragega pokojnika pa v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti 

ter mu darovali vence in cvetje.
Posebna zahvala duhovniku za pogrebni obred, predstavnici KS in gasilcem.

Žalujoči: žena Marija, sinova Bela in Štefan z družinama, vnuka Bojan in Bela z družino 
ter ostalo sorodstvo

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dragega očeta in starega očeta

Franca Nemca
iz Borejec

Oh, ti tujina nesrečna, 
kaj si storila, 
da nam je zemljica hladna, 
našega sina in brata prekrila.

V SPOMIN
Minila so tri leta, polna žalosti, solza in bolečine, odkar 
nas je 29. avgusta za vedno zapustil naš dragi, 29-letni sin 

in brat

Štefan Korpič
iz Šulinec

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem za spremstvo na njegovi 
zadnji poti, za darovane vence m cvetjeter vsem tistim, ki ste nam izrekli sožalje.

Prisrčna hvala g. duhovniku za pogre d, pevcem za odpete žalostinke, predstavniku 
KS Karlu Benčecu za poslovilne besede, GD iz Borejec, Kupšinec, Rankovec in Vanče vasi ter 

delovni organizaciji Mura M. Sobota za darovani venec
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: hčerka Hedvika z možem Jožetom, vnuka Feri in Brigita ter ostalo sorodstvo 

Vedno znova, dan za dnem, leto za letom, prihajamo k tvojemu preranemu grobu, 
okrašenemu s cvetiem.

Ob pogledu na tvoj predragi lik, vklesan v črno, hladno, ploščo, solza kar sama od sebe 
kane iz očesa. Toda ne solza, ne čas, ne moreta ublažiti bolečine, kije ob tvoji tragični 

‘smrti nastala v srcih tvojih najdražjih. Morali smo se sprijazniti z resnico, da si za vedno 
odšel od nas. da se nikoli več ne vrneš. Toda spomin na tebe, kot svetla zvezda v temni 

noči, še vedno živi med nami. Živi in ne bo nikoli ugasnil.
Prisrčna hvala vsem, ki se ga spominjate, krasite s cvetjem njegov prerani grob in na 

njem prižigate sveče.
Žalujoči: oče, mama, brat Evgen z ženo, sestri Anica in Zlatica z možema ter nečaka 

Zlatko in Jožica
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v besedi in sliki

IZ GASILSKIH DRUŠTEV
FILOVCI

Meddruštveno 
tekmovanje

Gasilsko društvo Filovci je preteklo nedeljo pripravilo meddruš
tveno tekmovanje gasilskih enot v suhi vaji in štafetnem teku na 450 
metrov. Tekmovanja se je udeležilo 5 moških in 3 ženske ekipe. Pri 
ženskah >e zmagala ekipa Bakovec pred Filovci in Lipo, pri moških pa 
Filovci p.cd Bakovci in Sebeborci. Zmagovalni ekipi sta prejeli pokala.

fm
VANČA VAS

Občinsko tekmovanje 
enot CZ

V nedeljo bo v Vanči vasi občinsko tekmovanje enot civilne zaščite 
soboške občine, ki se bo začelo ob 9.00 uri. Sodelovalo bo okrog 300 
pripadnikov enot civilne zaščite. Tekmovali bodo v vaji z orodjem, v 
reševanju iz zadimljenega prostora in v reševanju na vezanerft orodju v 
elementarnih nesrečah. Kot zanimivost pa bodo prikazali uporabo ročne 
brizgalne, kije v današnjem času že sicer ne uporabljajo več, vendar pa 
je njena uporaba kdaj še lahko koristna. Nastopile bodo moške in ženske 
ekipe civilne zaščite. fm

Srečanja z vojaki
Nekaj najvztrajnejših gledalcev 

je kljub nalivu prisostvovalo no
gometnemu srečanju med ekipo 
mladih iz Martinja in ekipo ka
ravle Trdkova. Srečanje je imelo 
dvojni pomen — bilo je nekakšno 
otvoritveno srečanje na prenov
ljenem igrišču, hkrati pa je še bolj 
poglobilo že dobre odnose med 
tukajšnjo mladino in pripadniki 
JLA.

Po borbneni tekmi, katere 
rezultat sploh ni važen, so si »na

sprotniki« prijateljsko segli v roke 
in samo po sebi je bilo razumljivo, 
da to ni zadnje srečanje take vrste, 
oziroma da se bo zdaj že tradi
cionalno sodelovanje še nadalje
valo, pa ne le na športni ravni.

Čeprav peščica, je spodbudna 
tudi »desetina« gledalcev, ki kaže, 
da se tudi starejši vaščani vklju
čujejo v akcije mladih in tako 
dajejo življenju maloštevilne va
sice novo vrednoto. S. K.

Sobočani najraje 
obiskujejo Cardo

Služba za raziskavo trga Radenske je v poletnih mesecih na področju 
Murske Sobote izvedla zanimivo anketo o zadovoljstvu oziroma neza
dovoljstvu Sobočanov z gostinsko ponudbo Pomurja.

Iz telefonskega imenika so izbrali naslove in izbranim poslali 
vprašalnik, na katerega je odgovorilo 50 anketirancev.

Največ anketiranih od gostinskih lokalov v Pomurju najraje obiskuje 
Cardo, Diano, Radin in Moravske Toplice, manj jih obiskuje privatne 
gostilne, med. katerimi so najbolj obiskane gostilna Šiftar, Horvat- 
Lovenjak, Rajbar in Bobnjar.

Na vprašanje, zakaj obiskujejo te lokale, je največ anketirancev 
odgovorilo, da zaradi urejenosti lokala, prijaznosti gostinskih delavcev, 
dobre postrežbe in okusne hrane. Iz odgovorov anketiranih je razbrati, da 
niso zadovoljni s postrežbo na vrtu hotela Zvezda, da sta Central in 
Kolodvorska restavracija neurejena in da je postrežba slaba. Po mnenju 
anketirancev bi morali biti gostinski delavci bolj urejeni, potrebna bi bila 
drugačna notranja ureditev lokala, pestrejša izbira jedil, lepši zunanji 
videz in možnost zabave z družabnimi igrami.

Vinski hram na 
Jeruzalemu

Te dni delavci ljutomerskega Komgrada končujejo zadnja dela v 
Vinskem hramu na Jeruzalemu. Objekt, ki je sameval in propadal več kot 
10 let, bo pričel obratovati 1. septembra.

Osnovni vzrok, ki je vodil temeljno organizacijo Jeruzlem v to in
vesticijo, vredno 1,3 milijona dinarjev, je bila želja po popestritvi po
nudbe ter obnovi stavbe. V Vinskem hramu lahko v sobanah, ki so 
opremljene v različnih stilih (lovska soba, vinogradniška soba, soba za 
pOskušnje . . .), naenkrat sprejme 400 gostov, 50 sedežev pa imajo tudi 
na prostem. Poleg lično izdelanih lesenih klopi in stolov so pred stavbo 
postavili tudi dva ražnja, kjer si bodo obiskovalci lahko hrano tudi samo 
pripravljali. V hramu bo zaposlenih pet delavcev, delovni čas pa bodo 
prilagajali gostom. Poleg priznanih vin iz ljutomersko-ormoških goric 
bodo vsak dan ponudili 30 jedi po naročilu, med njimi največ prleških 
specialitet. Uredili bodo tudi vinoteko. Sicer pa Vinski hram na 
Jeruzalemu nudi tudi obilo paše za oči. Ob lepem vremenu, pravijo 
domačini, nese pogled čez gričke, posejane z vinsko trto, vse tja do 
Čakovca. Najlepše pa je jeseni, ko zven klopotcev in vriski ,,ptltarjev in 
bračev” zmotijo tišino te neokrnjene narave.

Vinski hram leži ob Vinski cesti in je 7 km oddaljen od Ljutomera.
RbF in D. L.

J KRAJEVNA SKUPNOST ČRENŠOVCI

(Traktorsko tekmovanje
Krajevna skupnost Črenšovci, v katero spadata še 

Trnje in Žižki, je v nedeljo nadvse slovesno proslavila svoj 
praznik. V ta namen je bila svečana seja skupščine KS in 
družbenopolitičnih organizacij in društev, pripravili so 
kulturni program, v katerem so sodelovali učenci 

I osnovne šole in mešani pevski zbor, veliko občudovalcev 
pa je pritegnilo tekmovanje mladih traktoristov. Sode
lovale so elape Črenšovec, Trnja in Žižkov. Traktoristi so 

■ se pomerili v spretnostni vožnji in v reševanju testa. 
I Najbolje seje odrezala ekipa iz Trnja. S. S.

mARJAN SmODE
in RNSAmBEL mAGNET
v Lovskem domu na Cankovi 
sobota: 1. september 1984 ob 20. uri. —

VRTNA VESELICA
Vabljeni! _______________________/__________ .

LOČENE SEJE RADGONSKIH OBČINSKIH ZBO
ROV

Razvojne možnosti
Dokaj smele razvojne na

črte — v republiki letno 3,5 —- 
4.5—odstotno realno rast 
družbenega proizvoda (v in- 
idustrijski proizvodnji 1,4, v 
kmetijstvu 2,5 in v turizmu in 
gostinstvu 3 odstotke letno) 
bo mogoče doseči (in s tem 
tudi v občini) do leta 1990 le, 
če ne bo večjih težav pri pre
skrbi z reprodukcijskimi ma
teriali in ob primerni pro
duktivnosti dela. Tako so 
menili ob informaciji o raz
vojnih možnostih delegati 
vseh treh občinskih zborov.

Vsi trije so sprejeli tudi 
spremembo odloka občin
skega proračuna, ki predvi
deva. da se bo v njem do konca 
leta zbralo čez 107 milijonov 
dinarjev. Sprejeli so še poro
čilo o delu občinskega izvr
šnega sveta, družbenopolitič
ni zbor in zbor KS pa še odlok 
o določitvi varnostnih pasov 
vseh vodnih virov in ukrepih 
za njihovo zavarovanje. De
legati so spregovorili tudi o 
vzdrževanju, uporabi in 
upravljanju kanalizacije.

vp

Pospešiti 
evidentiranje mladih

Ob koncu tedna je bil v Murski Soboti posvet predsednikov 
Iin sekretarjev osnovnih organizacij zveze socialistične mladine iz 

soboške občine. Na posvetu, ki gaje organizirala občinska kon
ferenca ZSMS, so se zbrali mladi iz krajevnih skupnosti in 
organizacij združenega dela. V ospredju razprave so bile priprave 
na volilno-programsko sejo občinske mladinske organizacije; ki 

Ibo po začetku oktobra. Takrat se namreč izteka prvi-dvoletni 
mandat po kongrešu ZSMS, ko je treba zamenjati vodstva 
osnovnih in občinske mladinske organizacije.

Predsedstvo OK ZSMS v Murski Soboti je sklep o eviden- 
I tiranju kandidatov za organe občinske konference zveze socia

listične mladine sprejelo že aprila, vendar vse doslej ni bilo 
pričakovanega odziva v osnovnih organizacijah ZSMS. Zato so s ■ 
tem posvetom skušali pospešiti postopke evidentiranja in kad- I 
rovanja v mladinskih vrstah soboške občine. Sicer pa so na 

I posvetu spregovorili še o nekaterih aktualnih nalogah in se 
dogovorili o njihovi izvedbi. Med drugim gre za oceno mla
dinskega prostovoljnega dela, sodelovanje v enotah teritorialne I 
obrambe, obeleževanje dneva mladosti in podobno. O vseh teh
vprašanjih bodo podrobneje razprvljali v posameznih okoljih, 
kjer deluje mlada generacija. M jer$

S kolesom okrog 
sveta

Ob množici visokih obiskov 
je bila gotovo največja atrak
cija sejma na sejemskem pri
zorišču v Gornji Radgoni 
prihod 32-letnega Japonca 
Yuzikinora Mizoguchija, ki se 
je lansko leto 12. julija od
pravil s kolesom na pot okoli 
sveta. Se leto predtem turis
tični vodič v potovalni agen
ciji v Tokiu želi naš planet 
spoznati tudi z druge plati, v 
neposrednih stikih z ljudmi in 
kraji na vseh petih celinah.

»Čeprav sem kot vodič za 
japonske turiste prepotoval 
dobršen del Evrope in ZDA, 
sem si želel svet ogledati na 
svoj način. Zato pa ni nič pri
mernejšega od kolesa. In ni mi 
žal. Kamorkoli pridem, me 
ljudje navdušeno sprejemajo. 
Posebne pozornosti sem bil 
deležen v Zahodni Evropi, 
kjer so me časnikarji in tele
vizijske ekipe dobesedno 
oblegali. Kako sem zbral do
volj denarja? Z nekaterimi 
našimi agencijami sem se do
govoril, da mi objavljajo po
potne vtise.«

In zahvaljujoč temu, da ga 
je zamikal sejemski vrvež, bo 
segel glas o radgonski prire
ditvi tudi do dežele vzhajajo
čega sonca. Še isti večer je 
zavrtel telefonsko številčnico 
in se — to so mu omogočili 
delavci Radenske, ki so mu 
priskrbeli tudi prenočišče in 
vse ostalo — oglasil s svojimi 
vtisi iz našega obmejnega 
mesta. Kaže, da gaje priredi
tev prevzela, saj je ostal kar

dva dni. Po prisrčnem slovesu 
pa je, preden je zajahal s 
prtljago močno naloženo 
kolo, dejal: »Sedaj pa bom 
pritiskal pedale počasi proti 
ZDA. Tu si bom privoščil 
enoletni počitek, na Japon
skem pa bom, kot pričakujem, 
spet čez dve leti.« V. Paveo

Člani Društva za varstvo in vzgo
jo ptic Murska Sobota se že nekaj 
časa prizadevno pripravljajo na 9. 
republiško prvenstvo sobnih ptic, 
ki bo od 23. do 30. novembra v 
prostorih Doma učencev Stefan 
Kovač v Murski Soboti. Na tej veli
ki prireditvi bo okrog 1500 ptic iz 
30 društev v Sloveniji, ki si jih bodo 
lahko ogledali tudi obiskovalci na 
posebni razstavi. Pokroviteljstvo 
nad prvenstvom sobnih ptic iz naše 
republike je prevzela skupščina ob
čine Murska Sobota, sopokrovite- 
Ija pa sta delovni organizaciji Ra
denska iz Radenec in SOZD ABC 
Pomurka. Kot računajo, bo ta veli
ka prireditev stala okrog 330 tisoč 
dinarjev. Že doslej so delovni ko
lektivi prispevali 120 tisoč dinarjev, 
zasebni obrtniki pa čez 100 tisoč di
narjev. Velik del stroškov bodo po
krili tudi z reklamnim katalogom v 
biltenu, namenjenem organizaciji 
9. republiškega prvenstva sobnih 
ptic, izdali pa so tudi značke.

Nekaj prizadevnih članov sobo
škega društva za varstvo in vzgojo 
ptic pa se je že pred več kot mese
cem dni lotilo obsežne akcije pri

»DANFAR« iz leta 1922 — Med vso mogočo sodobno mehanizacijo Je 
biia postavitev starega »danfarja« pred upravno zgradbo Pomurskega 
sejma za oči prava osvežitev. Kakih dvajset let je minilo, ko so z njim še 
uspešno poganjali mlatilnice, potem ko so v njegovo peč naložili drva, 
toplota je segrela vodo, nastala je para in mlatilnica je pela svojo pesem. 
Preedvsem za starejše kmete je bil to otožen spomin na nekdanje kme
tovanje, ki človeka še ni tako priganjalo kot danes. - vp

JESENSKA SETEV V SLOVENIJI ENAKA LANSKI

Semenske pšenice
bo dovolj 
slovenskiJeseni bodo 

kmetijci zasejali s pšenico, 
ržjo in ječmenom 23 tisoč 
hektarjev polj, kar je enako 
lanskim površinam. Od tega 
bodo to storili združeni 
kmetje na 16 tisoč, družbeni 
sektor pa na 7 tisoč hektarjih. 
Višji pa bo plan odkupa in se 
bo od 75 povečal na 80 tisoč 
ton pšenice.

Po zagotovilu odbora za 
semena na letošnjem kmetij

Zdravili bodo 
luskavico

Te dni poteka na vrtini 
Rimska Čarda, nedaleč od 
znanega motela Čarda, zani
miva raziskava o vplivu ter- 
mo-mineralne vode iz te vrti
na na psoriazo. Termo-mine- 
ralna voda iz Rimske Čarde je 
po sestavi podobna vodi v 
Moravskih Toplicah, kjer so 
večletne izkušnje pokazale, da 
kopanje v tej vodi ugodno 
vpliva na kronično bolezen, za 
katero boluje 1,5 % populaci
je. Namen raziskave, ki ima 
status republiške medicinske 
raziskave je, da se izkustvena 
spoznanja tudi znanstveno 
potrdijo. Vodja raziskave je 
prof. dr. Stjepan Bunta, poleg 
njega pa v raziskavi sodelujejo 
tudi dr. Dušan Rems, specia
list za kožne in spolne bolezni, 
ter zdravniki zdravilišč v 
Moravskih toplicah in Ra
dencih.

Prve raziskave o vplivu 
termo-mineralne vode na 
psoriazo so se pričele že leta 
1980. Zaradi objektivnih raz
logov in drugačnega razvoja

Republiško prvenstvo 
ptic vse bliže

izdelavi kletk za ptice. V načrtu 
imajo, da bodo do začetka republi
škega prvenstva naredili 300 kletk 
za potrebe republiške zveze, okrog 
150 kletk pa za svoje društvo. O 
tem smo se lahko prepričali tudi ob 
nedavnem obisku pri predsedniku

skem sejmu v Gornji Radgoni 
bomo na jesensko setev dobro 
pripravljeni. S semeni ni 
težav. V Sloveniji smo sami 
pridelali nekaj manj kot 3 ti
soč ton semena za setev kruš
nih žit, za kakovostno oprav
ljeno delo pa jih bomo potre
bovali še kakih 3300 ton iz 
drugih republik. S tem bi v 
družbeno organiziram proiz
vodnji dosegli okoli 7-tonski 
pridelek na hektar. vp

Moravskih Toplic, kjer so bili 
empirični rezultati sicer pozi
tivni, vendar strokovno neiz
koriščeni, je do znanstvene 
raziskave prišlo šele po štirih 
letih. Do sedaj neizkoriščena 
vrtina Rimska Čarda, ki pri
pada temeljni organizaciji 
Zvezda iz Murska Sobote, je 
prav tako nastala ob ne
uspelem poskusu iskanja na
fte. Vredna je pet starih mili
jard, voda ima 64 stopinj in je 
po sestavi podobna moravski. 
Raziskava bo potekala na 30 
pacientih, zdravljenje, ki bo 
trajalo tri tedne, pa bo zaje
malo enourne kopeli in fizi
kalno terapijo. Kontrolna 
skupina 30 pacientov z isto 
boleznijo in podobnimi zna
čilnostmi pa se bo zdravila po 
že ustaljenih metodah v bol
nišnici.

Rezultati raziskave bodo 
znani do konca leta, od njih pa 
je odvisno, ali se bo termo- 
mineralna voda iz Rimske 
Čarde izkoriščala v medicin
ske ali energetske namene.

Društva za varstvo in vzgojo ptic 
Murska Sobota Karlu Gjergeku v 
Polani, kjer je peščica ljubiteljev 
sobnih ptic hitela z izdelavo kletk. 
Na ta način bodo prihranili znatna 
denarna sredstva.

Milan Jerše

PRI IZDELOVANJU PTIČJIH KLETK — Pri Gjergekovih v Polani pri 
Murski Soboti je te dni še posebej živahno, saj je treba do novembrskega 
prvenstva narediti precej kletk. Foto: M. Jerše
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